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iTRl MEDALJE UNIONU
Ljubljana — v teh vročih po

li" K*Jh dneh Je 23 Prave ljubitelje piva 
bij "Sla iz Bruxellesa kot naročena novi- 
ta« 8, da so na tamkajšnjem svetovnem 
1 P^Hjevanju kakovosti piv Monde Se- 
>b’ jcllon kar trije izdelki pivovarne 
be '"ion iz Ljubljane dobili zlato medaljo. 

f1" v'«o zlato medaljo je dobilo pivo pils 
. | 8'nal, ki je tako že tretjič ocenjeno z 

n s **o medaljo, zlato medaljo pa sta si 
1 ( „Llužila tudi pivo črni baron in brezal- 
rav oholni osvežilni napitek uni.
Jg<____
;tni ---------------------------

tovarna pohištva
je ZA ZDAJ 
SPLAVALA

BREŽICE— Delavci v tukajšnji 
tovarni pohištva so po 59 dneh blo- 
joranega računa zopet lažje zadiha- 

ri h, saj so se, vsaj trenutno, rešili ne- 
gotovosti. Sproščenost pa jim je 
Pojenjala takoj, ko so na začetku 
Preteklega tedna prejeli kuverte in v 
"J'h svoje mesečne plače. Čeprav 
"aj bi bile tajne, seje kaj kmalu iz
vedelo, da so izredno nizke, celo ta- 
*o zelo, da je popoldanska izmena 

j s Po razburjenja za eno uro prekinila 
es ?e O' Oblikovali so stavkovni od- 
p in na direktorja podjetja naslo- 

oČ kar 15 zahtev. Mnoge od njih so 
V® večkrat napisali, med njimi naj
gosteje zahtevo po višjih plačah, 

* "aj bi dosegle vsaj 600 DEM. Di- 
f ,tor. Izidor Slatner je delavcem 
[ ; vD*Jubil odgovore v nekaj dneh. 

•L Sea?kor so to za tovarno zelo težki 
■ j„ncv‘>.saj se mora iz močne usmer- 

J "osti na tuja tržišča čim hitreje 
Preusmeriti na domača. V planu 
j"ajo povečanje proizvodnje, vse 

a"jšo odvisnost od velikih siste- 
p °v in nastop na notranjem tržišču.
. o tem si zaenkrat še največ obeta- 

°o Bosne in Hercegovine.

Zaradi suše 
so pokale 

vodovodne cevi
Ce se bo suša nada
ljevala, bodo subven
cionirali dovoze vode

ČRNOMELJ — Kljub veliki su
ši v črnomaljski občini niso imeli 
posebnih težav s prevozi vode. Ker 
obstaja nevarnost, da se bo suša av
gusta ponovila, so se na izvršnem 
svetu odločili, da bodo, če bo za do
voz vode več naročil, zlasti še z veli
kih kmetij, te dovoze začeli tudi 
subvencionirati, in sicer pod ena
kimi pogoji kot pretekla leta. Odde
lek za družbeni razvoj bo določil, 
kdaj bi začeli s subvencijami. Že 
enkraten dovoz pomeni kar precej
šen strošek, saj mora gospodinjstvo 
odšteti za 7 prost, metrov vode 453 
din, in to ne glede na oddaljenost.

Velike probleme in škodo na vo
dovodu pa je Komunali povzročila 
suša. Zaradi hude poletne suše seje 
začela podajati zemlja in začele so
pokati salonitne cevi. Od 29. julija 
do 2. avgusta so bile okvare v Čr
nomlju na Čardaku, v Čudnem se
lu, Pavičičih, v Srednji vasi in Ru- 
četni vasi. Kljub temu da imajo na 
Komunali vedno pripravljeno eki
po za odpravo okvar na vodovodu 
in da napake tudi dokaj hitro od
pravijo, pa ne morejo v tako krat
kem času zopet normalno obrato
vati črpališča. Potrebujejo najmanj 
24 ur ali celo več — odvisno od ve
likosti rezervoarjev, porabe vode in 
novih okvar —, da se rezervoarii 
napolnijo. Če se bo sušno obdobje 
nadaljevalo, potem se bodo, kot 
predvidevajo na Komunali, tudi 
okvare ponavljale in bodo motnje v 
dobavi vode. Prebivalce zato že se
daj prosijo za razumevanje.

M. B.-J.

Korenine kmetstva so do pekla
Nekaj tisoč kmetov iz vse Slovenije in zamejstva se je udeležilo drugega sloven- 
______________ skega kmečkega tabora v Gorenjcih pri Semiču

GORENJCI PRI SEMIČU — Preteklo nedeljo se je z osrednjo prireditvijo v 
Gorenjcih pri Semiču zaključil tridnevni, sicer pa drugi slovenski kmečki tabor. 
Na slovesnosti pod 700-letno lipo, ki simbolizira trdoživost in upornost —vrlini 
slovenskega kmeta —, sta govorila člana Predsedstva Republike Slovenije 
Ivan Oman in domačin dr. Dušan Plut, v odprtem mikrofonu pa so kmetje, med 
njimi tudi koroški Slovenec, potarnali nad težavami, ki jih v kmetijstvu ne 
manjka.

Ivan Oman kot predsednik Sloven
ske kmečke zveze, ki je ob ustanovitvi 
pred dobrima dvema letoma štela 700 
članov, sedaj pa jih ima 30.000 in je po
stala ena najpomembnejših strank v 
vladni koaliciji, je poudaril, da jih čaka
jo težke naloge, ki pa jih ne bo moč reši
ti čez noč. Tako bo morala postati dru
žinska kmetija temeljna celica kmetij
stva, sprejeti bo potrebno zakonodajo o 
gozdarstvu in odpraviti še zadnje, kot je 
dejal, modeme oblike fevdalizma. Kme
tom morajo vrniti nekdaj njihovo pre
moženje, enako velja tudi za zadružniš
tvo. Rešiti pa bodo morali tudi vpraša
nje socialnega zavarovanja, da bo so
cialna varnost zagotovljena vsakemu 
kmetu, ne glede na to, ali je sposoben 
plačati prispeveke za zavarovanje ali ne.

»SKZ se ne sme omejevati le na 
kmečke probleme, ampak je tudi po
membno, da so blagostanja deležni vsi 
sloji družbe. Zavedati pa se moramo, da 
ni moč rešiti težav v družbi s stavkami. 
Za september napovedujejo generalni 
štrajk, kot da niso bili problemi, s kate
rimi se srečujejo delavci, že mesece na
zaj. Vse kaže, da hočejo s pritiski vpliva

ti na vlado, ki ima končno svoj 
program,« je med drugim dejal Oman.

POMOR RIB V SENUŠI
KRŠKO — V potoku Senuša 

pri Velikem Podlogu so v nedeljo 
ob sedmi uri zjutraj ribiči opazili 
večje število poginulih rib in to 
takoj sporočili ribiškemu čuvaju 
Sredoji Beševiču, ta pa naprej po
staji milice v Kostanjevici. Na
tančnejši pregled struge potoka 
od Velikega Podloga in kakih 
500 m do izliva v Krko je odkril 
pravo katastrofo, saj v vodi tako 
rekoč ni bilo nič več živega, zato 
pa veliko pomorjenih klenov, 
mren in ščuk od zaroda do 2 kg 
teže. Sredoje Beševič ocenjuje to, 
kar je bilo moč videti, na kakih 60 
kilogramov rib, velika večina pa 
je bila seveda še skrita v grmovju 
in potočnem zelenju. Vzorce po
ginulih rib in vode so vzeli za pre
iskavo, sum za ekološko onesna
ženje pa leti v prvi vrsti na bližnjo 
svinjsko farmo Agrokombinata

AKROBATSKI SMUČARJI 
V BRESTANICI

BRESTANICA — Brestaniški grad 
bo to soboto ob 20. uri znova zaživel. 
Vsem, ki se bodo odločili priti, bo jugos
lovanska smučarska reprezentanca pri
pravila razburljiv večer z akrobatskim 
smučanjem. Program atraktivnih sko
kov na smučeh bodo izvedli nastopajoči 
na umetni skakalnici. Prireditelji bodo 
večer popestrili še z akrobatskim 
rockVrollom.

Sicer pa je bil optimist, ko je menil, da 
slovenski kmetje gledajo v prihodnost z 
zaupanjem, kajti še vedno vetjamejo, 
da ima grunt korenine do pekla in vsaka 
sekira, ki bi te korenine načela, se bo 
skrhala. Saj je kmečki stan temelj naro
da, kmetje pa so vedno vztrajali in vzdr-

• Dr. Dušan Plutje opozoril, da slo
venska vlada ne bo priljubljena, ker 
ni več možno, da bi težave skrivali na 
ta ali oni način. Vlada bo morala vleči 
poteze, ki ljudem ne bodo všeč, a le na 
ta način se bodo razmere lahko spre
menile. »Upam, da bomo čimprej pri
pravili nacionalni program Republi
ke Slovenije, predvsem pa si moramo 
prizadevati, da bo kmet dobil tisto 
mesto, ki si ga zasluži ter da beseda 
kmet ne bi označevala nekaj manj
vrednega ali pa bi jo uporabljali celo 
kot psovko,« je med drugim dejal 
Plut.

žali. »Slovenski kmetje svobodnjak in 
to bo tudi ostal. Kmetje imamo upanje, 
pogum in zaupanje,« je zaključil Oman.

M. BEZEK-JAKŠE

JUTRI NORA NOČ NA 
JEZERU

KOČEVJE — Jutri zvečer bo ob 
Rudniškem jezeru Kočevska noč. Gre 
tako rekoč za posebno noro noč, na njej 
pa bo pela Tajči, uspešna jugoslovanska 
pevka na tekmovanju za popevko 
Evrovizije.

JAKA ŠVENT ČETRTI
NOVO MESTO — Nedavno je bila v 

avstrijskem Stubnu ena od štirih tekem 
avstrijskega pokala v otroškem triatlonu. 
V konkurenci otrok, letnikov 1974 do 
1976, je bil Jaka Švent iz Novega mesta 
četrti. Jaka, rojen 1976., je s časom 26,48 
min zaostal za zmagovalcem 2 minuti.
Triatlon je vključeval 100 m plavanja, 

i kolesarjenja in 3.000 m teka.6.000 m 1

DOBRODOŠLICA ČLANOMA PREDSEDSTVA — Dr. Dušan Plut in Ivan 
Oman sta se s konjsko vprego pripeljala na zaključek 2. slovenskega tabora 
pod 700-letno lipo v Gorenjcih pri Semiču. Prijazni prireditelji — člani črno
maljske podružnice Slovenske kmečke zveze — sojih sprejeli z belokranjskim 
vinom in kruhom, potem pa jima je prisluhnilo več tisoč obiskovalcev. (Foto: 
M. Bezek-Jakše)

Razmišljajo samo še o preživetju
Nova vodstvena ekipa v Novoteksu pripravila zelo boleče reze — V kratkem se 

bo občutno zmanjšalo število zaposlenih — »Lon« posel ima še perspektivo
NOV O MESTO — Pred dobrim mesecem je v Novoteksu prišlo do menjave 

vodstva. Krmilo je prevzela Teodora Kovačič, vendar ne brezpogojno. Po eno
tedenskem premisleku je sprejela ponujeno mesto v.d. generalnega direktoija 
za tri mesece, s tem daje podala svojo vizijo izhoda iz krize in si pridržala pravi
co oblikovati vodstveno ekipo. Člane ekipe je izbrala izključno iz kadrov, ki so 
bili na razpolago znotraj Novoteksa, saj pravi, da bi bilo iluzorno pričakovati, 
da bi od zunaj dobili visoko kvalificirane kadre za plačo, ki jo lahko trenutno 
ponudi kolektiv Novoteksa.

Sedaj sta vodilni ekipi v metražni 
proizvodnji in v konfekciji sestavili svo
ja programa, ki so ju konec prejšnjega 
tedna primerjali in usklajevali s pro
gramom, ki ga je ob svojem nastopu 
ponudila direktorica. Usklajena pro
grama bosta osnovi za nadaljnje delo 
ali, kot pravi Teodora Kovačič, za boj

Čas odločnih potez
Kmetijstvo je odsev razvoja in morale družbe in glede na to, s 

kakšnimi težavami se srečujemo, ni čudno, da je ta dejavnost v 
položaju, v kakršnem pač je. Res je, da smo na tem področju 
naredili veliko napak, toda če se bomo preveč ozirali le na zavo
žena leta, ne bomo prišli nikamor. Vendar je bilo o razvojnih 
programih in predlogih, kako priti iz teh težav, na sicer poglob
ljeni okrogli mizi o kmetijstvu v Semiču kaj malo govora. Denar
ja v Sloveniji ni, član republiškega predsedstva dr. Dušan Plut 
pa ga vidi v tujem kapitalu, a tudi doma. Potrebno bo le preneha
ti vzdrževati dve državi in plačevati 3-odstotni davek vojski, ka
kršne sploh ne potrebujemo. Povrh vsega smo tak davek sprejeli 
brez razprav in vprašanjeje, ali bi šel tako neopazno mimo pred
log o enoodstotnem davku za kmetijstvo.

Ker je položaj slovenskega kmetijstva v tesni zvezi s politič
nim položajem, bo potrebno potegniti odločne, četudi tvegane 
poteze, da si priborimo su verenost slo venske drža ve in hkrati tu
di kmetijstva. In to kmetijstva, ki bo sicer tržno, imeti pa bo mo
ralo tudi socialno, varovalno in ekološko vlogo. V ospredju bo 
morala biti zavest kmečkega prebivalstva, ki ve, da mora ohra
njati rodo vitno zemljo. Takšno za vest je močpričako vati na dru
žinskih kmetijah. Res, da naše najboljše kmetije že sedaj ne za
ostajajo za nemškimi ali a vstrijskimi, vendar pa nosilec kmečke 
kulture ne more bili mehanizacija, temveč izobražen kmet in 
kmetica.

M. BEZEK JAKŠE

za obstanek: »V teh treh mesecih, koli
kor sem dobila časa, mislim, da bomo 
reorganizacijo vsaj zastavili. V glavnem 
smo že prej vedeli, kaj moramo naredi-

• Novoteks močno pesti nelikvid
nost. V poravnalni akciji SDK je No
voteks prijavil 50 milijonov din ob
veznosti, poravnanih pa je bilo le 2 
milijona, ker trgovina, ki je največji 
dolžnik, svojih obveznosti ni prijavi
la. Velike težave ima Novoteks tudi s 
plačevanjem stroškov za energijo, saj 
le-ti znašajo med 8 in 10 odstotki vseh 
izdatkov. Nabralo seje že precej mili
jonov dolgov in dobavitelji grozijo z 
izvršbami in izklopi.

ti, vendar je to tako boleče, da nobeden 
ni hotel biti tisti, ki bi napravil reze.«

V Novoteksu se pričenja čas brez sen
timentalnosti, kajti v golem boju za 
obstanek zanjo nikakor ni prostora. 
»Podjetja bodo po reorganizaciji samo
stojna, verjetno bodo to delniške družbe 
in brez vsake kape, zato je treba dati 
vsem kompletne funcije, od finančne, 
tržne, razvojne itd. Kdor bo preživel, bo 
preživel, kor ne, pa ne. Od zunaj ne mo
remo pričakovati nikakršne pomoči.«

Konkretno se v metražni proizvodnji

blaga to odraža s takojšnjim zmanjša
njem proizvodnje za petnajst odstot
kov. Zaloge so zadnja dva meseca 
močno porasle, zato bo potrebna po
sebna akcija za njihovo razbremenitev. 
Vse to nujno potegne za sabo tudi 
zmanjševanje števila delavcev. Vključ
no z delavci v skupnih službah bo po
trebno zmanjšati število zaposlenih za 
120 do 160.

»Ukrep ne zahteva samo, da delamo
(Nadaljevanje na 2. strani)

BERITE DANES!
na 3. strani:
• Vinogradniki hočejo iz 

»puščave«
na 4. strani:
• V Mirni Peči letos ne 

bo zvonilo
na 5. strani:
• Bo vlada padla na sme

teh?
na 6. strani:
• Za gozdarje bo še do

volj dela
na 7. strani:
• Elitni in masovni turi

zem v isti hiši
na 8. strani:
• Izdajalci domovine so 

na dnu pekla
na 16. strani:
• Protest »potomcev« 

Petra Klepca

Kmet naj gre 
v stavko z 
biki vred?

Okrogla miza Slovensko 
kmetijstvo na razpotju
SEMIČ — Nekatere zadeve v kme

tijstvu so se v zadnjem času začele si
stematično reševati prav na pobudo 
Slovenske kmečke zveze, vendar čaka 
še veliko nalog. Tej stranki je doslej le 
uspelo prestaviti kmetijstvo s stranskega 
tira na mesto, ki mu gre v družbi, in pri
čakovati je, da bo imelo pomembno 
vlogo v slovenskem nacionalnem pro
gramu. Prav od tega programa kmetje 
veliko pričakujejo in to se je pokazalo 
tudi na okrogli mizi z naslovom Sloven
sko kmetijstvo na razpotju, ki so jo v 
okviru slovenskega kmečkega tabora 
pripravili pretekli petek v Semiču.

Stisk in problemov, ki jih imajo 
kmetje, ni malo, skoraj vsak razpravlja- 
lec se je dotaknil zadružništva ali dena
cionalizacije. Zadružništvo je potrebno 
krepko reformirati, zadruge morajo iz 
rok odtujene oblasti priti v roke za
družnikov. Pri nas namreč nimamo za
drug, odkar smo leta 1954 z zadružnim 
zakonom postavili definicijo, da je za
družna lastnina družbena lastnina. Od 
zadrug je ostala le beseda, sicer pa je šlo 
za družbena podjetja. Kar zadeva dena
cionalizacijo, pa se odgovorni zavedajo, 
da se ob njej odpirajo številna, zlasti so
cialna vprašanja, najpomembneje pa je, 
da bo pravična. Sedaj se govori le o vr
nitvi po krivici odvzete zemlje in goz
dov, medtem ko SKZ zahteva, da se reši 
tudi vprašanje agrarne reforme iz leta 
1953, ki je z uvedbo zemljiškega mak
simuma močno prizadela kmete.

Marija Markeš, namestnica sekretar
ja za kmetijstvo, gozdarstvo in prehra
no, je načela problem žensk v kmetij
stvu, ki postaja pravzaprav vse bolj 
moški problem. Na mnogih kmetijah 
ostajajo le »strici«, domačije so brez na
sledstva in na najboljši poti, da propa
dejo. Vzroki za to, da dekleta nočejo na 
. .metije, so globlji: garati morajo kot 
črna živina, porodniški dopusti in 
otroški dodatki marsikje še niso urejeni, 
ko pa gre za plačevanje prispevkov za 
zdravstveno in pokojninsko zavarova
nje, pa — če jih ne zmorejo — na do
mačijah najprej črtajo s seznama prav 
ženske.

Kmetje so zaostrili tudi problem vi
šinskih kmetij pa veterinarskih storitev, 
ki so občutno predrage, saj je kmet iz 
Šentruperta moral plačati veterinaiju za 
zdravljenje mastitisa skoraj polovico 
vrednosti krave. Zlasti še Kočevce pa 
skrbi, kako bo z državnimi lovišči na 
njihovem območju, saj se je ponekod 
divjad že tako razmnožila, da se gozd ne 
more več obnavljati. Ob tarnanju kme
tov z manj razvitih območij je krški 
kmet zatrdil, daje danes težje kmetovati 
v razvitih občinah, saj samo nerazvite 
dobivajo subvencije. Krško kmetijstvo 
je danes — čeprav je občina po razvito
sti v samem slovenskem vrhu — po
vsem obubožano. Niti toliko denaija 
nimajo, da bi pomagali kmetijcem, ki so 
utrpeli veliko škodo zaradi suše. Zato 
naj bi na kmetijstvo gledali kot na pa
nogo, in to ne glede na razvitost občine. 
Grosupeljski kmetje ob vseh težavah v 
kmetijstvu očitno že izgubil potrpljenje 
in vsako upanje, zato je zagrozil, da bo z 
biki vred začel gladovno stavko.

M. B.-J.

Sf-oa
Jutri bo še sončno in toplo, v 

soboto pa se bo vreme prehod
no poslabšalo. V nedeljo bo 
spet lepše.

TRENUTKI ZMAGOSLAVJA Na šentjemejskem hipodromu je bila v nedeljo doslej največja prireditev, 63. jugos
lovanski kasaški derbi, kije prinesel prva štiri mesta slovenskim konjem. Dirko je po težkem boju s Perom Crnkovičem z 
Brda dobil Franc Lovrenčič iz Maribora z Larino. — Slika I: Larina 100 metrov pred ciljem prehiteva vso dirko vodeče
ga Neva B. Slika 2: Franc in Larina sta imela na cilju veliko navijačev, ki so prijeli za sulki in, kot je v navadi, pozibali 
voznika. Slika 3: Predsednik Izvršnega sveta Skupščine občine Novo mesto Boštjan Kovačič izroča pokal zmagovalcu 
najpomembnejše dirke. Več na Športni strani. (Foto: Janez Pavlin)



Sto dni Peterletove vlade

' Posluh za vse

Te dni bo poteklo 100 dni, kar 
nam je zavladal Peterletov kabinet, 
izbran na temelju svobodnih in de
mokratičnih volitev. Mimo je torej 
100 dni miru, ki ga novim vladam 
podare v vseh dobrih parlamentar
nih demokracijah. Zaradi resnice je 
treba reči, da ta vlada tudi med uva
janjem v delo s strani javnosti, beri 
medijev, ni imela tistega miru, ki ga 
nalaga bonton. Predvsem zato, ker 
je te iste medije že takoj na začetku 
skušala podrediti na način, ki je ne
zaslišan in v današnji Evropi neobi
čajen, veliko pa so k napadom na 
Peterletove može doprinesle tudi 
nekatere druge poteze. Ko smo tu, 
nihče ne more mimo dejstva, da se je 
dr. Rajko Pirnat, pravosodni mini
ster, po nepotrebnem ter v svojo in 
vladino škodo šel zdravnika v pri
meru Francke Strmole-Hlastec, vla
dinemu ugledu pa ni koristilo tudi 
prizadevanje družine Rupel, da bi 
gospa Rupel, žena zunanjega minis
tra dr. Dimitrija Rupla, postali des
na roka slovenskega ministra za
turizem.

To so trije najbolj razvpiti prime- 
Vri, kijih opozicija in deljavnosti oči

tajo Peterletu oziroma štirim njego
vim jastrebom (Pirnatu, Staniču, 
Janši in Ruplu). Ljudje pač spozna
vajo, da je bilo naivno verjeti, da se 
bo kdo kaj naučil na tujih, komuni
stičnih napakah. Kaže, da je slast 
vladanja ter moči nad ljudmi in do
godki močnejša od pameti in mora
le. Seveda pa so še druge reči Koli
ko časa je nova slovenska vlada 
posvetila Elanu ter slovenskemu 
gospodarstvu, ki so ga sicer za vozili 
komunisti, in koliko papežu v Ri
mu, čepra v smo po drugi strani zve
deli, da Sveti oče molijo za Slovence 
in potemtakem tudi za Elan? Se je 
bilo novim slovenskim oblastnikom 
res treba tako posvetiti zunanji poli
tiki in hkrati zanemariti dogovarja
nje o bodoči ureditvi Jugoslavije? 
Dober politik bi se o svojih interesih 
pogovarjal tudi s samim hudičem. 
Pa čeprav v Beogradu. Kaj bo storil 
vojaški minister Janez Janša, če 
sklep, da dobršen del slovenskih 
nabornikov služi vojake tako rekoč 
pred domačim pragom, ne bo mo
goče uresničiti? Politika je vendar 
umetnost mogočega. Ob gospodar
stvu, ki tone, ob novi (ne) Jugoslavi

ji, ki nastaja bolj ali munj mimo 
Slovencev, je tu ne nazadnje še ta 
nesrečni Rog in drugi tragični kraji 
Potem ko je tudi najbolj zkrknjeni 
boljševik sam spoznal, da je sprava
med Slovenci sveta in nujna, usta
navlja vlada komisijo, ki bo izkopa
la vsako koščico. Resnica o vseh 
morijah je Slovencem še kako po
trebna, vprašanje pa je, ali politiza
cija teh tragedij ne bo usodno dreg
nila v narodovo rano, nakar bomo 
Slovenci bolj sprti, kot smo bili 
kdajkoli

Peterletova ekipa ima po 100 
dneh vladanja torej vse možnosti, da 
razdeli Slovence v dva tabora, za
mudi oziroma ne sodeluje dovolj v 
dogovarjanjih o bodoči jugoslovan
ski državni pogodbi ali razhodu, 
očitajo pa ji tudi že, da za razliko od 
sicer za svetovni ideološki polom 
nič krivega Marxa ne ve, da mora 
človek, celo Slovenec, najprej jesti 
in biti oblečen. Šele potem se lahko 
ukvarja z lepimi znanostmi in, re
cimo, politiko. Kar dovolj za vlado, 
v kateri so prvič po vojni tudi naj
manj štirje Dolenjci

M. BAUER J

MESEČNO POROČILO
O DELOVANJU NEK

KRŠKO — Julija je Nuklearna elek
trarna Krško proizvedla nekaj manj kot 
370 tisoč M Wh električne energije. Pri
rast temperature vode v reki Savi je bil 
pod dovoljeno vrednostjo, ki znaša 3,5 
stopinje Celzija. Povprečni dnevni pri
rast temperature reke zaradi izpuščanja 
segrete vode v strugo je tako bil 1,71 
stopinje, medtem ko je največji prirast v 
juliju dosegel 2,52 stopinje. Koncentra
cija radioaktivnosti v tekočinah pred 
izpustom v Savo je bila tudi tokrat v 
mejah, ki veljajo za pitno vodo. V teko
činskih izpustih pa je bilo pretekli me
sec precej več tritija, saj je dosegel kar 
19,15 odstotkov od največje skupne 
dopustne letne radioaktivnosti (v juniju 
je bil ta delež le 0,88 odst.). Delež osta
lih dopustnih radionuklidov v tekočin
skih izpustih je bil 0,056 odst. Koncen
tracija radioaktivnih snovi v zraku je 
bila na razdalji 500 metrov od zadrže
valnega hrama v predpisanih mejah, ki 
tudi sicer veljajo za zrak. Doza sevanja 
zaradi plinskih izpustov je na enaki raz
dalji dosegla 0,0024 odst. od letno do-

Odklop kot poslednji ukrep
Dolenjci najslabši plačniki elektrike v Sloveniji — Na 

Elektru še poskušajo dobiti denar zlepa
NOVO MESTO — Nelikvidnost 

dolenjskega gospodarstva se močno 
odraža tudi na poslovanju elektrogos
podarstva, saj so tozdu Elektro Novo 
mesto 7. avgusta dolenjska podjetja 
dolgovala 19 milijonov, kar je že več 
kot tri četrtine letošnje izgube tozda, ki 
znaša 24 milijonov dinarjev. To postav
lja novomeški tozd med najslabše v 
Sloveniji, kar vsekakor ni dobro izho
dišče za številne predvidene investicije 
za dokončno kvalitetno ureditev do
lenjskega električnega omrežja.

Večina podjetij s plačilom zavlačuje, 
kot je najdlje možno, precej je tudi ta
kih, ki se ne zmenijo niti za opomine niti 
za izvršbene naloge in grožnje z odklo- 
pitvijo. Te zadnje možnosti dolenjski 
elektrikarji do sedaj še niso uporabili v

praksi, pravijo pa, da bodo v skrajni sili 
primorani v to, pričenši z opozorilnimi 
akcijami. Zadeve so postale tako pere
če, daje slovenski izvršni svet na zahte
vo elektrogospodarstva skrajšal plačilni 
rok. Doslej je smel dobavitelj ustaviti 
dobavo električne energije, Če uporab
nik v 30 dneh od dneva zapadlosti pla
čila ni plačal računa, po novem pa je 
rok skrajšan na lOdni.To velja tako za 
velike porabnike kot tudi za gospodinj-

voljene doze sevanja na posameznika iz 
NEK. V minulem mesecu sso v krški 
nuklearni elektrarni uskladiščili 27 so
dov srednje radioaktivnih odpadkov, 
tako da jih je sedaj v skladišču skupno 
7386.

• Človeško življenje, če ga ne posve
timo raziskovanju, ni vredno življe
nja. (Russel)

KAJ SE SKRIVA 
V RUDNIKU GLOBOKO?

BREŽICE — Ker po občini že nekaj 
časa krožijo govorice in ugibanja o tem, 
kaj se skriva v rudniku v Globokem, so 
o tem na pobudo občinske konference 
ZSMS spregovorili tudi delegati občin
ske skupščine. Da bi govoricam o jedr
skih odpadkih v rudniku prišli do dna, 
so imenovali posebno komisijo. Z de
lom naj bi pričela v prvih dneh 
septembra.

• Direktor Franc Kraševec v zvezi s 
tem pravi: »Po neplačanih obvezno
stih smo na zadnjem mestu v Sloveni
ji, in to zna zamakniti nekatere nujne 
investicije, zaradi nelikvidnosti v si
stemu elektrogospodarstva pa lahko 
pride tudi do trajnejše ustavitve del in 
v tem primeru ne bo pomagalo nobe
no opravičilo.«

stva. Največji dolžniki Elektru Novo 
mesto so Novoteks, Novoles, IMV, Is
kra Šentjernej, Beti in še nekateri, precej 
pa je tudi takih, ki plačujejo s kar naj
večjim zamikom.

T. J.

Razmišljajo

Liubliansko 
pismo

Prvi obrisi 
samostojne 

Slovenije
»Po meri Evrope«

LJUBLJANA — Razglasitev 
slovenske državne suverenosti je 
povzročila veliko hude krvi v južnih 
delih države, čeprav pomeni šele 
začetek procesa osamosvojitve slo
venske države. Samostojnost Slo
venije bomo Slovenci dokončno 
uzakonili šele z novo ustavo; ta na
loga pa našo skupščino še čaka.

In kakšna naj bi bila (bo) pri
hodnja ustavna ureditev Slovenije?

O tem je za zdaj možno sklepati 
predvsem iz objavljenega delovne
ga osnutka nove slovenske ustave, 
ki so ga sestavili predstavniki De
mosa (njegovega Zbora za ustavo). 
Sestavljalci osnutka nove ustave 
poudarjajo, da ta ne izhaja iz ide
oloških izhodišč in da zato ne ponu
ja modela določene družbene ure
ditve, niti ne predpisuje okvirov 
dejavnosti posameznika pri uresni
čevanju njegovih ciljev, še manj, da 
bi mu te cilje predpisovala, razen 
kolikor gre za enake pravice drugih. 
Gre torej za vrnitev h konceptu 
družbenega samoupravljanja v na
sprotju z vlogo države kot orodjem 
komunistične partije.

Kot je značilno za moderne usta
ve, bo tudi težišče nove slovenske 
ustave na zavarovanju pravic po
sameznika kot človeka in kot držav
ljana, saj predstavljajo te določbe 
po obsegu skoraj polovico ustavne
ga besedila — tudi pred državo sa
mo. Država z usmerjevalsko in or
ganizacijsko vlogo je nujno omeje- 
valec posameznikove svobode in

njegovih siceršnjih pravic. Svoje 
pravice izvaja posameznik nepo
sredno iz ustave, ne šele iz zakonov, 
kajti zakon lahko ureja le izvajanje 
ustavnih pravic v njihovi zvezi z 
enakimi pravicami drugih in je nji
hovo omejevanje možno le, kolikor 
je taka omejitev utemeljena že v 
ustavi sami. V tem delu se predlo
ženo besedilo v celoti opira na ena
ke določbe v drugih modernih 
ustavah in mednarodnih aktih.

Glavne značilnosti nove ureditve 
naj bi bile:

— enodomni državni zbor kot 
najvišji predstavniški in zakono
dajni organ države;

— državni svet kot odsev druž
bene strukturiranosti;

— predsednik republike kot in
dividualni šef države, predvsem s 
funkcijo podeljevanja mandata za 
sestavo vlade in posebnimi poobla
stili v izrednih razmerah;

— vlada kot svet ministrov, ki 
mora dobiti zaupnico državnega 
zbora;

— javna uprava, katere delova
nje se ureja in temelji na zakonu; 
njegova dejavnost ostaja strogo v 
okvirih proračuna;

— neodvisno pravosodje (no
benih izrednih sodišč!).

Povsem zunaj državne ureditve 
pa bo samouprava, tako teritorialna 
kot funkcionalna.

a) Temelj lokalne samouprave 
bo občina, ki se sicer oblikuje z za
konom, vendar na podlagi soglasja 
prizadetih prebivalcev. Opravlja 
svoje lastne, ne državnih zadev.

b) Mesta dobijo položaj mesta 
kot samoupravne enote. Imajo po
ložaj občine, lahko pa na podlagi 
sporazuma in zakona kot svojo 
lastno pristojnost opravljajo tudi 
posamezne zadeve iz siceršnje pri
stojnosti republike.

Končno je terba še posebej opo
zoriti na določbo, da je ustavo 
možno sprejemati in spreminjati 
samo na podlagi splošnega referen
duma oz. da velja za sprejeto, ko jo 
odbori tudi splošni referendum.

V BLATNIK

(Nadaljevanje s 1. strani)
za znanega kupca kot doslej, temveč da 
delamo za dobrega kupca. Ne tako, kot 
se nam do sedaj dogaja v Makedoniji, 
Črni gori, Srbiji, da ni dinarja plačila v 
letošnjem letu. Enostavno bomo morali 
od tam oditi, dati vse v tožbo, odpustiti 
potnika in referenta za to področje. Pro
izvodnjo moramo za toliko zmanjšatiit. »VAJtiju invji aiiivz /,« ivninv; r.iuuiijjuii

ali najti nadomestilo trga v izvozu. Za
radi tečaja dinarja tudi izvoz ni poziti-

Teodora Kovačič

Predsednik Zelenih Sev
nice Alfred Železnik o 

utrjevanju stranke
SEVNICA — Zeleni Sevnice, ki jim 

predseduje svobodni novinar Alfred 
Železnik iz Boštanja, bodo jeseni posve
tili precejšnjo pozornost utrjevanju 
stranke, a tudi v teh poletnih tednih niso 
mislili zgolj na oddih in počitnikovanje.

»Zavedamo se, da so naš velik poten
cial mladi, bodisi srednješolci ali štu
dentje. Zdaj, ko je gospodarstvo v glo
boki krizi, da se marsikje otepajo celo z 
mladimi, ki bi si radi prislužili kak dinar 
med počitniško prakso, je velika prilož
nost, da mlade čez poletje angažiramo 
pri postopni izdelavi ekološke študije. 
Za to veijetno ne bo nikoli prav dosti 
denarja, ako pa bi tudi v sevniški občini 
pripravili ekološki raziskovalni tabor, 
podoben tistemu, ki je bil nretekli me
sec v Radečah oz. na Hotemežu, potem 
bi lahko veliko naredili za okolje in 
predvsem za ekološko osveščanje. Mis
lim, da bi lahko izhajali iz tki. malih 
problemov. Zakaj na Mirni ni zmeraj 
tako živahno, kot je bilo te dni? Očitno 
je, da čistilna naprava na Mirni ni kos 
onesnaževalcem, ali pa gre morebiti za 
kaj drugega. Reka Mirna ponuja obilo

Alfred Železnik

dela za biologe. Ob tem bi lahko zasta
vili vprašanje občinskima vladama v 
Sevnici in Trebnjem, kako nameravata 
sodelovali v prihodnje. Podobno bi 
lahko storili tudi za Sevnično, kjer so 
pretekli mesec onesnaževalci iz sosed
nje šentjurske občine naredili veliko 
škodo ribičem in ribjemu zarodu. Me
dobčinsko sodelovanje na ravni izvrš
nih svetov pa bi kazalo izboljšati tudi z 
Laškim zaradi zaščite rastišča encijana 
na Lovrencu, krajine Lisce itd.

Rad bi poudaril, da bomo Zeleni po
zorni tudi ob napeljevanju plina. Nada
lje tudi Sevničanom, ki jih ogroža 
škropljenje kombinatovih sadovnjakov 
sredi naselij, ne bomo samo stali ob 
strani, temveč bomo tudi terjali, da 
kombinat izpolni vse obljube in zahte
ve. Ob koncu naj še omenim, da znamo 
Zeleni skupaj z vlado pripraviti pro
gram smotrne rabe denarja od rente, ki 
nam bo pripadla tudi po 1995, ko naj bi 
krško nuklearko zaprli, saj bo to še 
zmeraj jedrski objekt,« je povedal pred
sednik Zelenih Sevnice in član predsed
stva Zelenih Slovenije Alred Železnik.

P. P.

Prodali dva 
milijona 
kopalk

Pripravljena že kolekcija 
za prihodnje leto

METLIKA Metliška Beti je že 
dalj časa ena največjih proizvajalk ko

ven, pa tudi zaradi prevelikega števila 
zaposlenih ne. Zato smo stvari doslej re
ševali tudi s predčasnimi upokojitvami 
in naravnimi odhodi. V metraži smo la
ni in v letošnjem prvem polletju že 
zmanjšali število zaposlenih za 17 od
stotkov ali za 194, sedaj pa čaka na od
hod še 160 ljudi. Seveda jih ne bomo 
dali na cesto, razen morda zares slabe. 
Na te bodo pokazali sami delavci, saj v 
takih razmerah ni prostora za lažno so
lidarnost. Drugi bodo ostali doma na 
čakanju z določenim nadomestilom. 
Ukinili bomo tudi nočno izmeno in jo 
poskusili z dobro organizacijo dela po
vsem nadomestiti. Razmišljamo samo 
še o preživetju.''

V Konfekciji odloča »Ion« posel. V 
nasprotju s pričakovanji pa združitev 
obeh Nemčij na naročila ne bo vplivala 
negativno, po zagotovilih tujih partner
jev prej nasprotno. Razmere na doma
čem trgu so kritične. Zaradi majhne 
kupne moči prebivalstva upada proda
ja, trgovine plačujejo sproti dobavite
ljem iz uvoza, domačim pa s plačilom 
zavlačujejo. Z usodo domačega trga je 
povezanih 90 odstotkov od 123 režij
skih delavcev v konfekciji. y JAKŠE

palk v Evropi. Za letošnjo sezono sojih 
naredili okoli 2 milijona, od tega kar 
milijon in pol kosov za izvoz in le pol 
milijona za prodajo na domačem tržiš
ču. Kopalke so nasploh eden najbolje 
prodajanih Betinih izdelkov, čeprav je 
tudi tu prodaja na domačem trgu manj
ša kot prejšnja leta.

Za manjšo prodajo na domačem trgu 
je glavni zvrok upadanje turizma in pa
dec kupne moči nasploh. To občutijo 
tudi pri prodaji drugih izdelkov, zato se 
Beti, kolikor se le da, usmerja na tuje tr
ge. Seveda pa je jasno, da se čez noč ne 
da bistveno povečati izvoza in da je to 
dolgotrajen, občutljiv in predvsem za
hteven proces.

Čeprav se padec kupne moči na do
mačem trgu pozna tudi pri prodaji dru
gih Betinih izdelkov, poleg tega pa se 
srečujejo še s hudo konkurenco iz uvo
za, so s prodajo artiklov iz pomladno- 
poletne kolekcije programa kopalke in 
perilo dokaj zadovoljni. Precej manj pa
so lahko zadovoljni s plačili, saj ogro- 
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Med mnogimi nalogami, ki jih je sprejela civilna družba, je tudi zaščita 
človekove integritete, njegove osebne varnosti, varnosti njegove lastnine in 
njegovega dostojanstva. Za spoštovanje teh vrednot je izoblikovala pravila 
obnašanja ter vzpostavila sistem ukrepov, s katerimi ščiti pripadnike družbe 
pred motnjami. Pravila igre so ponavadi poznana vsem udeležencem, pa 
tudi posledice, ki sledijo, če se le ta prekoračijo. Družbena samozaščitna 
funkcija mora delovati, kako deluje, pa je seveda odvisno od stopnje njene 
materialne in duhovne razvitosti. V občutljivi odnos družba — zapornik, 
kjer pa moramo družbo pojmovati v celotnem njenem bistvu in ne samo kot 
vlado, torej kot krog zapornikov, njihovih čuvaijev, pravnikov, sodnikov, 
politikov, svojcev, sosedov, oškodovancev, žrtev, seje vrinil nov element — 
gladovna stavka kot sredstvo za dosego drugačnih razmerij v tej celoti. Pri 
tem seje vlada znašla v čudnem položaju, saj seje v trenutku, ko se mora 
odločati o tem, stvar tudi spolitizirala, da se akterji stavke tega zavedajo, da 
pa je kazal tudi odnos do pravosodnega ministra v času pogajanj. Spolitizi
rala v tem smislu, da zaporniki zahtevajo znižanje kazni zase prav za to, kar 
so, se pravi zaporniki, in to od vlade prav za to, ker je to, kar je, se pravi 
demokratična. Veliko sprenevedanja je vmes, olajševalnih okoliščin pa ni, 
kajti črto bo treba potegniti in tistemu, ki jo bo potegnil, ne bo lahko. Morda 
pa je to tudi del scenarija?

MERIMA BAJREKTAREVIČ, uprav
nica kuhinje v Domu JLA v Ribnici: »Vsak 
obsojenec naj odsluži toliko kazni, kot jo je 
zaslužil. Morda je bil kdo res prestrogo so
jen in ta naj bi bil deležen delne oprostitve 
kazni. Kaj bi s političnimi zaporniki, ne 
vem, ker se v politiko ne vmešavam, posi
ljevalce pa bi takoj pobila. O gladovni stav
ki zapornikov pa menim, da so v njej sode
lovali le norci. Dokler imajo kaj jesti, naj 
jedo!«

men dolg njihovih kupcev iz vse države 
narašča iz dneva v dan. Sicer pa je to 
vsesplošen problem in nikakršna Betina 
posebnost.

Prihodnji mesec bodo že začeli pred
stavljati kolekcijo pomlad-poletje 91. 
Kot je to v navadi, bodo novo kolekcijo 
za kupce iz Slovenije in bližjega dela 
Hrvaške prikazali na modnih revijah na 
Vinomeru, ostale večje kupce pa bodo z 
novo kolekcijo obiskali potniki. V novi 
kolekciji bo okoli 300 različnih mode
lov, od tega približno polovica kopalk, 
ostalo pa so perilo, joggingi, spalne sraj
ce, pižame, kompleti, kratke hlače, 
obleke za prosti čas itd. Letos na teh 
modnih revijah ne bodo že tudi na veli
ko sklepali poslov, kot prejšnja leta, 
temveč bo to bolj seznanitev z novo ko
lekcijo. Kajti časi so taki, da septembra 
nihče ne more točno reči, kaj in koliko 
bo drugo leto marca in aprila kupil.

A. B.

JOŽE NOVAK, direktor Doma starej
ših občanov Kočevje: »Za štrajk zaporni
kov na Dobu menim, da ni bil upravičen. Je 
namreč več drugih rednih možnosti, da se 
zaporniku zniža kazen. Štrajk bi bil upravi
čen le, če bi bile razmere v zaporu nečloveš
ke, se pravi prehude. Običaj pa je, da se zni
ža ali ukine kazen političnim zapornikom, 
ko se zamenja oblast. Politične zapornike je 
treba obravnavati drugače kot klasične
kriminalce.«

VINKO OŠTIR, upokojenec iz Bušeče 
vasi pri Brežicah: »Pomembno je, za katero 
vrsto zapornikov gre. Po krivem obsojeni 
zaradi politike morajo biti oproščeni. Če si 
nekdo zasluži znižanje kazni, se vidi že po 
njegovem obnašanju. Ne vem, če je pamet
no znižati kazni za vse, saj naše kazni za 
kriminal niso velike. Barabe naj bodo kar
notri, kakšna korist bi pa bila, če bi jih pred
časno spustili? Še naprej bi delali lumparije!«

mmm
MARIJA HABJANČIČ iz Ptuja, na 

obisku pri hčerki v Krškem: »Menim, da 
mora vsak odslužiti tisto kazen, ki si jo je s 
svojim kriminalnim dejanjem zaslužil. O 
znižanju kazni bi se lahko pogovaijali samo 
v posameznih primerih in tako presodili, ali 
seje komu zgodila krivica. Po mojem seda
nje kazni za kazniva dejanja niso visoke, 
zato sem za to, da se poostrijo. Če bomo 
preveč popuščali, bo vsak lahko delal, kar 
se mu bo zahotelo.«

ANTON PEZDIRC — MIKOLAŠ, 
kmet s Krasinca pri Metliki: »Nova oblast 
naj popravi krivice političnim zapornikom, 
nikakor pa nisem za to, da bodo kriminalci, 
ki so bili obsojeni zaradi dejanj, zaradi kate
rih bi sedeli v vsakem režimu, z gladovno 
stavko izsiljevali znižanje kazni. Če bi jim 
popustili, bi s tem razvrednotili zakone in 
sodišča. Zlasti povratnikom, hujšim krimi
nalcem in še komu, bi morali kazen še zviša
ti, ne znižati.«
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FRANC ZUPAN, kmet z Metnega vrha 
pri Sevnici: »Zapornikom bi jaz le delno 
ugodil. In sicer mislim, da bi lahko znižali 
kazni tistim, ki sedijo zaradi povzročenih 
prometnih nesreč, saj povzročitelji teh zve
čine že tako dovolj trpijo, če imajo na vesti 
človeško žilvjenje. V takem položaju se, tu
di po nedolžnem, lahko znajde vsakdo. 
Spustiti bi morali politične zapornike, ni
kakor pa ne znižati kazni morilcem, preva
rantom in tatovom.«

ANTON KOMAR, kmetovalec iz Hra- 
stovice pri Mokronogu: »Kazen naj bi zni
žali političnim zapornikom pa tudi obsoje
nim zaradi prometnih nesreč, skratka tistim, 
kjer ni bilo kaznivo dejanje stoijeno name
noma. Za namenoma stoijeno ne bi smelo 
biti pomilostitve, saj bo sicer preveč krimi
nala. Oškodovanec lahko hodi po sodiščih 
in od vrat do vrat, prizadejana škoda pa mu 
ni nikoli povrnjena. Za zaščito oškodovan
ca nimamo dobrega sistema.«

v M
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MATIJA VLAŠIČ, cestar iz Dolenjcev 
pri Adlešičih: »Za kriminalce, kot so tatovi, 
morilci, posiljevalci, so kazni v Sloveniji še 
premile in sem proti temu, da bi jih pomilo
stili. Poslanci naj bi se potegovali za krimi
nalce, kdo pa naj bi se boril za pravice 
oškodovancev? Ti se morajo s civilno tožbo 
leta potegovati za odškodnino in če jo dobi
jo, si zanjo lahko kupijo le še pašteto. Če 
hočemo biti pravna država, moramo imeti 
tudi red.«

DRAGO MEDIC, inženir strojništva iz 
Novega mesta: »Kolikor vem, je pravna pot 
za znižanje neutemeljeno visoke kazni vsa
komur odprta, zato se mi zdi nedavna akci
ja zapornikov izsiljevanje, ki mu pravna dr
žava ne bi smela podleči. Drugo je seveda 
vprašanje političnih zapornikov, ki pa jih 
pri nas, menda, praktično ni več, ali pa 
vprašanje nehumanega ravnanja z zapor
niki. Zato bi morala civilna družba imeti 
učinkovit nadzor nad dogajanjem v za
porih.«
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v Vinogradniki hočejo iz »puščave«
Z okrogle mize o vinogradništvu, ki je bila v okviru vseslovenskega kmetijskega 

tabora v Semiču — Mnenja vinogradnikov in izjavi ministrov _______
SEMIČ — Okrogle mize o vinogradništvu, ki sojo konec preteklega tedna 

pripravili v Semiču v okviru vseslovenskega kmečkega tabora, sta se poleg šte
vilnih strokovnjakov s tega področja in vinogradnikov iz vseh koncev naše re
publike udeležila tudi republiški sekretar za kmetijstvo, gozdarstvo in prehra
no dr. Jože Osterc ter republiški sekretar za trg in cene mag. Maks Bastl. 
Skupna ugotovitev je bila, da bo potrebno še marsikaj storiti za oživitev vino
gradništva, za začetek pa do leta 2.000 vsako leto obnoviti 1.500 ha

ŠE VEČJI
RADGONSKI SEJEM
GORNJA RADGONA — V so

boto bodo v tem obmejnem mestu 
odprli tradicionalni kmetijsko živilski 
sejem, ki je po svojem obsegu drugi 
^ajvečji tovrstni sejem v Jugoslaviji. 
Letos bo še manj zaostajal za novo
sadskim, saj bo imel še 5.000 kva
dratnih metrov več razstavnega pro
stora, napredoval pa bo tudi po izbiri 
razstavljenih predmetov. Tako bo le
tos prvič organizirana prodajna raz
stava avtomobilov, dograjen pa bo 
tudi razstavni hlev za konje. Velik 
Poudarek so organizatorji sejma letos 
dali ocenjevanju kakovosti živil. Mo
dri trak, najvišje priznanje kakovosti, 
sta prejela dva švicarska, dva sloven- 
?La (Emona mesna industrija Zalog 
'u Mesna industrija Primorska) in po 

avstrijski ter italijanski predelova
lec hrane.

SEVNIŠKO VABILO 
NA SEJEM

SEVNICA — Društvo vinogradni
kov Sevnica — Boštanj vabi svoje člane 
'n ljubitelje vinogradništva na ogled 
^kmetijskega sejma v Gornji Radgoni, ki 
°o v torek, 21. avgusta. Odhod bo ob 6. 
Uri izpred gostilne Kragelj na Glavnem 
'rgu v Sevnici, prijave pa zbirajo v tej 
gostilni do vključno nedelje, 19. avgu
sta. Vabljeni!

znovomeSke tržnici
V ponedeljek so prodajali krompir 

P° 10 din za kg, papriko po 20 do 40, 
Paradižnik po 10 do 20, česen po 40 do 
'0, kumare po 15 do 20, malancane in 
)°lato po 30, stročji fižol po 30 do 40, 
'Pinačo po 60 in fižol v zrnju po 40 din 
[a kg. Kilogram breskev je veljal 10 do 
'5 din, hrušk 15, sliv 20, grozdja 30 do 

jabolk 15 in lubenic 10 din. Merica 
robid je stala 15 din. Jajce je bilo 1,80 
uu 2 din. Kozarec medu so prodajali po 

din. Lonček smetane je stal 25 do 30 
i ln< različno od velikosti posode. Za ki- 
^skute je bilo treba odšteti 30 do 40

* SEJMIŠČE V BREŽICAH — Na 
s°botnem sejmu so imeli naprodaj 
'59 do 3 mesece starih in 51 starejših 
Prašičev. Prodali so 75 mlajših po 30 
din za kg žive teže in 17 starejših po 

din po kg žive teže.

vinogradov.
Iz ust vinogradnikov je bilo izrečenih 

malo pohval in veliko graj. Piko na i je 
gotovo postavil predsednik Društva do
lenjskih vinogradnikov Peter Brcar, ki 
je dejal, daje v razdrobljene vinograde 
— ti so posledica naše pretekle miselno
sti — vloženega veliko garanja in pre
malo poslovnosti, povrh vsega pa je še 
vsak liter vina vsaj trikrat obdavčen. 
Svoje delo bi morali temeljito opraviti 
tudi vinarski inšpektorji, ki bi na terenu 
preverjali zlasti kakovost točenih vin. 
Zal so bili vinogradniki v kmetijstvu 
vedno pastorek in njihov glas je bil kot 
glas vpijočega v puščavi. »Ne prosimo, 
da nas kdo za roko pelje iz te puščave, 
ampak zahtevamo, da se ustvarijo takš
ne razmere, da bomo sami prišli iz nje,« 
je bil oster Brcar.

»SAD« ŠT. 7 — 8
KRŠKO — Izšla je poletna, dvojna 

številka mesečne strokovne revije za 
sadjarstvo, vinogradništvo in vinarstvo 
Sad, ki jo izdaja Društvo za napredek 
kmetijstva Krško. V njej piše urednik 
inž. Peter Jankovič o Južni Tirolski, 
sadnem vrtu Evrope, ter o osnovah cep
ljenja sadnih rastlin, inž. Anita Solar ob
javlja članek Kje posaditi oreh, dr. Sto
jan Vrabl piše o sodobnih načinih boja 
proti rdeči sadni pršici v intenzivnih na
sadih, mag. Gabrijel Seljak o škroplje
nju vinske trte in sadnega drevja na 
Primorskem, dr. Jože Colnarič o zeleni 
rezi v rodnem vinogradu, dr. Slavica 
Šikovec o rezervah našega vinogradniš
tva, mag. Julij Nemanič pa nadaljuje z 
vinsko abecedo degustacije. Revija sta
ne 35 dinarjev, naročite pa jo lahko v 
Krškem, Cesta 4. julija 66.

• Število ovac volka nikoli ne vzne
mirja. (Vergil)
• Začetek modrosti je: pridobivaj si 
modrost. (Biblija)

PRVO SREČANJE 
HRIBOVSKIH 

KMETOV
DOBRAVA NAD SENOVIM 

Podružnice kmečke zveze iz J 
vseh treh posavskih občin bodo to < 
soboto, 18. avgusta, priredile prvo ! 
srečanje kmetov iz hribovitih prede- ] 
lov Posavja. Srečanje bo ob 10. uri ■ 
na kmetiji Perko v Dobravi nad Se- ! 
novim, do koder je mogoče priti po ; 
cesti s Senovega proti planinski ko- ■ 
či na Bohorju. Pri Perkovih, ki se ! 
ukvarjajo tudi s kmečkim turiz- ; 
mom, bodo podali poročilo o stanju 
hribovskega kmetijstva in se o tej ! 
od družbe pozabljeni dejavnosti tu- ; 
di pogovorili.
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Kmetijski nasveti
Bruceloza trka na vrata
Tropi ovac iz Bosne in drugih predlov Jugoslavije, ki se pozimi in zgodaj 

Pomladi pomikajo skozi naše kraje in ki jim inšpekcija ter oblast nikakor 
:e Zoreta priti na kraj, so stalna zdravstvena nevarnost in pravi mali čudež

še ni izbruhnila kaka večja okužba. Med boleznimi je zlasti nevarna 
, 'dceloza, kije na Kosovu velik živinozdravstveni problem, pri nas pa je k 
rett skorajda ne poznamo.
, * *»č, znanje nedavni primer zbolele ženske iz Kranja, ki seje okužila na 
P'sku pri znancih v vasi pri Rovinju, kjer soji postregli z mladim ovčjim 

,.lr°m. Bruceloza je namreč zoonoza, torej bolezen, kije, enako kot za živa- 
>, nevarna tudi za ljudi. Imenujejojo tudi mediteranska ali malteška mrzli- 
p njen povzročitelj pa je Brucella melitensis. Bolezen se začne z zvišano 
^mperaturo, bolečinami v glavi in sklepih ter s splošno slabostjo, k sreči pa 

i 19 da pozdraviti z antibiotiki. Traja več mesecev ali celo let.
Q ^j storiti, da bi človeka in žival obvarovali pred njo? Predvsem je treba 
nemogočiti, da bi okužba prodrla do nas. Nomadsko pašo je zato treba 

v°sledno prepovedati, pod živinozdravstveno kontrolo pa mora biti tudi 
Promet z živalmi in živalskimi proizvodi. Divji promet z ovcami in ko- 

n>i prav izziva okužbo, dosti manjša nevarnost pa ne grozi od nakupa 
^kontroliranega mleka in sira. Vsak nakup nedeklariranega mleka in 

^Inih izdelkov, ki nimajo veterinarskega dovoljenja, je nevaren, opo-

? NASVET KAVOPIVCEM — Tudi na kmetih je pitje kave postalo 
(j nekaj povsem vsakdanjega in koristen bo nasvet, kam s kavno used- 
un°' ki ostane po kuhanju. V lijak nikakor ne sme, saj je prav kavna 
|j dlina največkrat tisti kuhinjski odpadek, ki »zabetonira« odtok vo
la* v8*40 daje včasih treba poklicati na pomoč celo vodnega inštalater- 
s ’ Kavna usedlina spada na kompostni kup, saj vsebuje precej dušičnih 
"°vi, ki pospešijo razgradnjo celuloze in s tem zorenje komposta. S 

J^jim močnim vonjem privablja tudi deževnike, te po Darvvinu najko- 
“nejše živali, brez katerih ni rodovitne zemlje.

veterinarska služba. Še posebej nevarna je smetana ovčjega mleka, ki 
^“uje nekajkrat več brucel kot posneto mleko, 

str * bruceloza resna bolezen, ki nam grozi, dokazujejo tudi ukrepi in 
Q9*ki, ki sojih ob zadnjem izbruhu imeli z njo na sosednjem Hrvaškem. 
vlPojavn v Istri so morali izločiti in pobiti ter v kafileriji uničiti meso nad 
jj u bivali. T udi z gospodarskega vidika je zato spopad z boleznijo in ostrej- 

°dtios do nomadske paše nujen.
Inž. M. LEGAN

Dr. Jože Osterc je pripomnil, da v 
Sloveniji ni možnosti za masovno vino
gradništvo, perspektiva je le v kakovo
sti. Za cilj si lahko postavimo le, da bo
mo v Evropi poznani kot dežela 
dobrega vina, a bomo morali v vino
gradništvo vložiti še več znanja. Ker pa 
sta vinogradništvo in vinarstvo delovno 
intenzivni dejavnosti, so možnosti za 
zaposlitev še velike. Kljub številnim 
vprašanjem in drezanjem pa ni mogel 
obljubiti, koliko denarja bo vlada na-

Peter Brcar, predsednik Društva do
lenjskih vinogradnikov: »Velik trud 
vinogradnikov je premalo poplačan.«
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Pan je oživel
Novo ribniško podjet
je za svetovanje in tr- 

ženje v kmetijstvu
RIBNICA — Pan je bil starogr

ški bog lova, gozdov, travnikov in 
polj, v Ribnici pa je Pan tudi ime za 
podjetje, ustanovljeno letos aprila. 
Pan se bo ukvarjal, kot so določili 
njegovi ustanovitelji, s kmetijstvom, 
svetovanjem s tega področja, z od
kupom kmetijskih pridelkov, s pro
dajo repromateriala, z nabavo ozim
nice in drugim. Tako obsežno 
dejavnost bodo lahko obvladali 
glede na to, daje vodilna strokovna 
ekipa dobro podkovana z znanjem 
in jo sestavljajo ljudje, ki so svoj čas 
delali v ribniški kmetijski zadrugi. 
Mladi inženirji agronomije zaupajo 
vase in računajo, da bodo kmetom 
znali ustreči.

»Podjetje bo nudilo zares vse s 
področja odkupa, prodaje in prede
lave predvsem zdrave hrane skozi 
celo leto. Poseben poudarek bo ve
ljal svetovanju. Ribniška dolina 
ima potencial, ki ga je potrebno v 
celoti tržno usmeriti,« poudarja 
Marko Škrabec, menedžer Pana, s 
sedežem v nekdanjih prostorih rib
niških upokojencev na Trgu Veljka 
Vlahoviča.

Agilni Pan se želi prebiti prek 
občinskih meja. Trenutno s svojimi 
artikli oskrbuje 15 picerij na širšem 
ljubljanskem območju, to število pa 
še raste. Podjetje je razširilo mrežo 
predstavništev, kijih ima že v Trži
ču, Krškem in Zagrebu. Rado bi 
pokrilo širše območje v Jugoslaviji 
in imajo stike z velikimi prideloval
ci prehrane in kmetijskih strojev. 
»Kmalu bi morali dobiti na upora
bo grosistično skladišče v Ribnici za 
odkup in prodajo, še posebej gnojil 
in herbicidov. Po našem mnenju bi 
morati v tej dolini prvenstveno za
četi urejati vse potrebno za urejanje 
sejma za tedenski odkup in prodajo 
živine, saj taka sejmišča obstajajo v 
vseh mestih Dolenjske. Na tem 
področju kmetijska zadruga doslej 
ni naredila ničesar, vendar so za
hteve kmetov iz dneva v dan večje. 
»Živi« trg, kar tako sejmišče ne
dvomno pomeni, je pač najboljše 
mesto za nakup in prodajo,« meni 
Škrabec.

M. GLAVONJIČ

menila za razvoj vinogradništva. Ob 
tem je vinogradnik z Vipavskega pri-

• Drugi kmet, prav tako z Vipav
skega, se je lotil teme, ki tišči mnoge 
kmete: lastništva. Ugotovil je, da ima
jo najlepša zemljišča v lasti družbena 
podjetja, toda mnogi nasadi so že do
trajani in ne dajejo pričakovanega 
pridelka. Zato je predlagal, naj dajo 
to zemljo v najem, tudi v trajen najem 
z možnostjo dedovanja. Mag. Bastl je 
ob tem pristavil, daje lastnina bistven 
motivacijski faktor za delo, prav na 
področju kmetijstva pa je to še toliko 
bolj pomembno. Ker nikogaršnja 
lastnina ni dala nikakršnih rezultatov, 
naj bi sedanja družbena lastnina pri
šla v skupen sklad in naj bi jo dajali v 
najem ljudem, ki so jo pripravljeni 
obdelovati, četudi niso nekdanji last
niki. Tudi to je eden od pomembnih 
pogojev za oživitev kmetijstva.

pomnil, da naša družba ne zna ne jemati 
ne dajati.

M. BEZEK-JAKŠE

Dve melioraciji
Na nerajškem in semiš- 
kem koncu bodo odstra- 

nili kamenje s 400 ha
ČRNOMELJ — V črnomaljski 

občini so pripravili odloke o uvedbi me
lioracijskih postopkov za področje Ne- 
rajca in Semiča II. Gre za melioraciji, ki 
sta predvideni v družbenem planu 
občine in planu kmetijske zadruge, za
nju pa so že pripravljeni projekti. Sku
paj naj bi posegi veljali dobrih 5 milijo
nov in pol din, 90 odst. tega denaija pa 
so kot nepovratna sredstva že nakazali z 
republike.

Na semiškem območju in v Štrek- 
ljevcu so njive že meliorirali. Takrat so 
ugotovili, da bi bilo smotrno izvesti 
agromelioracijo tudi v Nestoplji vasi, 
Brezju, Brstovcu, Prapročah, na Sod- 
njem Vrhu in Gradniku, skupaj torej na 
197 ha. Druga melioracija bo zajela 
203 ha, in sicer del Dragatuša, Belčjega 
Vrha in Knežine, Pusti Gradec, Veliki 
in Mali Nerajec. Ker je na področju te 
melioracije že sprejet občinski odlok o 
krajinskem parku Lahinja, so kmetijci 
upoštevali zahteve novomeškega Za
voda za varstvo naravne in kulturne 
dediščine. Iz melioracije so izločena 
stavbna zemljišča, poraščena zemljišča 
in zemljišča, na katerih melioracija ni 
ekonomsko upravičena, na primer moč
no kamnita strma pobočja.

M. B.-J.
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HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

Ureja: mag. Julij Nemanič

Kako poteka 
prodaja vina 
prek osmice

Posnemajmo Primorce!
Vinogradnik mora razmišljati, 

kako bi preživel te težke ekonom
ske čase in za svoje delo čimveč iz
tržil. Pojavlja se mnogo zasebnih tr
govcev, kar je dobro, saj se tako 
počasi končuje monopol družbenih 
trgovskih podjetij. Toda naj si bo 
trgovina družbena ali zasebna, vsa
ka po mojem preveč služi pri proda
ji vina — pač glede na prispevek, ki 
ga vlaga. Ocenjujem, daje prodaja 
vina preko osmice, kije uveljavlje
na v Italiji, blizu slovenske meje po
srečena oblika, ki omogoča vino
gradniku večji dohodek in zaščiti 
kupca v pogledu dostopnejše cene 
in zajamčene kakovosti.

V občini Koper imajo izdelana 
pravila, ki so usklajena z Zakonom 
o vinu Slovenije. Umestno bi bilo, 
da bi vse vinogradniške občine izde
lale pravila za prodajo vina pri vi
nogradniku pridelovalcu. Taka pra
vila ne bi vinogradnikom otežila 
prodaje vina, nasprotno, zaščitila bi 
njihov dohodek in dobrim kletar
jem omogočila večji dohodek. Dol
goročno gledano so taka pravila 
nujna, saj je red v vsaki dejavnosti 
jamstvo za obstoj. Red na trgu vina 
bo izločil špekulante.

Navajam izvlečke iz koprskega 
pravilnika.

1. Kaj je osmica? Osmica je 
oblika prodaje dobrega neustekle- 
ničenega vina z geografskim pore
klom na drobno, neposredno pri 
proizvajalcu, v objektu, kjer se vino 
proizvaja in hrani, in sicer na pod
lagi dovoljenja, ki ga izda za kmetij
stvo pristojni upravni organ občine, 
po določilih 33. čl. Zakona o vinu.

Temeljni razlog za pospeševanje 
tako organizirane prodaje vinje, da 
se afirmira specifična vinska proiz
vodnja vinorodnega okoliša. Da pa 
bi bila taka oblika uspešna, se sme

na osmici pojaviti le zelo dobro 
vino.

2. Kdo lahko organizira osmi- 
co? V občini Koper lahko organizi
ra osmico vsak pridelovalec vina, ki 
je v tej občini vpisan v register pro
izvajalcev vin in ki izpolnjuje vse 
predpisane pogoje v skladu z dolo
čili Zakona o vinu (prijava pridel
ka, analizni izvidi).

3. Kolikokrat in koliko časa je 
lahko organizirana osmica? En pro
izvajalec (ena klet) lahko organizira 
osmico le enkrat v sezoni ene »vin
ske letine«, ta traja od 1. novembra 
tekočega leta do 30. junija nasled
nje leto. Osmica lahko traja največ 
osem dni oziroma od vključno pet
ka do vključno naslednje nedelje. 
Če je vino, pripravljeno in prijav
ljeno za prodajo, pošlo pred izte
kom roka, se mora osmica zapreti.

4. Kaj lahko nudi osmica? Osmi
ca sme nuditi:
• vina lastne proizvodnje s sprem
ljajočim predpisanim analiznim iz
vidom, s katerim je bila vsaka po
samezna sorta ocenjena vsaj z 
najnižjo oceno — 15,0 točk;
• hladne narezke (pršut, sir...) last
ne proizvodnje, za katero mora 
imeti spričevalo ustrezne uradne 
ustanove;
• vloženo zelenjavo (kumarice...); 
trdo kuhana jajca, vendar ponujena 
v lupini;
• kuhane klobase iz domače, last
ne proizvodnje z eno domačo prilo
go (npr.: zelje).

Zaželjena je ponudba domačega 
pečenega kruha. Drugih artiklov 
osmica ne sme ponujati.

5. Kakšne so lahko cene? Cene 
vin in hrane v osmici se oblikujejo 
prosto. Za prodajo vina »na dom« v 
količinah nad 5 litrov (v embalažo 
kupca) se določijo cene, ki so pravi
loma bistveno nižje od cen za toče
nje v osmici.

6. Kdo lahko streže gostom v 
osmici? Osebe, ki strežejo gostom v 
osmici morajo biti polnoletne, teh
nično pomoč pa lahko nudijo tudi 
mlajše osebe, vendar morajo vse bi
ti člani gospodinjstva ali najožji so
rodniki organizatoija.

(Nadaljevanje prihodnjič)
.■wv \\ v\vvwvwvwv\\wv\wvwv\w

Prvič 4 tone pšenice na hektar
Ob letošnjem rekordnem pridelku

Za nami je najobilnejša žetev ozimnih žit do sedaj. Tako lahko pričakujemo, 
da  bomo tudi po statističnih podatkih za Slovenijo v letu 1990 prvič presegli pri 
pšenici povprečni pridelek 4,00 t/ha zrnja. Na posestvih se po dosedanjih po
datkih povprečni pridelki pšenice gibljejo med 5 in 7 t/ha zrnja, na KG Rakiča
nu, obrat Rakičan, pa celo preko 7,5 t/ha zrnja. Tudi pridelki ječmena in rži so 
bili večinoma izjemno visoki.

Nekaj tehnoloških navodil za novo setev
pridelovanja »II vrsto pšenice« in s tem

K dobri žetvi so doprinesli:

• Pravočasna setev v dobro priprav
ljeno setvišče.

• Izjemno dolgo obdobje razvršča
nja žit zaradi visokih temperatur v zim
skih mesecih.

• Precejšnje rezerve dušika v tleh, 
saj zaradi pičlih padavin od setve do ko- 
lenčenja žit ni bilo izpiranja dušika.

• Sorazmerno hladno in vlažno 
vreme v času od kolenčenja do cvetenja 
je po eni strani povzročilo bujno rast 
ozimin, po drugi strani pa so nizke noč
ne temperature zavirale razvoj glivičnih 
bolezni, predvsem pepelaste plesni.

• Obdobje razvoja od cvetenja do 
tehnološke zrelosti posevkov je bilo 
dolgo, brez temperaturnih šokov in do
volj vlažno, v času žetve pa je bilo vre
me suho in vroče. Oboje seje odrazilo v 
visoki absolutni in hektolitrski teži ter v 
celotni kakovosti zrnja žit.

Seveda pa je za doseganje visokih 
pridelkov žit pomembna tudi tehnolo
gija pridelovanja. Zaradi raznolikosti 
pridelovalnih razmer v posameznih 
območjih Slovenije je pravilen izbor 
sorte eden najpomembnejših elementov

te tehnologije. Ob sedanjih cenah pše
nice se dosedanjim merilom za izbor 
sort (višina, stabilnost in kakovost pri
delka, odpornost na mraz, bolezni, 
škodljivce in poleganje, dolžina rastne 
dobe) pridružuje tudi primernost sorte 
za uporabo v prehrani posameznih vrst 
živali. Pri tem je potrebno poudariti, da 
je mogoče tudi z osnovnimi sortami 
pšenice (III. kakovostni razred, B,—B2 
m C, kakokvostna skupina), kot so na 
primer sana, Zagrebčanka 2 in lonja, na 
podlagi veljavnih pogojev za odkup 
(Kmečki glas, št. 29,18. julij 1990) do
seči ob uporabi primerne tehnologije

višjo odkupno ceno,
Na podlagi letošnjih in večletnih re

zultatov preciznih poskusov s sortami 
ozimnih žit, kijih izvajamo na štirih po
skusnih mestih v Sloveniji, je strokovna 
skupina za poljedelstvo določila pripo
ročene sorte ozimnih žit za setev v Slo
veniji v letu 1990/91.

Vsem pridelovalcem, ki menijo, daje 
izbor sort prevelik, priporočamo, da se 
odločajo za nosilne sorte ali pa za tiste, 
ki so priporočene za njihovo pridelo
valno območje. Poudarjamo, da je ta 
seznam sort samo priporočilo in da lah
ko pridelovalci izbirajo med vsemi sor
tami ozimnih žit, ki so vpisane v jugos
lovansko sortno listo.

Inž. ZORAN ČERGAN 
Inž. ANDREJ ZEMLJIČ

SORTNI IZBOR OZIMNE PŠENICE ZA LETO 1990/91 (za vsa pridelo
valna območja)

Sorta ozimne 
pšenice

Kakovostni
razred

Višina
slame

Čas
dozorevanja

Občutljivost
za

Ana I-A2 N SZ tjavenje plevic
Balkan I-A2*Aj SV SZ p. plesen
Džerdanka II-A2 SN SP rjavenje plevic
Marija I-B, SN SP p. plesen
Sana III-C, SN SP mraz, p. plesen
Dvanaesta I-B, SN sz tjavenje plevic
Žagi 87 II-A2 N SP p. plesen
Zrinka i-a2 SV SP p. plesen
(NS rana 2) II-B, V z p. plesen, mraz, ptiči
(Zagrebčanka 2) III-B2 N sz tjavenje plevic
(Lonja) III-Bj N sz tjavenje plevic
(Jugoslavija) I-B, V SP p. plesen, 

tuzarioze klasa

OZNAKE: N = nizka, SN = srednje nizka, SV = srednjevisoka, V = visoka, Z 
= zgodnja, SZ = srednjezgodnja, SP = srednjepozna, P = pozna

Ameriško 
kmetijstvo 
v hudi krizi
Vzor je potemnel

Tudi na (ta čas pri nas idealizira
nem) Zahodu ni vse zlato, kar se 
sveti. Primer za to je ameriško kme
tijstvo, o katerem ima naša laična 
pa tudi strokovna javnost precej 
zgrešeno predstavo, zlasti po letu 
1988, ko ga je prizadela katastro
falna suša. Ameriško kmetijstvo si
cer še pridela obilo hrane, vendar je 
v globoki krizi in stotisoči propada
jočih farmaijev v tako žalostnem 
stanju, da se opazno veča celo števi
lo samomorov, ker ljudje ne vidijo 
izhoda iz stiske. O tem več piše Ga- 
ry Nuli v knjigi Svetlejše, čistejše, 
varnejše in bolj zeleno.

Ameriško kmetijstvo je, tako kot 
skorajda vse ameriško življenje, 
zgrajeno predvsem na dobičku. 
Dobiček je počelo in gonilo vsega, 
podrediti si hoče vse, tudi tisto, če
sar si ni mogoče podrediti. Naravne 
zakone na primer, ki jih je ameriško 
monokulturno kmetijstvo v prete
klosti močno podcenjevalo in uniči

lo cele pokrajine. Orjaški namakal
ni sistemi, ki so kasneje postali 
temelj ameriškega kmetijstva, ne 
morejo nadomestiti izgub, še več, še 
dodatno so prizadeli rodovitno 
zemljo. Pospešili so sesedanje soli in 
mineralov ter s tem poslabšali ro
dovitnost. Ko izhlapi voda, ostane
jo taka tla neuporabna.

Liberalen kapitalistični način pro
izvodnje je močno spodbudil kon
centracijo zemlje. Večajo se orjaške 
farme in propadajo manjše. Stro
kovnjaki napovedujejo, da bodo le
ta 2.000 tri četrtine ameriške hrane 
pridelali na komaj 50.000 velefar- 
mah, medtem ko so to hrano doslej 
pridelovali na 650.000 farmah. To 
koncentracijo pridelovanja bosta 
omogočila genski inženiring in elek
tronsko upravljanje. Seveda te za
misli spremlja tudi mnogo pomisle
kov. Z genskim inženiringom je 
resda mogoče vzgojiti kulturne rast
line, ki dajejo večje pridelke in so 
odpornejše proti neugodnim vre
menskim razmeram, vendar je ka
kovost tako pridelane hrane mnogo 
slabša. Nastaja prostor za pridelavo 
tako imenovane biohrane in s tem 
tudi za obstoj manjšega farmarja. 
Skratka: dileme so odprte in pot iz 
krize tudi za ameriško kmetijstvo ne 
bo ne lahka ne enostavna, (po 
OMNI, maj 1990)
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Mirnopeške
drobnice

MESA NI — Gospodinje iz Mirne Peči 
in okolice si že dolgo želijo večjo in dobro 
založeno samopostrežno trgovino, ki bi jo 
kraj glede na svojo velikost in močno za
ledje gotovo zaslužil. Še zlasti pa pogreša
jo mesarijo. Morda se bo ob poplavi za
sebnih prodajaln širom po Dolenjski le 
našlo kaj tudi za ta konec?

PRESNETI ITALIJANI — Globoka 
kotanja za osnovno šolo, tako imenovana 
mirnopeška depresija, v katero se stekajo 
meteorne vode z vseh koncev in je v po
letnih mesecih leglo komarjev, bojijo pa 
se, da bo postala še česa drugega, bo sku
paj z urejanjem kanalizacije za Mirno Peč 
in okolico verjetno le sanirana. Dokumen
tacijo že izdelujejo, Mirnopečani pa v šali 
pravijo, da bi bilo vse že urejeno, ko bi Ita
lijani med vojno ne bili tako jadrno pobra
li šila in kopita. Le ti so tedaj z izkopava
njem odvodnega kanala namreč že pričeli,
pa jimje zmanjkalo časa. 

EZKTEŽKI TOVORNJAKI — Odkar je 
kamnolom pri Sveti Ani ponovno odprt, 
se valijo skozi Mimo Peč težko otovorjeni 
tovornjaki Cestnega podjetja, ki cestišču, 
za katerega so prispevali tudi krajani, go
tovo ne koristijo. Škodo je na nekaterih 
klancih že opaziti, krajani pa ugibajo, kdo, 
na čigave stroške in kdaj, če kdaj, bo cesto 
zopet obnovil.

PRODAJA ŠOLE — Stavba nekda
nje podružnične šole v Globodolu je na
prodaj. Lepo in prav, menijo Globodol- 
čani, zraven pa zahtevajo, da se del 
kupnine nameni tudi v krajevne potrebe, 
saj so, kot je znano, med obema vojnama 
k izgradnji šole tudi sami precej prispevali 
v materialu.

PREPOTREBEN ASFALT — Kaže, 
da bo novo asfaltno prevleko med prvimi 
videla cesta od Malenške vasi do Vrhove
ga, dolga 1600 m, težko pa jo pričakujejo 
tudi na odcepu proti Jablanu ter na odse
kih Malenška vas — Dolnji Podboršt, od 
glavne ceste do Vrhpeči, na odcepu proti 
Globodolu in še drugje. Denar bo težko 
zagotoviti, saj je KS dobila odobreno le 
pomoč za 1300 kvadratnih metrov asfalta, 
kar pa je kaplja v morje.

TEMENICA IZGINJA? — Prebivalci 
mirnopeške doline z grozo ugotavljajo, 
kako je njihova rečica iz dneva v dan bolj 
onesnažena, za kar je krivo seveda Treb
nje s svojo umazano industrijo. Nič manj 
jih ne skrbi, da zaznavajo vse šibkejši pre
tok vode v strugi, kar da slutiti, da sije vo
da med svojim vandranjem po podzemlju 
našla tudi druge poti.

VESELA
TELEFONSKA

AGONIJA
METLIKA — Na zadnji (ne

sklepčni) seji zborov občinske skup
ščine je eden od delegatov zastavil 
tudi vpraSanje, koliko časa bo še v 
občini trajala »telefonska agonija«. 
Pri odgovoru oziroma prosti debati 
o tem žgočem vprašanju se niso mo
gli zediniti, ali gre pri razširitvi tele
fonskega omrežja v občini za agoni
jo ali za veliko delo, ki poteka po 
načrtih in je tik pred koncem. Pri 
podatku, da so doslej opravljena de
la vredna okoli 6 milijonov nemških 
mark, pa je predsednik enega od 
zborov (potiho) pripomnil, da bi za 
ta denar metliško telefonijo naredili 
tudi Nemci. Vendar bi bila potem 
prejšnji teden polovica metliških 
lastnikov telefonov prikrajšana za 
izvrstno zabavo ob prisluškovanju 
drugim pogovorom, medtem ko je 
imela druga polovica mrtve te
lefone.

Tako čista, da 
se vidijo mrtve 

ribe na dnu
Akcija Rešimo Krko
ŽUŽEMBERK — 3. avgusta je 

Studio D v sodelovanju z Nedeljskim 
in Dolenjskim listom pripravil prvo 
od opozorilnih akcij pod naslovom 
Rešimo Krko. O tem čolnarjenju od 
vasi Krka do Žužemberka in o zeleni 
deklaraciji, ki sojo udeleženci sestavi
li na cilju, smo že poročali, sedaj pa 
poglejmo, kaj so o Krki menili udele
ženci čolnarjenja.

SLAVKO MEDLE iz Novega me
sta: »Mislim, da je malo ljudi, ki bi 
Krko bolj poznali. Po njej se že vrsto 
let ne vozim le za šport in rekreacijo, 
temveč jo tudi opazujem in ugotav
ljam njene spremembe in propadanje. 
Lahko rečem, da v tem času še ne gori 
rdeča luč. Krka živi in rešiti sejo da, 
seveda pa bo lahko že v naslednjih le
tih prepozno, če se ekološka zavest pri 
ljudeh in vseh onesnaževalcih ne bo 
dvignila. Skrbi me, da je zgornji tok 
vedno bolj umazan, za kar so krivi tu
di v Ribnici in Grosupljem. Rib je v 
Krki še veliko in poginulih je prav to
liko kot običajno. Krko bi se po mo
jem dalo rešiti v treh letih, potem pa 
vsem onesnaževalcem predpisati vi
soke kazni.«

SAMO SENICA iz Straže: »Če ži
viš ob Krki, jo vzljubiš in hudo ti je, ko 
jo gledaš takšno, smrdečo in motno. 
Krka postaja velik kanal, v katerega 
ljudje mečejo vse, česar ne rabijo več. 
Tako, kot smo jih naučili, da črna od
lagališča brez urejenih deponij močno 
onesnažujejo zemljo, bi morali pričeti 
s Krko in njenimi pritoki. Ko bi gos
podinje le vedele, kako škodljivi so 
pralni praški in mislim, da so prav ti 
največji onesnaževalci.«

TONE FORNEZZI-TOF, Nedelj
ski Dnevnik: »Za akcijo smo se odlo
čili zato, ker je Krka biser Slovenije in 
edina reka, ki ne teče v Beograd. Tudi 
zato jo moramo rešiti. Naša ekspedici
ja je ugotovila, daje Krka v zgornjem 
toku celo tako čista, da se na dnu vidi
jo crknjene ribe. Mislim, da bomo 
zgornji tok še lahko rešili, v spodnjem 
pa je zaenkrat še preveč Krke (tovar
ne zdravil).«
f * ^ a ^ m

BRANE BARŽIČ, poklicni gasi
lec: »Akcijo zelo pozdravljam in mis
lim, daje to pravi korak k reševanju te 
naše nekdanje dolenjske lepotice. Kot 
gasilec sem bil že večkrat priča reše
vanju Krke. Tudi mazut je že tekel 
vanjo. Nekatere tovarne so močni 
onesnaževalci in še zdaj nimajo čistil
nih naprav, za kar pa jih nihče ne pre
ganja. Ne sme nam biti vseeno, kak
šno Krko imamo in kakšno bomo 
zapustili zanamcem.« J. PAVLIN

l3B IZ NKŠIH OBČIN
V Mirni Peči letos ne bo zvonilo
Sedaj 200 podpisanih pogodb za telefon, potrebnih pa bi jih bilo še 100 — Zapleti 
_____________ z lokacijskim dovoljenjem — Centrala že kupljena

MIRNA PEČ — Prebivalce mirnopeške krajevne skupnosti v teh vročih po
letnih dneh najbolj vznemiijata predvsem dva problema, to sta pitna voda in 
telefonija, katere gradnja se že nekaj let nikamor ne premakne. Pomanjkanje 
vode bo odpravljeno takrat, ko bo zgrajen rezervoar na Daljnem Vrhu, nejasno 
pa je, kdaj zaradi pomanjkanja denaija to bo; še bolj zapletena je zadeva okoli 
telefonije.

Seveda je tudi tukaj posredi pomanj
kanje denarja. To ni čudno, saj se v 
razmerah, v kakršnih se gradi novo
meška telefonija, le redko ve, kdo pije in 
kdo plača. To so izkusili že v vseh kra
jevnih skupnostih, kjer jim je telefonijo 
le nekako uspelo dograditi in predati v 
upravljanje dejanskemu lastniku, no
vomeški PTT. Sedaj se mirnopeška te
lefonija dograjuje že tretjič, tretja va
rianta pa je dobila sedaj že drugo 
lokacijsko dokumentacijo, ker je posta
la prva zaradi posega daljnovoda Novo
mesto — Trebnje v ta prostor neupo
rabna in jo je bilo treba dopolniti.

»Leta 1988 smo šli v široko akcijo za 
zgraditev mreže v celotni krajevni 
skupnosti, pri čemer smo računali na 
300 naročnikov, pogodbe pa jih je pod
pisalo le nekaj več kot dvesto. Računali 
smo, da se jih bo po začetku gradnje pri
javilo še več, zato smo šli v akcijo. S po
godbami smo zbrali denarja v protiv
rednosti 340 tisoč DM in v tem času 
tudi že kupili novo centralo za 576 pri
ključkov ter približno tri četrtine vseh 
potrebnih kablov. Prenovljena lokacij
ska dokumentacija, ki smo jo dobili od

IZ NOVOMEŠKEGA
GOSPODARSTVA

• VEČ OBRTNIKOV — V poročilu 
o gospodarjenju v prvih petih mesecih le
tos, ki gaje na prvi avgustovski seji obrav
naval novomeški izvršni svet, je moč za
slediti tudi podatek, da število samostojnih 
obrtnikov v občini rahlo narašča, saj je bi
lo v petih mesecih odprtih 41 novih 
obratovalnic.

• PROIZVODNJA PADA — V pr
vih petih mesecih seje fizični obseg indus
trijske proizvodnje v novomeški občini v 
primerjavi z enakim lanskim obdobjem 
zmanjšal za 6,2 odstotka. Izpad proizvod
nje beležijo v dvanajstih od osemnajstih 
gospodarskih dejavnosti.

• IZVOZ IN UVOZ —V primerjavi s 
prvimi petimi meseci lanskega leta je bil 
letošnji blagovni izvoz v tem obdobju za 
36,3 odstotka večji. Izvoz znaša 2.222 mi
lijonov dinarjev, od tega pa je bilo 88,6 
odstotka ustvaijenega na konvertibilnem 
trgu.

• IZGUBE — V prvih petih mesecih 
letos je novomeško gospodarstvo, če je 
verjeti podatkom, prikazalo 286 milijo
nov in 324 tisoč din izgube. Od teh jih 
največ pripada IM V Adriji (104.605 tisoč 
din), Novolesu (79.785 tisoč din) in Elek- 
tru (24.613 tisoč din). Tudi Pionirje »pri
delal«, po teh podatkih, več kot 20 milijo
nov izgube ali natančenje 21.464 tisoč din.

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 18. avgusta, bodo kot 

dežurne odprte v Novem mestu do 
19. ure, drugod do 17. ure, nasled
nje prodajalne živil:
• v Novem mestu: Sampostrežba 
Dolenjke v Šmihelu
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka
• v nedeljo bo v Novem mestu od 
8. do 11. ure odprta Sampostrežba 
Dolenjke na Glavnem trgu 23.

Dopusti močnejši od razbremenitve
Zaradi nesklepčnosti zbora združenega dela niso mogli sprejeti razbremenitve 

gospodarstva — Ostala dva zbora podprla znižanje prispevnih stopenj
METLIKA — Osrednja točka dnevnega reda za zadnjo sejo vseh zborov 

metliške občinske skupščine naj bi bil sprejem odloka, po katerem bi do konca 
leta znižali prispevne stopnje za financiranje družbenih dejavnosti in tako tudi 
dejansko vsaj malo razbremenili gospodarstvo. Pa seja ni bila sklepčna.

Vendar vsa stvar le ni bila golo za
pravljanje poletnega prostega časa de
legatov — seja je bila v sredo ob šestih 
zvečer —, kajti dva sklepčna zbora, 
zbor krajevnih skupnosti in družbeno
politični zbor, sta o tem predlogu raz
pravljala in ga z večino glasov tudi spre
jela. Za čudo ni bil sklepčen zbor 
združenega dela, se pravi zbor, ki bi mu 
naj bilo največ do tega, da se obremeni
tev gospodarstva zmanjša. Dopusti so 
očitno močnejši od tega.

V metliški , občini so obremenitve 
gospodarstva za letošnje leto sorazmer
no velike, saj se po tem metliška občina 
uvršča na 22. mesto v Sloveniji. Po us
meritvah republiškega izvršnega sveta o 
zagotavljanju sredstev za skupne druž
bene potrebe v letošnjem letu naj bi se 
stopnje v celoti zmanjšale za 15 odst. Pri 
pripravi predloga so na metliškem izvr
šnem svetu seveda upoštevali stanje in 
potrebe v tej občini. Tako niso predla
gali znižanja prispevne stopnje za gos

podarjenje s komunalnimi objekti in 
napravami, saj bi znižanje te stopnje 
bistveno ogrozilo že začeta dela na tem 
področju. Sicer pa predlagatelj zagotav
lja, da znižanje prispevnih stopenj tudi

• Kot rečeno, sta družbenopolitični 
zbor in zbor krajevnih skupnosti z 
večino glasov sprejela predloženo 
znižanje stopenj, saj je bilo za ta pred
log več delegatov kot za nasprotnega, 
po katerem naj bi bilo znižanje za vse 
dejavnosti enako, se pravi za vse 15 
odst. nižja prispevna stopnja do kon
ca leta. Sedaj bo moral svoje reči še 
zbor združenega dela, in to čimprej, 
vsekakor pa pred koncem meseca, če 
hočejo znižanje uveljaviti s I. sep
tembrom.

nju stopnje — ponekod tudi za 50 odst. 
in več — nateklo toliko denarja, da bo
do načrtovana sredstva ostala v bistvu 
neokrnjena. Če ne bi znižali stopenj, 
pravijo na izvršnem svetu, bi na koncu 
leta prišlo do presežkov in bi bilo po
trebno takrat preveč zbrani denar vra
čati. Poleg tega naj bi znižane stopnje 
veljale le od začetka septembra do kon
ca leta, za prihodnje leto pa se bo treba 
o višini dogovoriti ob predložitvi vses
transko usklajenih in racionalnih pro
gramov.

A. B.

FOLKLORA 
NA TRIGLAVU

za druga področja ne bo (bistveno) 
ogrozilo izvajanje letošnjega programa, 
ker naj bi se kljub precejšnjemu zniža-

METLIKA — Prejšnji podaljšani 
vikend so članice in člani metliške fol
klorne skupine Ivan Navratil osvojili 
Triglav. Na naš najvišji vrh seje povzpe
lo vseh 23 članov metliške folklorne 
odprave, čeprav je bilo že kmalu po za
četku vzpenjanja slišati veliko hvale o 
prelepi ravni Vojvodini. Na vrhu so vrli 
mladi Metličani zapeli hvalnico Metliki 
in se srečno vrnili domov.

DOLENJSKI UST

izvajalca s precejšnjo zamudo, je sedaj 
gotova in bomo v kratkem dobili grad
beno dovoljenje. Tudi stavba, v kateri 
bo nova centrala, je zgrajena do prve 
plošče,« pravi predsednik gradbenega 
odbora Janez Zupančič, ki sicer razume 
nestrpnost krajanov.

Gradbeni odbor je med ponudniki za 
izvajanje del že izbral najugodnejšega, 
ki je pripravljen v treh mesecih od za
četka del zaključiti celotno napeljavo, 
vendar pa zahteva na dogovorjeno vso
to 40 odstotkov predplačila, česar bla
gajna krajevne telefonije trenutno ne 
zmore. Kredit, ki ji je bil obljubljen, 
namreč še ni na razpolago, zato je težko

reči, kdaj se bodo dela pričela. Gre za 
pretežno zemeljsko napeljavo kablov, 
in to 15 km magistralnih in 40 km 
omrežnih. Da bi bila investicija v celoti 
pokrita, manjka še 100 pogodbenih na
ročnikov, a gradbeni odbor upa, da jih 
bo po začetku del zbral vsaj še 50 do 60. 
Stroški telefonskega priključka, z vra
čunano protivrednostjo 60 ur dela, naj 
bi znašali 21 tisoč dinarjev ali v protiv
rednosti 3 tisoč DM; torej si lahko 
vsakdo, kije po pogodbi že dal predpla
čilo, lahko izračuna, koliko bo moral 
do konca izgradnje mirnopeške telefo
nije še doplačati. Omenimo še, da so 
nekatera dela, zlasti v središču Mirne 
Peči, že opravljena. Predsednik gradbe
nega odbora Janez Zupančič je tudi ob
ljubil, da bo o vseh novostih glede tele
fonije sproti obveščal krajane tudi 
preko našega časopisa.

T. JAKŠE

INDUSTRIJSKA PRODAJALNA V STRAŽI — Kot večina podjetij v teh 
kriznih časih ima tudi Novoles hude likvidnostne težave. Eno od pipic za dotok 
še kako dragocene gotovine sije odprl prejšnji petek, ko je bila ob navzočnosti 
vodstvenih delavcev in povabljenih gostov tudi uradno odprta industrijska 
prodajalna klasiranega blaga. O pomenu take prodajalne za hitro prelivanje si
cer nekurantnih izdelkov iz skladišč v gotovino, po ceni, ugodni za kupca in za 
prodajalca, sta spregovorila poslovodja trgovine Mladen Mojster (prvi) in di
rektor Novolesa Jakob Andoljšek (drugi z desne). Konec meseca nameravajo 
odpreti podobno trgovino tudi v Račjem selu pri Trebnjem. (Foto: T. Jakše)

ODPRTA BOBIČEVA MESARIJA — Sredi preteklega tedna so Bobičevi iz 
Škocjana v nekdanji ribarnici hotela Kandija v Novem mestu odprli mesarijo. 
To je bil praznik ne le za Bobičeve delavce na sliki, temveč tudi za Novomešča- 
ne. Slednji so lahko prvič videli na kupu toliko lepega mesa, seveda pa so ves 
dopoldan tudi zastonj poskušali izdelke iz te znane dolenjske mesarije. Matej 
Bobič, lastnik prodajalne, obljublja za vse meso in mesne izdelke iz Bobičeve 
nižje cene, seveda pa stalno založenost z vsemi vrstami mesa. Na policah imajo 
tudi veliko buteljčnih vin. (Foto: J. Pavlin)

Kje zaposliti zaposlene?
Vsaj petina ljudi je skoraj povsod odveč

METLIKA —Eno najbolj kislih 
jabolk, v katero bo nova oblast na 
vseh ravneh morala prej ko slej 
ugrizniti, je radikalno zmanjšanje 
zaposlenih v državni oziroma občin
skih upravah. Z leti seje na občinah 
nabralo nesorazmerno veliko ljudi, 
kar je dopuščala oziroma spodbuja
la in večkrat celo zahtevala prejšnja 
ureditev. Prezaposlenost v državnih 
oziroma občinskih upravnih orga
nih je bil eden od načinov funkcio
niranja prejšnjega sistema.

Pri tem metliška občina ni nika
kršna izjema, kvečjemu so le stvari 
zaradi majhnosti občine in majhne
ga števila prebivalcev toliko bolj 
opazne. Tako je sedaj, po »priklju
čitvi« zaposlenih v bivših interesnih 
skupnostih, v metliški občinski 
upravi zaposlenih 55 ljudi. In to v 
občini, ki šteje manj kot 9000prebi
valcev. »V vsaki firmi ugotavljajo, 
da imajo najmanj 20 odstotkov ljudi 
preveč in gotovo ni v naši občinski 
up ra vi nič drugače,« p ra vi Jože Ma
tekovič, novi predsednik metliškega 
izvršnega sveta. Seveda ljudje od 
nove vlade pričakujejo, lahko bi re
kli, da kar zahtevajo, naj najprej 
naredi red pri sebi in začne pometati 
pred lastnim pragom. V dveh mese
cih po izvolitvi, se pravi septembra, 
mora nova občinska vlada priti pred 
skupščino z osnutkom odloka o re
organizaciji občinske uprave, kar v

končni posledici pomeni, da bo ta
krat med drugim jasno tudi to, koli
ko ljudi je odveč. Kam z njimi, kje 
zaposliti zaposlene, to je pa drugo 
vprašanje, na katero bo zelo težko 
najti pravi(čen) odgovor.

Prav lahko bi bilo ta problem re
šiti, če bi nanj vsi gledali tako kot 
eden od zaposlenih na občinski 
upravi. «Sedaj, ko sta vse delo in vsa 
odgovornost drugje, je moje delo 
prav dolgočasno; pravzaprav ni
mam več pravega dela, pa še inflaci
je ni več, da bi vsako jutro v časopi
su najprej prebral, kako je z marko 
in videl, koliko sem čez noč zaslužil 
ali izgubil,« se je potožil prejšnji te
den. Pravi, da bi se takoj strinjal, da 
je tudi sam tehnološki višek, ker to 
pomeni, da bi dve leti dobival 80 
odst. povprečne plače zadnjih treh 
mesecev, to pa bi v njegovem prime
ru zneslo blizu 6000 dinarjev. On 
bi, pravi, izbral tisto možnost, ki 
omogoča, da ves denar dobiš naen
krat in bi tako »pokasiral« za blizu 
20.000 mark dinarjev. Možak ima 
že nekakšno firmico in bi ta denar 
znal dobro obrniti. »Samo kaj, ko 
nimam sreče in imam zahtevano iz
obrazbo in mene ne bodo dali na li
sto. Tako neumen pa nisem, da bi 
šel sam od sebe, ker potem ni nobe
nega denarja.« In bo moral, revež, 
še naprej hodili v službo. Prav mu je!

A. BARTEU

RAZLIKA — Lani je izseljensko sr jrjjj' 
Čanje v Dolenjskih Toplicah usmerja jV|
■VAiCO \4r\ll/ xl/nnni t' l vsriiiLuroam rtn 1 !Miša Molk. Skupaj s sodelavcem sta %rej 
svoj trud dobila 700 DEM. Letos seje lan 
mikrofonom trudila gospodična s kraje' o;
nega radia. Bilo je, kakor je pač bilo, račt dei
pa je bil isti, 700 nemških mark. Petro\ 
načelo trdi, da svet šepa predvsem zat rac 
ker ljudje, ki ga skušajo voditi, ne vedo, d »rn 
kod in za kaj so sposobni. Em

GLASBA — Na Dolenjskem seje pi lal 
javil nov zabavnoglasbeni ansambel. ( a " 
prisluhneš na hitro, se zdi, da igra na no' ate 
komponirane narodne viže, tako so vsalc 
menili novomeški upokojenci, ki so b jle 
poskusni zajčki. Udarna ost ekipe pa 'j. 
humorist, ki bi, če bi se rodil še enkrat, g trr 
tovo postal ginekolog, saj se tudi v svoje l|TU 
sedanjem življenju in delu nikakor ne m j(Cj 
re ločiti od najrazličnejših riti. Dva

CESTA — Po volitvah se je preč ege 
zmanjšalo zanimanje za nekatere par a J 
zanske zadeve, tako, recimo, tudi za obi trar 
Baze 20 v Kočevskem Rogu. Da tal ne' 
imenovana Mačkova cesta, ki vodi do n tovi 
ne bi povsem opustela, sojo vrli Dolen ;čn 
spremenili v stezo za avtomobilske dirkleni

ene
°H

Z
e s 
»e.

Ena gospa je rekla, da prejšnja n 
vomeška oblast res ni imela vseh n 
v rokah. Predsednik sedanje vlade 
na neki občinski omari našel nov 
čunalnik, za katerega mu nihče 
prejšnjih uslužbencev ne ve povedaf 
kako in zakaj je prišel v hišo.

“>g,
to.
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JZ NOVOMEŠKE 
PORODU iš NimJV- tohis

Slatin
. irah

nlad

L/
Paz

V času od 29. julija do 5. avgusta s«i pr 
novomeški porodnišnici rodile: Viktor rtec 
Pirc iz Trebnjega — Aleksa, JolaO trot 
Mandelj z Mirne — Miho, Karoli1 (j] 
Vegelj-Stopar iz Krškega — Ano, Natu) uv 
Bukovec iz Čudnega sela — Aljaža, JO orni 
ca Permoser iz Metlike — Martina, M<) v. 
tina Granda iz Dobrave —Jožeta, Dati rod 
ka Konda iz Rosalnic — Janija, Marin im 
Turk iz Straže — Aleša, Irena Perme Fj 
Roj — Sama, Cvetka Hruševar iz Krškt a kc 
— Silvijo, Antonija Ajdič-Jarc iz Tn er C 
njega — Mašo, Anica Lopatec iz Miho lani 
ce — Sandija, Marija Hostnik iz Mok enej 
noga — Andraža, Majda Lokovšek 
Šentjerneja — Janjo, Stanka Novinc1— 
Prapreč — Bojana, Mirjana Resjan iz »v« 
rovega — Krunoslava, Martina Rcsjal lil 
Jurovega — Krunoslava, Martina Mu 
iz Metlike — Katarino, Jožica Kasteli 
Krškega — Klemena, Matejka Noval. j* 
Trebnjega — Mateja, Marija Špringa j”*1 
Gor. Podboršta — Gregorja, Nade jgj". 
Kostrevc iz Pristavice — Natalijo, 
venka Kekič iz Krškega — Nino, Alei v°™ 
Weis iz Črnomlja — Anjo, Damj a 
Jerman iz Straže — Anito, Marija Grgi )y ® 
iz Žakanja — Roberta, Dragica Turi p J 
Dolža — Natašo, Snežana Kelava-Vj ;jw! 
ljak iz Jurovega —- Kristino, Željka : 4| . 
kelj iz Rožanca —Romano, Dani Jud< ^1 
Vel. Orehka — Nino, Stanka Klemet v- *

i — Klavdiin Neve! ..?• *iz Pangrč Grma — Klavdijo, Nevei J 5 
Zurk iz Podgrada — deklico, Polona \
gro iz Gunt 
Lokev —deklico.

deklico, Milena Kos« ^
»ta;IZ NOVEGA MESTA: Jožica BrJ^

vec iz Majde Šilc 22 —Denisa,
Medved, V Brezov log 4 — Polono, Č
žica Maletič iz Kristanove 30 — Tam1 ;0(. 
Čestitamo! eljo

Obe
, 0'b

,M Kc1 Sprehod po Metlik- S?«

ZA.18. AVGUST JE DOLENJ*^
LIST ŽE VEČKRAT napovedal ve( 
metliško režiserko Majo Weiss. Na ] 
skem dvorišču bo v okviru poletnih 
turnih prireditev predstavila svoje kr' 
filme (Vinska vigred, Volite mene in1
ge). Isti večer pa bo odprta v Ateljcj 

treu (fumetnost in obrt na Mestnem trgu (P M; 
manova hiša) razstava del akademski 'sebi 
karke Zdenke Žido z Bleda. Gre za p1 >r'rei 
stavitev sicer neafirmirane, vendar )rej. 
darjene in obetavne umetnice, ki bo *tonj 
svojih slik razstavila tudi v Ganglo Jočin 
razstavišču Belokranjskega muzeja. 'toja 
ganizator obeh razstav je Atelje za uj ''»vit 
nost in obrt, ki so ga pred kratkim <r ‘radr 
Skoliber, Vinski in Vukšinič. ,e o

BELOKRANJCEM SE OBETA S ["ko. 
JEVRSTEN umetniški večer, največ * pr, 
je v cerkvi v Podzemlju. Tam bodo M, 
avgusta nastopile z baročnim konce' * Ziji 
violinistka Vera Belič, flavtistka J^šte 
Zoroja in organistka Cecilija Kobal, PR 
reditelj večera je Društvo za oživi) *?v0: 
kulturne podobe starega mestnega 'vu, 
.................. I tor<Ljubljana, koncert pa bo brezplačen-1 'ar<x 
čeva, Zorojeva in Kobalova sodijo v J* or 
vrh slovenskega glasbenega poustvari Sl' bi 

OD 21. DO 25. AVGUSTA BOP >k 
METLIKI TAKO IMENOVANE' S 1 
sančne počitnice v gradu. Gre za nek' °too 
ste poletno šolo petja, muziciranja, g* irad. 
lišča, plesa in ansambelske igre. Solo« lyi, i
vodile Mirjam Poljanšek, umetn«vtruiit ivinjaiii i wijaii3i.iv, univ-i*-, , -v-

zgodovinarka, Valerija Košorak, p t" .let 
rica glabe, in Veronika Brvar, muzi' J> Se 
ginja — romanistka. Udeleženci v.‘eBn 
sančnih počitnic v gradu, prijavljen' -'lev, 
domala iz vse Slovenije, bodo spni ck 
Shakespearov čas, renesančno glasW> »ton 
ramo zakladnico španskih, anglešk1 Peti. 
italijanskih kultur, pogledali pa bod« r®st:

PC

atelje izdelovalcev glasbil. Šoln# **leo 
300 dinarjev. ^ Prii

H®



| Črnomaljski drobir
IN ISKRA — Na okrogli mizi o vi

nogradništvu in kletarjenju, kije bila pre- 
eklo soboto v okviru slovenskega kmeč- 

. ;cga tabora v Semiču, je domačin Jože 
(idmar — Nace našteval, s čim vse se prc- 

1,1 ivljajo kmetje. »Na nobeni kmetiji se ne 
1 'teživljajo le z vinogradništvom,« je rekel, 

' “ampak tudi z živinorejo, poljedelstvom, 
tozdom...« »Pa z Iskro«, je pripomnil 

če n od anonimnih sodelujočih, 
ov VINO IN PIVO — Sicer pa so vino- 
at radniki na omenjeni okrogli mizi ves čas 
,d Ifaali o razmerah v vinogradništvu, pa o 

!nt, kako je vino prepoceni in kako pre- 
p talo zaslužijo z njim. Najpogostejša pija- 
( a na mizah pa je bila poleg Radenske, s 
„ atero je častil organizator, pivo. Menda 
s ato, ker je bilo sicer dobro vino, ki so ga 
j, 'čeli na voljo v semiškem hotelu Smuk, 

>Jer so potekali pogovori — predrago.
J TITO IN ZASTAVA — Pa še ena iz 
amiča. Še sreča, da se tukajšnji hotel 

>L muk pred časom ni vključil v slovensko 
111 »cijo iztikanja Titovih slik s sten. Prav Ti- 

>ya slika je namreč organizatorju kmeč- 
:£ ega tabora, Slovenski kmečki zvezi, pri- 
£ a še kako prav, daje čez njo obesila svojo 

bil trankarsko zastavo. Vendar seje po enem 
al nevu slika naveličala vloge droga za za- 
n avo, se je otresla in naš nekdanji pred

an tdnik je spet zrl v kritike nekdanjega si
ji tema in zavoženih desetletij po vojni.

Zakaj le beremo pravljice, ko pa je 
endar resnična zgodovina mnogo 
°lj zanimiva in zabavna, (van Loon) 

Zgodovina je kot življenje. Bolj ko 
s stvari spreminjajo, bolj ostajajo 

(van Loon)

Drobne iz Kočevja
Lažji JOGURT — Potrošniki niti 

L’ Pazili niso, da so jogurti v lončku zdaj 
r l*ji (lončki pa manjši) in da tehtajo le 18 
* a6, medtem ko so prej 20 dag. Cena pa je 

Ja ta.
VRTEC V KAVARNI — V kavarni 

■vezda so se včasih shajali kvartopirci in 
ahisti, danes pa se le še šahisti. Zato so v 

j adnjem delu kavarne postavili razne 
. Stalne avtomate in biljard, kar privablja 

'ladino, predvsem osnovnošolsko. Stari 
°stje in šahisti so zato nekoliko užaljeni 

Sj1 Pravijo, da je kavarna postala otroški 
totjrtec in tako po svoje prispeva k boljšemu 
anjtroškemu varstvu v mestu, 
o'? URA v PRAŠKU — V Nami prodaja- 
atfp uvožene pralne praške, ki so cenejši od 
Jujomačih, tehtajo pa po 6 ali 7 kg. Praški 

v vedru, v vsakem pa je tudi ročna ura. 
odajajo tudi izdelke Elme z 20-odstot- 
m popustom, 

tu* FILMI SO — V kočevskih trgovinah 
škf t> končno le dobili črno-bele filme, in si- 
T n er OR WO (uvoženi) in EFKE (domači), 
ho ■animivo je, da so uvoženi filmi občutno 
ok enejši od domačih.

Ribniški zobotrebci
vai NIČ PROMETNIH ZNAKOV — 
i»a 'er*tev P" Novi Štifti prav gotovo sodi 
Jel tajvečje kulturne spomenike v rib- 
, j “»i občini, nanjo pa ne opozarja noben 
jel r°metni znak. Označena ni niti pot do 
,| |v- Ane na Mali Gori, kije znana izletniš

ki a točka in kjer so 22. julija imeli blagos- 
ur» Vvonov-
V, JRIPRAVUEN ZAZIDALNI NA- 
a! »|T HRASTJE — Pripravljen je zaži
gi Kz’ načrt Hrastje, kjer je načrtovanih 
net l- družinskih hiš z ostalimi potrebnimi 
;ve ,.teLti, in naj bi bil v kratkem sprejet na 
la / č1 finske skupščine. Delegati morajo 
3S«^?daj vedeti, da bo treba po sprejemu 

*črta izvesti tudi razlastitveni postopek 
Bii ,£a zemljišča in da ne bodo enega spreje

li 'arugo pa zavrnili in tako zavrli gradnjo, 
j j “J,8® je v preteklosti že dogajalo. 
imi. KMALU NA RIBNIŠKI SEJEM — 

k.1 je že običajno, bo tudi letos prvo ne- 
> v septembru v Ribnici sejem suhe

__.“e in lončarstva. Se pravi, da se 2. sep-
, Uibra vidimo v Ribnici. 

klbhfiKOLlKO ZA REŠETO? Za ribniško 
•''kšfttsko glasilo Rešeto je letos predvide- 

j v Proračunu 80.000 din. Nad polovico 
NJ m*01? Je le porabljene. Do konca leta 
več kujejo izdajo še dveh ali treh številk.

lih 
: kP 
in<$ Trebanjske iveri
^L^.EDNARODNO — Kulturni del 

im .k® 'n časovno široke trebanjske 
? ^ )r rHltve Tek mladosti poteka še kar na- 
J:‘r, .Se kar naprej pa zanjo tudi ni zani-
1 ii <h?Ja uradnih predstavnikov trebanjske 

■ ° inv' Na otvoritvi slikarske razstav 
:Ja jL,Jana Zafreda v Novem mestu, ki sodi
2 d irar|r Teka mladosti, še ni bilo nikogar od
n predstavnikov z območja trebanj-

cl Sic °L)ččine, ki bi ga po nekih običajih pri- 
A v ie n°Va*’na Podobnih dogodkih. Toda n 

uh- F02*10- Umetnika bodo predstavili 
1 v Liechtensteinu in udeležba je torej 

nC\ t ?®eraj mogoča. Taka prisotnost pa bi 
1 , s£la za imenitno. 
ba': JRESEUEVANJE NARODA — Go- 
,|V j zanj ne bo šlo pri Dobravi pri Dobr- 
Ba 11*,’to. Pa samo zato ne, ker Romi še niso 
en, tlaDo preseljevanja kot takega pa bi 
l° i)j|4jpenjeni lokaciji utegnilo priti. Selili 
zvn riiu L ^orDe, in sicer po podobnem scena- 
ic i Van-v1 v Žužemberku, ko so tako imeno- 
E. 0. 1 Neromi zvekli meni nič tebi nič ce- 

nej lra,° romsko naselbino pred krajevni 
a’ K itv| ' Kdo bi posredoval ob morebitni se- 

n'^e ni znano.
etl!j ^FDT — Med občani, ki bodo letos zelo 
PrSi ,n° začeli organizirano oddajati sme- 
Uf Ate« ■ b'a 0 primeru, zaradi katerega bi 

itev'*a b'ti ogrožena stoodstotna uresni- 
’h rJj°^ratne zamisli o odvozu komunal- 

odpadkov. K prav vsem državljanom 
.feč smetarski tovornjak ne more pri- 

. a. Odgovor, zakaj ne, je seveda pre- 
I 1:,vsa dosedanja zgodovina Zemlje od 
59‘‘tika sem ni oblikovala poti, ki bi bi- 
•'rtntema sedanjemu času.

IZ NKŠIH OBČIN
TUJCEM VRNJEN 

PROMETNI DAVEK
KOČEVJE — Trgovci pričakujejo, 

da bodo odslej v naše trgovine privab
ljali več tujcev, saj zvezni predpis o na
činu in pogojih povračila plačanega 
prometnega davka, za blago, ki ga tujci 
kupijo in odnesejo iz Jugoslavije, omo
goča vrnitev prometnega davka od fak
tur, ki ni manjša od 1.000 dinarjev. 
Pravica do povračila prometnega dav
ka se ne nanaša na naftne derivate, to
bačne izdelke in alkohol. V poslovni 
enoti Nama Kočevje so že pred dnevi 
izdali obvestilo, iz katerega je moč ugo
toviti, kako lahko tuji kupec uveljavlja 
pravico do vrnitve prometnega davka.

V. D.

Srečanje 
pri županu

KOČEVJE — Predsednik občin
ske skupščine Kočevje Mihael Petro
vič je uvedel redna srečanja s pred
stavniki (vodji) posameznih strank. 
Na tak razgovor 1. avgusta smo bili 
prvič povabljeni tudi novinaiji in tako 
bo, zaradi obveščanja javnosti, tudi v 
bodoče. Predsednik Petrovič je po
ročal in se pogovarjal o naslednjem:

Odnosi s Kočevarji se vedno bolj 
normalizirajo. Bil je na otvoritvi koče- 
varskega kulturnega tedna 30. julija v 
Celovcu. Tako srečanje Kočevarjev iz 
vsega sveta bi lahko bilo tudi v Kočev
ju, če bi imeli tu dovolj prenočitvenih 
zmogljivosti. Kočevaiji vse leto prihaja
jo sem kot turisti, po eno skupino na le
to pa bodo v Kočevju tudi uradno spre
jeli. (Prav tisti dan, 1. avgusta, je bil tak 
sprejem, o čemer poročamo posebej).

Za Rog in Kočevsko Reko se je re
publika do nedavna zelo zanimala, zdaj 
pa je tega zanimanja manj. Zato se med 
zaposlenimi na območju Kočevske Re
ke pojavljajo dvomi in vprašanja o nji
hovi usodi in usodi podjetja Snežnik, 
nič ni znanega o usodi predloga, da bi 
bil tu krajinski park, itd. Obiskov ob
močja je vedno več, domačini pa se pri 
tem ne znajdejo, ker je bilo doslej ob
močje zaprto in obikovalcev niso 
vajeni.

Posodobiti je treba ceste Dol—Fara, 
Rajndol—Brezovica, cesto proti Stru
gam in cesto ob Kolpi (Dol—Fara). Na 
zahteve za to, naslovljene na pristojne 
republiške organe (ministrstvo za pro
met, izvršni svet) že več tednov sploh ni 
odgovora. Te ceste so gotovo bolj po
trebne posodobitve (ker so potrebne ži
vim ljudem) kot cesta v Rog.

Iz. Suhe krajine (Struge) so se ljudje 
vozili na delo v Ljubljano, predvsem v 
Litostroj. Zdaj so podjetja (predvsem 
Litostroj) v težavah in bo prevoz z de
lavskimi avtobusi ukinjen. Tako bodo 
ostali ti prebivalci brez dela in zaslužka. 
V teh podjetjih pa je zaposlenih tudi ve
liko ljudi iz drugih republik, ki so dobili 
stanovanja.

Udeleženci so govorili tudi o sečnji v 
nacionaliziranih gozdovih, sodelovanju 
s pobratenimi, taksah za turiste, kreso
vanju, sečnji lip itd.

J. PRIMC

Vinogradniki 
sami do 
elektrike

Nekaterim, ki niso šli v 
akcijo, je žal

PLEŠIVICA — Medtem ko je Ve
lika Plešivica, vinska gora v adlešiški 
krajevni skupnosti, pred dvema leto
ma s prostovoljno akcijo tukajšnjih 
vinogradnikov dobila 3 km asfaltne 
ceste, pa je pretekli teden v prvih od 
51 zidanic zasvetila luč. Tudi en km 
daljnovoda, 4 km električnega omrež
ja in trafo postajo so lastniki zidanic 
financirali sami.

»Decembra lani smo med 360 last
niki vinogradov na Veliki Plešivici 
naredili anketo o gradnji električnega 
omrežja in seje za ta korak odločilo le 
10 gospodarjev. Zato smo nameravali 
zgraditi le nizkonapetostno omrežje. 
Ko pa smo februarja začeli z akcijo, je 
bilo interesentov že 20, kar je pomeni
lo, da bomo morali potegniti daljno
vod in postaviti trafo postajo,« pripo
veduje Janez Totter, organizacijski in 
strokovni vodja akcije na Plešivici. 
Ko je akcija stekla, so se vključevali 
vedno novi vinogradniki, tako da jih 
je bilo ob koncu 51.

»Vsak lastnik je moral opraviti 45 
prostovoljnih delovnih ur, prispevati 
dva drogova in plačati 11.500 din, da 
je dobil elektriko do omarice na zida-

Janez Totter

niči, in to ne glede na oddaljenost. Za 
skupno akcijo so se odločili tudi trije, 
ki nameravajo zidanico šele graditi, 
medtem ko se več kot 50 lastnikov zi
danic za ta korak ni odločilo. Marsi
komu je sedaj za to žal. Seveda si bo
do vsi, ki bodo to želeli, še lahko 
napeljali elektriko, vendar bodo imeli 
veliko več skrbi in tekanja, kot če bi 
sodelovali v akciji, kjer bi marsikatero 
delo namesto njih opravil gradbeni 
odbor. Da pa je bilo nekaterim že 
med akcijo žal, da se nam niso pridru
žili, smo občutili graditelji na lastni 
koži. Nekateri od lastnikov zemlje, ki 
si elektrike niso želeli, so nam namreč 
prepovedali kopati jame za drogove 
na njihovem zemljišču, tako da smo 
morali spreminjati traso, s tem pa so 
se zavlekla dela,« potoži Totter.

M. B.-J.

NJEGOVEMU VELIČANSTVU ZOBU — Na taboru so se ukvaijali v otroš
kem vrtcu tudi z zelo vsakdanjim in nadvse pomembnim opravilom: pravilnim 
umivanjem zob. (Foto: M. Luzar)

lili IZ NKŠIH OBČIN bi
Več dela bo tudi za davkarij

V Črnomlju se zavedajo, da bodo morali začeti z razvojem drobnega gospodar
stva bolj načrtno — Več tolerance do novih podjetnikov, ki šele začenjajo

ČRNOMELJ — Drobno gospodarstvo v črnomaljski občini stagnira, saj se 
delež v družbenem proizvodu že več let ni povečal. Število zaposlenih se je v 
zadnjem letu sicer povečalo za nekaj ljudi, a še vedno dela v drobnem gospo
darstvu le poltretji odstotek vseh zaposlenih v občini. Zaradi nove zakonodaje 
iz preteklega leta je bilo do konca julija letos registriranih kar 94 zasebnih po
djetij, predvsem na področju trgovine, finančno-tehničnih storitev, industrije in 
gostinstva. Vendar so to majhna podjetja z malo ali celo nič zaposlenimi.

Glavne težave so še vedno pomanj
kanje programov, sredstev, ustanovite
ljev, zahtevna administracija in postop
ki za ustanavljanje. Zaradi vseh teh 
problemov pa tudi potreb po hitrejšem 
razvoju drobnega gospodarstva, grozeči 
brezposlenosti in stagnaciji v razvoju 
velikih sistemov so v Črnomlju spozna
li, da morajo imeti lasten program raz
voja drobnega gospodarstva. Pri tem 
razvoju pa bo imela pomembno vlogo 
občina, ki soji naložili številne naloge.

Tako naj bi v občini opredelili pro
storske možnosti za razvoj drobnega 
gospodarstva. Eden od pomembnejših 
vzrokov za prepočasen razvoj je po
manjkanje denarja, ena od možnosti za 
rešitev tega problema pa ustanovitev 
občinskega sklada za razvoj drobnega 
gospodarstva. Proučili bodo tudi mož
nosti finančnih spodbud za samozapos
lovanje, bolj organizirano se bodo lotiti 
pridobivanja poslovnih prostorov, med-

SREČANJE OFICIRJEV
RIBNICA — Srečanje starešin JLA, ki 

so službovali v ribniški vojaški enoti, bo v 
soboto, 1. septembra. Taka srečanja, ki so 
že po tradiciji dan pred ribniškim sejmom 
suhe robe in lončarstva, organizira ribniš
ki Dom JLA.

tem ko naj bi imeli pri izdaji obrtnih 
dovoljenj bolj toleranten pristop, ko 
zahtevani pogoji ne bodo v celoti 
izpolnjeni.

Večjo pozornost bodo v občini po
svetili odpiranju novih deficitarnih de
lavnic in dejavnosti ter spodbudili po
poldanske obrtnike, zlasti tiste, ki so 
primerno tehnološko opremljeni, da 
začnejo z redno obrtno dejavnostjo. Se

veda pa bi pri razvoju morale pomagati 
tudi banke z ugodnejšimi posojili. Poleg 
tega bodo priporočili šolam, da učence 
usmerjajo vi zobraževanje za poklice, ki 
jih potrebujejo v drobnem gospodar
stvu. Pomembno je tudi, da se podjetja 
povezujejo z drobnim gospodarstvom. 
Velika podjetja bi morala v svojih raz
vojnih programih predvideti organizi
ranje dela na domu kot enega po
membnih dejavnikov za povečanje 
proizvodnje.

Ne nazadnje se bo tudi davčna poli
tika morala oblikovati tako, da bo 
spodbujala naložbe v razširitev in pove
čevanje zaposlovanja v obrtni de
javnosti.

M. B.-J.

Prenovitelji začenjajo znova
Stari arhivi ZKS odstranjeni — Uničeno vse, kar bi 

lahko bilo za kogarkoli kompromitirajoče
KOČEVJE — Po volitvah v javnosti 

ni kaj dosti čutiti dela starih strank 
(družbenopolitičnih organizacij), čeprav 
imajo prav one večino odbornikov v 
novi občinski skupščini. Te dni smo 
dobili obvestilo ZKS-SPD, ki po svoje 
pojasnjuje to navidezno ali dejansko 
nedelavnost. Ta stranka posveča po
sebno pozornost zbiranju članov ozi
roma, kot pravijo, »vzpostavljajo po
polnoma novo evidenco članstva«.

Iz že omenjenega sporočila ZKS- 
SPD povzemamo: »Vse arhive smo po 
dogovoru v ZKS-SPD odstranili, tisto, 
kar bi bilo za kogarkoli lahko neprije-

Bo vlada padla na smeteh?
Ob podpisu gradbene odločbe za razširitev odlaga

lišča komunalnih odpadkov pri Vranovičih
ČRNOMELJ — Širitev občinskega 

odlagališča komunalnih odpadkov pri 
Vranovičih že nekaj časa visi v zraku, 
ob tem pa močno buri duhove v bližnji 
Zastavi in Vranovičih. Prebivalci pravi
jo, da jih tako in tako že predolgo vleče
jo za nos, ker so jim podtaknili začasno 
smetiSče za dve leti, a privažajo smeti že 
desetletje, po razširitvi pa naj bi ga Se pet 
let Vaščani kratko in malo ne priznava
jo dokumentov za širitev deponije, spro
žili so celo ustavni spor, ter zatrjujejo, da 
je vse, kar je bilo doslej storjeno vzvezis 
širitvijo deponije s strani občinske 
skupščine in Komunale, proti volji pre
bivalcev Vranovičev in Zastave in če se 
bo to nadaljevalo, so zagrozili, bodo za
htevali odstop predsednika občinskega 
izvršnega sveta

Glede na to, da bo čez dobre tri mese
ce tretja etaža deponije polna četrta pa 
bi lahko povzročila razpad oz. razleze- 
nje hriba smeti, ker pa bi bila ta etaža že 
v višini krošenj dreves, bi bila bolj pod 
vplivom vetra ki bi smeti lahko raznašal 
po okolici, so na občini kljub nasproto
vanju krajanov začeli pripravljati do
kumente za razširitev deponije. Kljub 
temu da je bila v začetku a vgusta po za
gotovilih oddelka za družbeni razvoj in 
Komunale pridobljena vsa dokumenta
cija za razširitev, in bi načelnik oddelka 
že lahko podpisal gradbeno odločbo, pa 
so na občini oklevali

Želeli so slišati tudi mnenje članov iz
vršnega sveta, ki se v začetku nekako 
niso mogli poenotiti Pozneje so spozna
li, da zares ni ovire za podpis gradbene 
odločbe, razen tega, da ni sprejet osnu
tek sprememb in dopolnitev dolgoroč
nega plana občine, v katerem je predvi

dena tudi omenjena širitev. Ta osnutek 
bo sprejemala skupščina konec avgusta, 
a če ga ne bi prekvalificirala v predlog 
ali ga celo zavrnila, z razširitvijo deponi
je letos zagotovo ne Sililo nič. Zato je 
izvršni svet predlagal oddelku za druž
beni razvoj, da gradbeno odločbo kar 
izda in ne čaka, kakšna bo usoda dolgo
ročnega plana na seji skupščine. Izvršni 
svet se ob tej svoji potezi tolaži s tem, da 
je odgovoren v vsakem primeru: če bodo 
deponijo razširili ali če je ne bodo in ne 
bo moč več kam voziti smeti.

Sicer pa s podpisom gradbene odloč
be širitev deponije še ni zapečatena, kaj
ti nanjo se je še vedno moč pritožiti Je 
ob tem potrebno posebno ugibanje, 
kakšen bo naslednji korak Vranoviča- 
nov? Se bodo začele uresničevati njiho
ve grožnje o zahtevi po odstopu pred
sednika črnomaljskega izvršnega sveta? 
Ali to pomeni, da bo črnomaljski vladi 
spodrsnilo prav na smeteh?

M. BEZEK-JAKŠE

tno, pa smo uničili.« Dalje piše, da bo 
naprej član le tisti, ki bo izpolnil prilo
ženi evidenčni list, za kar je čas do kon
ca leta. Da bi stranka uspešneje delala, 
želijo, da bi to čimprej storili vsi 
zaprošeni.

V obvestilu med drugim opozarjajo 
na to, da so ob volitvah dobili od vohl- 
cev nad četrtino glasov in da bodo pri 
članstvu in delu dajali prednost kako
vosti in ne številčnosti. Potem so zapisa
li: »Mnenja smo, da sedaj ni čas za umik 
in ponujanje prostora silam, ki želijo 
vzpostaviti drug monizem v naši družbi. 
Dogajanja v republiški skupščini to do
kazujejo.« Dodajajo, da se zavedajo 
napak in tudi krivic, ki gredo na račun 
ZKS v njeni dolgoletni zgodovini, jih ne 
opravičujejo, a tudi ne bodo dopustili 
novih.

J. P.

TRIJE IZGUBARJI 
OB POLLETJU

RIBNICA — V prvem polletju letos 
je ribniško gospodarstvo v primerjavi s 
slovenskim in tudi sicer poslovalo kar 
uspešno, nam je povedal predsednik iz
vršnega sveta občine Janez Henigman. 
Fizični obseg industrijske proizvodnje 
je v primeijavi s prvim polletjem lani 
porasel za 8,1 odstotka, kar je nad re
publiškim povprečjem. Gospodarstvo 
je imelo skupaj 2,673.000 din izgube, ki 
sojo prikazala 3 podjetja s skupno 259 
zaposlenimi. ITPP (190 zaposlenih) je 
imelo 1,346.000 din izgube, GG-TOK 
(67 zaposlenih) 1,260.000 din in zaseb
na firma PAN (2 zaposlena) 67.000 
din. Osebni dohodki so znašali za maj v 
gospodarstvu povprečno 4.674 din in v 
negospodarstvu 5.931 din; za prvih pet 
mesecev pa povprečno na mesec v gos
podarstvu 4.378 din in v negospodar
stvu 5.347 din. (Vir so obrazci RAD 1.)

Nasilje je v središču zanimanja
Mirovni raziskovalni tabor v Kostanjevici nad Šentrupertom — Otroški vrtec — 

Koliko so tukajšnje razmere zrele za »SOS telefon«?____________
KOSTANJEVICA NAD ŠENTRUPERTOM — Z letošnjim mirovnim raz

iskovalnim taborom v občini Trebnje, ki seje začel 1. in končal 12. avgusta, so 
udeleženci drugič zapored dregnili v perečo in zato tabujsko družbeno temo. 
Raziskujoč vsakdanjik nekaterih prebivalcev s širšega območja Šentruperta, so 
ugotavljali, če je nasilje prvina v življenjskem stilu tukajšnjih domačinov.

da so mladež letos v vrtec pravzapravDo česa so se dokopali pri teh opa
zovanjih in poglobljenih raziskovanjih, 
bodo sporočili pozneje, ko bodo obde
lali zabeležke pogovorov in pridobljeno 
gradivo iz različnih arhivov, ki sojih da
li udeležencem na vpogled in v rabo 
bodisi šentruperško župnišče z dobrim 
poznavalcem razmer in kronistom gos
podom Janezom Vidicem ali različne 
posvetne ustanove v občini Trebnje in v 
Ljubljani.

Nekako zase, a vendar v okviru iz
brane glavne teme, sije utrl pot v kroni
ko tabora otroški vrtec, ki gaje organi
ziralo 6 poklicnih in prostovoljnih 
vzgojiteljev, starih v povprečju 21 let, v 
Hrastovici. Kot so zatrdili vzgojitelji, so 
se otroci na ta tako imenovani eksperi
mentalni vrtec že lani tolikanj navadili,

samo še poklicali in je odpadlo vsakr
šno težaško iskanje interesentov. Križe 
torej, da so otroci sprejeli s hrastoviškim 
vrtcem ponujeni vzgojni pristop.

Manj »na očeh« širšega kroga ljudi je 
bila v nasprotju z vzgojitelji etnološko- 
sociološka skupina. Ti udeleženci tabo
ra so med drugim obdelovali sociološke 
vidike nasilja ustanov sistema nad kme
ti in preučevali morebitno nasilje v dru
žinah. Zbrane ugotovitve o družinskem 
nasilju bodo bržčas služile kot dragoce
no primerjalno gradivo, za kar bodo že 
znale poskrbeti posamezne članice ome
njene skupine, ki sicer delajo v razme
roma novi ljubljanski oziroma sloven
ski socialni ustanovi, »SOS-telefonu«, 
na katero se v stiski obračajo zlasti žen

ske, izpostavljene družinskemu nasilju.
Tabor v Kostanjevici nad Šentruper

tom, ki sta ga vodili Barbara in Mateja, 
slednja je tudi podpredsednica Zelenih 
Slovenije, sta organizirala Center za 
kulturo miru in nenasilja iz Ljubljane in

* Tabor so obiskali gostje mirovniki 
iz Koroške in Julijske krajine, kar po 
ocenah vodstva tabora veijetno po
meni oživitev stikov mirovnih gibanj 
iz dežel skupnosti Alpe-Jadran. Kaže 
pa, da si je tabor zagotovil tudi širšo 
evropsko razsežnost. V Kostanjevici 
nad Šentrupertom so se v omenjenih 
avgustovskih dneh namreč mudili tu
di predstavniki nekaterih drugih 
vplivnih evropskih mirovniških orga
nizacij.

trebanjska ZSMS-Liberalna stranka. 
Stroške bosta krila skupaj odbor za pro
stovoljno delo pri republiškem izvr
šnem svetu in občina Trebnje.

M. LUZAR

Je izseljevanje izsiljevanje?
Zaplet ob asfaltu v Grmu pri Trebnjem

GRM PRI TREBNJEM - As
faltiranje cest gotovo sodi, poleg 
napeljave telefona, v tista opravila, 
ki se jih lotevajo krajevne skupnosti 
širom po deželi najbolj zagnano. Pri 
asfaltiranju se zadeve nemalokrat 
tudi zataknejo v tem ali onem po
gledu in čisto gladko tudi ni teklo 
pri prekrivanju prašnih cest z as
faltno prevleko v trebanjski krajev
ni skupnosti Dolenja Nemška vas v 
naselju Grm.

V mislih imamo zaplet okrog pri
bližno 200 m dolgega cestnega od
seka, o katerem meni domačin Miro 
Kovačič, da bi ga morali glede na 
veljavna krajevna merila asfaltirati 
z denarjem iz blagajne krajevne 
skupnosti. Za tak način posodobitve 
so pri omenjenem spornem odseku 
izpolnjeni vsi pogoji, kot je prepri
čan Kovačič, avtoprevoznik iz Gr
ma. Cesta je glede na dejansko šte
vilo uporabnikov javna prevozna 
površina in ne zgolj pot do Kovači
čevih in vodi do treh naseljenih hiš. 
kolikor jih je po merilih krajevne 
skupnosti potrebnih, če naj do njih 
asfaltira pot krajevna skupnost.

Sodeč po reakciji vodstva kra
jevne skupnosti Dolenja Nemška 
vas, ki je bilo v prejšnjem mandatu 
in zato omenjeni očitki letijo nanj, 
igra glavno vlogo v tej sporni zadevi 
zadnje omenjeno merilo, tj. število 
hiš. Kot pravi Ivan Sebanc, pred
sednik sveta KS v prejšnjem manda
tu, na koncu spornega odseka ni 
treh naseljenih hiš, ampak sta samo 
dve in sta tako tudi samo dve stran
ki, ki se potegujeta za omenjeni as
falt. Po Sebančevih trditvah glede 
asfaltiranja ceste so na eni od sej 
sveta KS Dol. Nemška vas predla

gali, naj bi polovico denarja za as
falt plačala krajevna skupnost, pre
ostalo pa stranki. Če bi stranki 
pristali na tako možnost, bi bil as
falt, a nista sprejeli ponujenega 
predloga Želeli sta, da krajevna 
skupnost plača ves ta asfalt, pravi 
Ivan Sebanc.

Grmska asfaltna afera vključuje, 
sodeč po izjavah akterjev, še druga 
poglavja »Rad bi samo tisto, kar so 
drugi dobili od krajevne skupnosti 
Ko so asfaltirali v drug konec vasi, 
smo se dogovorili, do kod bo asfalt, 
a so ga potegnili dlje. Za cesto proti 
nam pravijo, da ni denarja. Prav, 
potem dajte to cesto vsaj v načrt kra
jevne skupnosti, sem predlagal To
da cesta ni šla v plan. Zmeraj pa sem 
vztrajal, naj krajevna skupnost as
faltira v omenjeni smeri samo tisti 
del ceste, ki je v resnici ja vna cesta,« 
je bil ogorčen Miro Ko vačič, ki zatr
juje, da je prevozniško obrt prija vil v 
Križevcih samo zato, ker domača 
krajevna skupnost in torej trebanj
ska občina trmoglavi, da ne bo as
faltirala ceste.

Toda »beg obrtnikov«, kakršne
ga je uprizoril z umikom v cenejšo 
križevsko občino Miro Kovačič, 
moti plačevalce dajatev v blagajno 
KS Dolenja Nemška vas, češ: eni 
plačujejo davke nekam drugam, k 
zdravniku in v šolo pa hodijo tu. 
doma. Vseeno le pustimo poznaval
cem tukajšnjih razmer odgovoriti 
na vprašanje, kaj je bilo prej: ali 
sporno stališče KS Dolenja Nemška 
vas ali Kovačičev beg. Čenegrepri 
tej »izselitvi« za izsiljevanje, potem 
bo klobčič odmotal ta odgovor.

M. LUZAR
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IZ NKŠIH OBČIN
Sekretar ostane 
kot svetovalec 

v skupščini

DO ZDRAVE VODE NA 
MALKOVCU IN V 

PAVLI VASI
M ALKOVEC — Vaščani Malkovca 

so lani naredili vodovod od zajetja v 
Spodnjih Vodalah, od koder so vodo s 
črpalkami pripeljali v vas, na Malko- 
vec. Jeseni načrtujejo nadaljevanje 
gradnje vodovodnega omrežja do Pavle 
vasi. Hkrati so elektrikarji potegnili 
podzemni kabel, na Malkovcu pa naj bi 
namestili tudi javno razsvetljavo.

NOVO VOZILO STUDENŠKIH 
GASILCEV — Vse kaže, da bo gasil
sko društvo na Studencu prihodnje 
leto praznovalo 60-letnico uspešnega 
delovanja dobro opremljeno, da bo 
lahko še bolj kot doslej v korist in po
nos vaščanov. Studenški gasilci so 
pred kratkim prodali 16 let star kom
bi, s katerim niso bili več kos inter
vencijam v odročnih hribovitih pre
delih krajevne skupnosti. Zato je bil 
predsednik GD Studenec Stane Ko- 
kove in 98 članov tega društva še ka
ko veselo novega terenskega vozila 
(na sliki Kokove pred vozilom), do 
katerega so prišli ob pomoči sevniške 
gasilske zveze in krške zavarovalni
ce. (Foto: P. P.)

m
IZ NKŠIH OBČIN lil

S pravnimi nasveti do 
stabilnosti skupščine
BREŽICE — Na zadnjem zasedanju 

občinske skupščine se je nekoliko za
taknilo tudi ob predlogu, da se. razreši 
v.d. sekretar skupščine, mogoče še tem 
bolj zato, ker je bil predlog izrečen ne
posredno potem, ko so delegati dali po
zitivno mnenje k sistematizaciji delov
nih mest v občinski upravi.

Predsednik izršnega sveta Ciril Ko- 
lešnik je povedal, da so s takim predlo
gom prišli na dan samo zaradi raciona
lizacije. Delo sekretarja izvršnega sveta 
in sekretarja skupščine so združili in ga 
naložili enemu delavcu, ki seje že do 
sedaj ukvaijal s strokovnimi deli na 
področju prava v sekretariatu obeh or
ganov. Pozneje so se odločili, da bi se
kretar skupščine ostal, vendar naj ne bi 
bil neposredno v upravnem organu.

Člani izvršnega sveta so namreč oce
nili, da so poslanci zelo navezani na se
kretarja, ki ima med njimi veliko avtori
teto in jim zagotavlja stabilnost pri 
odločanju. Med poslanci prevladuje 
misel, daje izvršni svet njihov nasprot
nik, ki hoče z njimi manipulirati. Zaradi 
tega je izvršni svet predlagal županu, naj 
sekretar kot oseba ostane. O tem, kdo 
bo to delo opravljal, pa naj odločita 
skupščina in njen predsednik.

B. D.

Pa naj kdo reče, 
da Brežičani 

niso podjetni!
Po poslovne prostore 

so hiteli v tujino
BREŽICE — Čeprav je brežiška 

občina po gospodarstvu na repu v
Sloveniji, pa zato še ne moremo reči, 
da so Brežičani slabi gospodarji. 
Med njimi je vrsta dobrih kmetoval
cev, ki so uspeli, kljub nevzdržnim 
razmeram v našem kmetijstvu. Zelo 
raz vita je tudi obrt in v zadnjem času 
se je temu primerno začel tudi vzpon 
zasebnega podjetništva.

Posledica tako razvejenega drob
nega gospodarstva je bilo med dru
gim izredno veliko povpraševanje 
po poslovnih prostorih. Pravimo »je 
bilo«, kajti na izvršnem svetu smo 
iz vedeli, da je prejšnji na val na loka
le nenadoma upadel Sprva so se 
morali sprijazniti, da interesa ni več 
iz neznanih razlogov, kaj kmalu pa 
je tudi ta zakaj dobil svoj zato.

Občinarji so namreč celo iz so
sednje Avstrije dobili informacije, 
da so se brežiški zasebniki podali 
čez mejo. Pa ne za delom, ampak v 
boj za poslovne prostore. Takoj ko 
so namreč zaslutili, kam meri dena
cionalizacija, jim je postalo jasno, 
da se z občino nimajo več kaj dogo
varjati, saj bodo stare mestne stavbe 
dobile lastnike. Nekateri niso izgub
ljali časa in so kar takoj začeli iskati 
potomce nekdanjih lastnikov, da bi 
z njimi prvi sklenili predpogodbe za 
odkup. Pa naj še kdo reče, da Breži
čani niso podjetni!

B. DUŠIČ

Za gozdarje bo še dovolj dela
V Gozdnem gospodarstvu Brežice 115 delavcev preveč — Preusposabljanje 
—Rešitev je začasna, do zakona o gozdarstvu — Nujna pomoč slovenske vlade

BREŽICE — »Gozdarji razumemo, daje bil morda nujen tudi moratorij seč
nje, a gotovo ni bilo potrebno ob tem povsem razvrednotiti gozdarske stroke. 
Dosežkov preteklih let ne bi smeli prezreti, saje bilo naše strokovno delo pri
znano tudi v svetu,« razmišlja inž. Vinko Šeško, direktor Gozdnega gospodar
stva Brežice, medtem ko se ubada s številnimi težavami, v katerih so se znašli 
tudi posavski gozdarji.

gozdnih delavcev s poklicno izobrazbo. 
Ti se preusposabljajo za delo na sevniš- 
ki žagi, kjer je povečana proizvodnja 
omogočila uvedbo dodatne izmene. 
Spremembe so povzročile nemire med 
dosedanjimi delavci žage, ki jih bodo,

Brežiško Gozdno gospodarstvo je 
moralo začasno opustiti sečnjo v 6 do 7 
tisoč hektarjev svojih gozdov (skupno 
jih ima 15 tisoč, obenem pa upravlja še 
z 49 tisoči ha gozdov v zasebni lasti). 
Poleg zmanjšanega obsega dela ima še 
27 milijonov dinarjev neplačanih terja
tev iz naslova biološke amortizacije, ve
lik primanjkljaj so povzročili neplačani, 
a že prodani proizvodi in ne nazadnje 
imajo izpad prihodka tudi zaradi zmanj
šanega odkupa lesa od zasebnih lastni
kov gozda. Predvidevajo, da bo letos 
tovrsten odkup upadel kar za 40 odst. 
Glede na to, da 16 odst. pridobljenih 
sredstev pri odkupu lesa in 6,5 odst. od 
prodajne cene vlagajo v gozdove, je 
zdaj prizadeta tudi ta pomembna 
dejavnost.

Ker GG-ju Brežice zmanjkuje denar
ja tudi za nekatera nujna opravila, kot je 
npr. nega mladih nasadov, pričakujejo 
od slovenske vlade vsaj najnujnejšo 
pomoč, s katero bi preprečili večjo ško
do. Sami bodo morali, če bodo hoteli 
preživeti, bistveno zmanjšati število za
poslenih. Čeprav so že v zadnjih dveh 
letih znižali število zaposlenih za 100 
delavcev, imajo zdaj, vsaj začasno, še 
115 delavcev preveč.

»Zaenkrat se za odpuščanje še nismo 
odločili, ker čakamo na zakon o gozdo
vih. Status gozdarstva bo treba prej ko 
slej rešiti in šele takrat bomo dokončno 
vedeli, kje je naše mesto in kako se bo

mo organizirali. Od začetka tega mese
ca imamo 59 delavcev na preusposab- 
ljanju, medtem ko smo za preostale
poiskali možnost v skrajšanem delov
nem času, mirovanju delovnega raz-
meija in na druge načine. Da bi lažje 
splavali, se bomo poskušali čimbolj 
vključiti v odkup lesa od zasebnih kme
tov, če nam bo seveda uspelo zagotoviti 
dovolj sredstev, da bomo sposobni red
no plačevati odkup,« meni Vinko 
Šeško.

Na seznamu odvečnih je največ

• »Če se bomo tudi v gozdarstvu 
zgledovali po Zahodu, potem se stro
kovni del gozdarjev nima česa bati. 
Stroka bo ostala, rešiti se bo morala 
le odvečne administracije in se spri
jazniti s privatizacijo. Prav tako bo v 
prihodnje potrebno delo gozdnih de
lavcev. Menim, da je povsem nor
malno, da sta se naša Trgovina in 
HPG odločila za izločitev. Zakaj ne bi 
rešili, kar se da rešiti?« se sprašuje di
rektor Šeško.

kot kaže, rešili z izenačenjem plač enih 
in drugih. Tudi med prerazporejenimi 
je precej pritoževanja, vendar po bese
dah direktorja vsako pritožbo rešujejo 
posebej.

B. DUŠIČ

Inž. Vinko Šeško

Pičla izbira, a boljše plačlo
V času počitnic prihajajo na krški Študentski servis samo seznami del, ki so že 
______ opremljeni z imeni delavcev. Videm zaposluje letos mnogo manj

KRŠKO — Tisti, ki so v ponedeljek iskali delo v podružnici mariborskega 
Študentskega servisa v Krškem, niso imeli kaj izbirati. Na voljo je bilo samo 
delo akviziterja za prodajo knjig. Bojana Mavsar, ki dela na servisu že od leta 
1985, ko so ga odprli, je pojasnila, da je taka ponudba del že kar običajna za 
letošnje poletje. Medtem ko so podjetja spomladi zaposlovala celo več kot pre
teklo leto, sedaj preko servisa ponujajo le kakšna nujna fizična dela, čiščenje ali 
delo v administraciji.

Lanskega julija je s pomočjo servisa 
delalo 380 ljudi, toda zdaj je to število 
padlo na 250. Večji del razlike je nastal 
na račun tovarne Videm, ki je še lani 
nudila dosti del med počitnicami, tre
nutno pa je v njej zaposlenih le kakih 
deset študentov. Res pa je, da se podjet
ja letos bolj držijo pravilnika in plačuje
jo višje urne postavke. Čeprav je najni
žja postavka, ki jo določa pravilnik

DANES PESEK, 
JUTRI ASFALT?

OKROGLICE — Vaščani 
Okroglic so nas poklicali, naj se 
oglasimo pri njih, da bi povedali, 
kaj jih žuli v tem malce odmaknje
nem in pozabljenem predelu pod 
Lisco. Omenili so, da so zelo hva
ležni novomeškim cestaijem, ki so 
pretekli teden navozili na cesto od 
Brega do odcepa proti Razboiju ve
liko peska, jarke, ki jih je skopalo 
neuije z dežjem, pa so ravnali na ce
stišču tudi s pomočjo grederja. Vaš
čani upajo, da bo ta okrog 6 km 
dolga nekategorizirana cesta kon
čno le prišla v roke vzdrževalca, ki 
bo kos takemu delu.

servisa, 21 din, so dela običajno plačana 
med 25 in 30 din, zahtevnejša pa tudi 
do 40 din na uro.

Servis je namenjen celotnemu Posav
ju, a kljub temu večji del ponudbe pri
haja iz krške občine. Večja podjetja si
cer manj zaposlujejo, vendar se že 
pozna prisotnost manjših zasebnih po
djetij. V brežiški občini je dela zelo ma
lo in še trgovsko podjetje Posavje, kije 
prejšnja leta čez poletje veliko zaposlo
valo, je povsem odpovedalo. Nekaj dela 
nudijo samo v gostinstvu, predvsem v

Študentski servis za svoje storitve za
računa 10 odstotkov od prometa in tre
nutno kljub zmanjšanju ponudbe del 
nekako shaja, saj so se povišale ume po
stavke. Ker so ga nekatera podjetja fi
nančno povsem obrala, jih po novem 
nič več ne kreditira. Študentom ne iz
plačuje denarja predčasno, razen ko gre 
za podjetja, ki so redni plačniki storitev. 
V vseh ostalih primerih počakajo, da 
podjetja plačajo delo.

B. DUŠIČ

NOVO TURISTIČNO 
PODJETJE

BREŽICE — Pretekli četrtek so v 
Termah Čatež predstavili »prvojugos-1 
lovansko inkubator podjetje Euro pool 
avtodom Brežice«, ki naj bi poskrbelo 
za vključevanje v najsodobnejše turi
stične tokove po evropskih normah. V 
okviru tega inkubator podjetja naj bi se 
ustanovilo 10 do 15 novih turističnih 
podjetij s po 10 do 100 zaposlenimi. V 
okviru programa naj bi realizirali turi
stične agencije za alternativni turizem, 
sposojanje avtodomov, njihovo monta
žo in proizvodnjo, servis itd. Skratka, 
njihova dejavnost naj bi temeljila na av
todomu, ki naj bi bil pandan jahti. 
Hkrati naj bi v novem podjetju, katere
ga direktor je novinar Mladen Noršič, 
uvedli zeleni vlak, ki bo vozil med Za
grebom. Na tiskovni konferenci v Ter
mah je bilo slišati, da jih zelena linija ze
lo močno zanima, vendar je bilo slišati 
tudi dvome, ali bo ustanovitelj brez ka
pitala in brez povezave z novomeško 
tovarno avtodomov Adria zmogel vse, 
kar si je zastavil. Kljub temu pa so to 
pobudo pozdravili.

• Strpnostje osnovni pogoj v družbi, 
kjer naj cveti znanost. (Russel)

Da bo volk sit in koza cela...
Zagate pri sevniških (de)nacionalizacijah — Kako 

popraviti stare krivice in ne povzročiti novih?

• Največja težava servisa je v tem, da 
zaradi pomanjkanja razpoložljivih 
del dijaki in študenti že spomladi na
pišejo prošnje. Tako imqjo podjetja 
vsa možna dela že vnaprej zasedena. 
Na servis najpogostje pošljejo sez
nam del in hkrati tudi imena delav
cev. »Na ta način je servis izgubil svoj 
prvoten namen, vsaj med počitnica
mi. Namesto da bi kakovostno po
sredoval med ponudbo in povpraše
vanjem po delu, opravlja pretežno 
administrativna dela,« pravi Bojana 
Mavsar.

Termah Čatež. Tudi v Sevnici ni dela za 
mlade, razen pri nekaterih novih pod
jetjih.

Se ena valilnica novih podjetij
Obetavni začetki obratovalnice Kin inženiring Sevnica — 20 delovnih mest
SEVNICA — »Že pred dvema le

toma smo skušali razviti podjetniški in
kubator, a časi še niso bili najbolj pri
merni za kaj takega. S sodelavci smo se 
odločili za postopno, organsko rast bo
dočega podjetja. V začetku tega leta 
smo registrirali popoldansko obrt, v za
četku julija pa redno obratovalnico Kin 
inženiring Ševnica. Za zdaj imamo le 
enega zaposlenega za finančno-računo- 
vodske posle, pet stalnih zunanjih sode
lavcev je zaenkrat pomagalo brezplač
no, z veliko odpovedovanja. Računa
mo, da bi lahko v bližnji prihodnosti 
zaposlili ob naši pomoči do 20 delav
cev,« razlaga o porodnih krčih in načr
tih firme eden izmed treh njenih usta
noviteljev Kamil Krošelj.

šenj vedo, kako težko je spraviti k živ
ljenju novo obratovalnico oz. podjetje, 
so se v Kinu odločili, da pri svetovanju, 
izdelavi poslovnih oz. gospodarskih na

Zanesenjaki s Krošljem na čelu usta
navljajo podjetje, ki se bo ukvaijalo z 
računalniškim in razvojnim inženirin
gom, predvsem pa naj bi bil Kin valilni
ca novih podjetij. Od tega dela sicer ne
pričakujejo, da bodo obogateli, čeprav 
so iz svojih žepov prispevali precej za
gonskega kapitala. Ker iz lastnih izku-

Kamil Krošelj: »Nas plačujejo po de
jansko opravljenem delu!«

Črtov itd. ne bodo oderuški, kot to mar
sikje počno podobna podjetja pri zara
čunavanju svojih storitev.

V Kin inženiringu, ki ima v najemu 
dve bivši pisarni OK SZDL v Sevnici, v 
Naselju heroja Maroka 17, dajejo neka
tere nasvete celo brezplačno, ako na 
primer ocenijo, da ni realno, da bi bila 
neka dejavnost dobičkonosna, tudi ko 
svetujejo, kaj je bolje: obrt ali podjetje 
in podobno. Kin inženiring pa pomaga 
tudi pri iskanju poslovnih prostorov in 
rizičnega kapitala, pri celostnem mar
ketingu, zaščiti industrijske lastnine itd. 
Precej zanimanja je že za Kinovo 
servisno-pravno, finančno, računovod
sko in drugo dejavnost. Za vse to nudijo 
tudi računalniško podporo, razvito ima
jo lastno programsko opremo za trgov
ska, industrijska in druga podjetja. Ker 
imajo pogodbo z Evrohitom, lahko po
sredujejo oz. prodajajo tudi računalniš
ko opremo te tvrdke. Doslej je Kin 
uspešno sodeloval s podjetji v Brežicah, 
Radečah in Sevnici, njihov referenčni 
projekt pa je Breza d.o.o. Bučka.

P. PERC

SEVNICA — Dejstvo, da bo dena
cionalizacija sila občutljiva zadeva, 
za marsikoga morda celo boleča, ta
ko kot za lastnike nepremičnin, ki so 
po nacionalizacijah v letih 1946 in 
1948, zatem pa še v nacionalizacijah 
najemnih zgradb in gradbenih zem
ljišč v letu 1958, izgubili svoje nepre
mičnine, je prej ko slej na dlani.

Prav zato se v sevniški občini zaveda
jo, da se morajo lotiti denacionalizacije 
čimbolj obzirno, taktno, da ne bi po
vzročili krivic drugim, se pravi novim 
lastnikom nepremičnin, ki so do teh pri
šli pošteno, na javnih licitacijah, z veli
kim odrekanjem družin. So primeri, ko 
so si nekateri pritrgali dobesedno od ust 
marsikak dinar, da so lahko prišli preko 
licitacije do količkaj spodobne strehe 
nad glavo, v stare zgradbe ogromno 
vlagali, da bi jih približali normalnim 
stanovanjskim standardom, zdaj pa naj 
bi se po mnenju nekaterih »jastrebov« 
denacionalizacije lahko domala znašli 
na cesti ali v najboljšem primeru v ka
kem družbenem stanovanju.

Prav gotovo drži ugotovitev občin
skega komiteja za družbeni razvoj in 
gospodarsko-upravne zadeve in še koga 
v sevniški občini, da bodo problemi zla
sti tam, kjer nepremičnine ni mogoče 
vrniti, ampak bi lahko plačali le od
škodnino. Ob tem se zastavljajo zlasti 
vprašanja, kdo bo moral plačati, koliko 
in kako upoštevati odškodnino, kije bi-

POZIV ZA PRIJAVO
SEVNICA — Občinski komite za 

družbeni razvoj in gospodarsko uprav
ne zadeve v Sevnici je že 16. julija prek 
vseh krajevnih skupnosti in krajevnih 
uradov poslal poziv prejšnjim lastni
kom podržavljenega oz. podružbljene- 
ga premoženja, naj v roku enega mese
ca priglasijo svoje pravice do gozdov, 
kmetijskih zemljišč in drugih nepre
mičnin po katastrskih občinah in po 
parcelnih številkah, in sicer zaradi mo
rebitnega vračanja teh nepremičnin. 
Občani naj po možnosti navedejo akt, 
na osnovi katerega je bilo premoženje 
podružbljeno, lahko pa priložijo tudi 
fotokopijo takega dokumenta.

la v nekaterih primerih že plačana. Za
kon o razlastitvi ima določbe glede pra
vične odškodnine, v zadnjem času pa je 
veliko besedovanja o tržni vrednosti 
nepremičnin. Pri objektih bo zagata 
predvsem tedaj, ko naj bi primerno za
dostili dvema ali celo več prizadetim, se 
pravi, da bo volk sit in koza cela, ako so 
bili objekti porušeni in na starem mestu 
zgrajeni novi.

Znano je, da je prešlo v družbeno 
lastnino veliko nepremičnin po agrarni 
reformi in arondaciji, manj pa z za
plembo, vsaj kolikor je znano za sev- 
niško občino. Pri arondacijah v letih 
1963 do 1965 je bilo zlasti vroče na 
Šmarčni in Kompolju, kjer so hoteli 
kmete sprva postaviti pred izvršeno dej
stvo, ker so se ti na vse kriplje upirali, da 
bi zgubili svojo dolga leta skrbno obde
lovano zemljo. Bilo je obilo robatih, 
grobih besed in dejanj, tako so se na 
primer zastopniki sevniškega kmetij
skega kombinata celo ponoči spravili 
orati njive, kjer je rasla pšenica, in hoteli 
na ta način dokazati svojo odločnost, da 
bo poslej tam hmeljišče!

Pri sevniški geodetski upravi so zbra
li podatke, da je (zaokroženo) 216 ha 
njiv, 215 ha travnikov, 101 ha sadov
njakov, 3 ha vinogradov, 72 ha pašni
kov in 3004 ha gozdov v družbeni last
nini. Semkaj niso prištevali površin, na 
katerih je 569 stavb (15 ha) in dvorišč 
(21 ha). Gre za tki. ožji gradbeni okoliš, 
ki obsega Sevnico od Save na jugu do 
Sevnične na zahodu, Gobovcev na 
vzhodu z obema »zajedama« — Flor
jansko ulico in Drožanjsko cesto. Pred
vsem v mestu Sevnica je večina izmed 9 
nacionalizacij predstavljala zgradbe.

V podatkih o skupnih površinah v 
družbeni lasti ni posebej prikazano, ko
liko površin je prešlo v družbeno last na 
račun državnih institucij izpred vojne in 
koliko površin je bilo kupljenih. Prav 
tako ni podatka, koliko nepremičnin je 
bilo prodanih. Za gozdove je jasno to, 
da so zvečine v upravljanju GG Brežice, 
desetina pa v rokah M-KK Sevnica, v 
večini primerov pa so prišli v družbeno 
last z zaplembo in agrarno reformo. Ob 
tem je še neznan podatek, koliko odvze
tih gozdov je bilo izsekanih.

P. P.

Novo v Brežicah
MOČ PA TAKA! Na železniški post 

v Brežicah je vedno dovolj prometa, 1 
seveda občutijo tudi vsi, ki morajo s s 
jimi vozili čez ta ali oni prehod čez pro 
Skoraj pri vsakem prehodu jim ne u 
nadležno čakanje na mimoidoči vlak. 
jim ne bi bilo preveč dolgčas pri tej nelj 
obveznosti, redno skrbi vojska. Ni nami 
dneva, da ne bi na stranskih tirih stal v 
kak vagon, natovorjen s težkimi vojaški 
vozili, tanki in topovi. Čakajoči si 
ogledujejo in se sprašujejo, kam to g 
Vsekakor bi prej kot na kako razstavo! 
dobne vojaške opreme sodilo v muzej

ZAPARKIRANI — Brežičani, ki ži’ 
jo v neposredni bližini mestne tržnice, 
vsi iz sebe. Ne samo, da jim večkrat smt 
iz neizpraznjenih kontejnerjev za odpa 
ke, temveč se marsikdaj tudi počutijo k 
v hišnem priporu. Številni obiskova 
tržnice, stranke v njenih lokalih in pri n 
nih branjevkah, jih namreč povsem i 
parkirajo. Pa zato niti niso krivi, saj obl 
danji ureditvi prometa in ob tako ma [j 
številnih parkirnih mestih enostavno ** 
morejo drugače.

KJE JE DELO? Tako so se začude 
spraševali delavci projektivnega birc 
Region, ko so ugotavljali, da imajo v 
manj in manj poslov. Resda bi marsikat 
bralec zlobno pripomnil, daje to povst ? 
normalno ob kvaliteti njihovih projekte S( 
a se je izkazalo, da tiči zajec še v nek« 
drugem grmu. Pravi se mu direktor 
značilno zanj je, da ima na lastno ime 
gistrirano podjetje sorodne dejavnosti.

1Z BR€2lSK£fKin
PORODNI $ NI C£ •'•'c

V času od 3. do 10. avgusta so v brež 
porodnišnici rodile: Angelca Župcvc 
Črešnjic — Klavdijo, Andreja Živil

c ka

Raven pri Zdolah — Kristino, Ivica G 
s Senovega —Barbaro, Jasna Jaušnil , 
Javorja — Boruta, Zekija Prah s Senc £a! 
ga — Simona, Milka Kostanjšek s 5 a 
melj — Petra, Renata Jambrešič iz Jav 
ja — Alana, Marica Frketič iz 
—Martino, Mirjana Trifunjagič iz Brl 
— Sanjo, Anica Moškon s Senovega 
Karolino, Ljiljana Jandrašek iz Drenja 
Natali. Čestitamo!
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VPRAŠANJE ČASA — Končno 
zavezani jeziki tistih, ki so se v pretekli 
pritoževali, da so vsi krški veljaki doir 
Senovega. Novi krški predsednik izvrŠ 
ga sveta je iz Podbočja. Že kot mandata Ne 
delegate spomnil, da seje njegov kraj v Jfei 
sih imenoval Sv. Križ, zato lahko saUer 
ugibamo, kdaj bo preimenovanje. Se 
zgodilo že v prvih sto dnevih vladavine tre 
šele pozneje? bit

ANEKDOTA — Mlad, zelo delaOar 
in v tipkanju izredno spreten adminisl >,] 
tor seje nekega dne oglasil na Štude*da 
skem servisu v Krškem. Ker je bilo tol 1 
sko leto, se je zanj našlo primerno d p-0 
Kot nalašč je namreč neko podjetje isk 
administratorja z dobrim znanjem tip 
nja. Zagreti dijak seje ves nadušen po 
na delo, saj je že komaj čakal, da bo sv 
sposobnost pokazal še kje drugje kot v 
li. Zgodba seje končala zelo hitro. Že 
slednje jutro je bil spret na servisu. Od 
stili so ga. Zato, ker ni znal kuhati ka' 

SKRITO, ZAVITO — Mladež v 
dneh trumoma nosi v mesto vloge za 
cialne štipendije. Ker seje pristojna slu 
med letom preselila iz stavbe pri stari 
šti, tavajo p mestu sem in tja. Saj se m ti 5 
kdo, ki bijim rad pomagal, vendar na! pla 
niti ni tako enostavna. Novi sedež slu 
je namreč pri glasbeni šoli, kar pa sl 
samo še dodatno zaplete. V šolo gl* 
zmorejo danes vstopiti samo še otroC 
stih, ki imajo nekaj pod palcem. Zade' 
torej prostata elitna in zato ni nič čudni 
da učenci, ki vlagajo prošnje za soci 
štipendije, niti ne vedo, kje se glasbeni 
la nahaja.
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Sevniški paberki
PLAČE — Govorice v neki večji 

niški tovarni, da ima občinska uslužt 
ka, z imenom in priimkom, 40 tisoč n 
kovičev plače, so kaj hitro prišle tud 
ušes prizadete tovarišice oz. gospe. K 
razburjena prihitela k sekretarju ob 
skega izvršnega sveta, češ, naj vendar 
kaj ukrene in demantira veijetno zl< 
merne babje čenče, je ta bolj neme 
skomignil z rameni. Je pa tov. sek( 
opozoril na uradni list, p» katerem j* 
jamčena zaupnost plač. Tako je pisec 1 
vrstic tvegal z neposrednim vprašat 
prizadeti, kolikšna je njena plača v res 
Povedala je natančno številko, mi p> 
vejmo, da gre za približno 5-krat nižje 
vilko od zapisane v uvodu.

SLED — Po sledi že omenjenega 
godka smo skušali raziskati, koliko J« 
niče v govoricah, ki že dlje časa krožij1 
Sevnici, da ima komandant občins* 
štaba teritorialne obrambe 24.000 
plače. Tovariš komandant je, smeji 
odvrnil, naj novinarji pišejo, kar h(* 
če nimajo česa bolj pametnega. Tal 
moč razumeti tudi njegov komentarV 
šanja, ali je dobil boljšo plačo, ker je' 
gal ukaz nadrejenih in predal of* 
vojski.

NSRAO —Pretekli četrtek so v<X 
sevniški občinaiji in funkcionarji šen! 
ške krajevne skupnosti na terenu na l*-‘ 
pest raziskovali, ali je kaj resnice v go* 
cah Sentjanžanov, da v pragozdu J1 
pripravljajo odlagališče nizko in sto
radioaktivnih odpadkov (NSRAO) 
kakšnem odlagališču NSRAO ni bil
duha ne sluha, zato p>a se je ekspediu 
dvema terenskim voziloma težje preb 
po obupno slabih cestah v šentjanškil* 
bih kot p» nanovo zgrajenih gozdni) 
stah Jatne.
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Prišla sta
dva gospoda
iz .M8ta!f!exa
Še ena izkušnja več

11. julija 1990 smo v trgovini Metal- 
flex naročili in plačali 60 kvad. m ke
ramičnih ploščic in 20 vreč cementa. 
Prodajalka je prijazno pojasnila, da 
imajo brezplačen prevoz, zato je mož 
Prosil tudi za dostavo na dom.

Neverjetno hitro, dobri dve uri po 
Plačilu, seje pred hišo ustavil tovornjak. 
Moža ni bilo doma, zato sem, nič hude
ga sluteča, odšla ven. Pozdravila sem 
šoferja in spremljevalca ter jima poka
pala, kam naj zapeljeta tovornjak, da 
bomo lahko razložili material.

Šofer je vzel iz tovornjaka rokavice 
in se mi približal. Dejal je, da bo treba 
Poiskati dva močnejša moža, ki naj bi 

rl razložila material. Ni mi bilo popolno- 
i ma jasno, saj sem bila prepričana, da 
f bomo to opravili sami, brez tuje pomo
li Hi. V ta namen je po mojem mnenju pri

šel drugi uslužbenec.
Sin, ki mi ni mogel pomagati pri de

lu, zaradi neprimerne starosti, je odšel 
'5|Po naselju iskat človeka, ki bi bil pri

pravljen pomagati. Zaradi neugodnega 
časa (ob 12. uri) in redke naseljenosti, 
kajti naselje je novo, ni našel nikogar. 
Po polurnem iskanju mi je prišla poma- 

R gat prijateljica. Škatle, v katerih so bile 
^pakirane ploščice, so bile razmočene, 
?ato je bilo potrebno ploščice iz škatel 
Jemati posamezno in delo je bilo toliko 
bolj otežkočeno in počasno.

Med tem časom sta »gospoda« (oba 
rosno mlada) lepo preživljala svoj de
lovni čas. Nekaj časa sede, nato spreha- 
jaje se — do takrat, ko je njuno obnaša
le preseglo vse meje. Po nekaj pikrih 
besedah, ki sta jih zaslužila, sta odšla se
det v tovornjak in od tam se nista pre
maknila do končanega dela. Obnašala 

,,„sla se skrajno neprimerno, zlasti šofer, 
lata Nekaj dni je že minilo od tega dogodka, 
aj v vendar še sedaj ne vem, zakaj je imel šo- 
sa fer s seboj rokavice in spremljevalca. Za 
Se lako kratko pot spremljevalci niso po

gine trebni; predvidevala pa sem, da mora 
biti šofer zelo slab, kajti pri obračanju je 

elaj zadel v sosednjo hišo.
niš* »Fraipripma« sp ni (\i»Frajerjema« se ni dalo delati, ne pa.
udjj da bi bil šofer zdravstveno nesposoben

*a tako delo in neprimerno oblečen (ta-
3. ‘S ko je trdil).

Ja, nič čudnega, če tako prekleto sla-isl
tip
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bo cenimo zasebne trgovine. Na koncu 
naj omenim tudi to, da sem imela v sta
novanju 6-mesečno hčerko, ki je bila 
dobri dve uri prepuščena sama sebi. 
'Jpravično se jezim, kajti domačinu sta 
material pripeljala in razložila; pri meni 
Pa jima je ušel le nasmešek, češ, kako z 
lahkoto sem nasedla trditvi, da nista 
Plačana za razložitev materiala. Zelo mi 
J® žal, da sem z delom sploh pričela, kaj- 
11 šele nato bi lahko ugotovila, ali sta 
Plačana za ta posel ali ne.

. , Ni mi bilo težko opraviti delo in na 
aJ] aoncu se mi je prikazala resnica, kako 

yeliko materiala je bilo potrebnega za 
'gradnjo hiše, pa nihče izmed šoferjev 
1)1 stal križem rok. Očitno šoferjema tr
govine Metalflex delo ne diši, in vendar 
sta še vedno zaposlena.

In kaj ob vsem tem pravi lastnik tr
govine? Verjeto nič! Toda naj mu bo v 
Vednost, da sta človeka, ki sta zaposlena 
Pr> njem, navadna lenuha in nesramne-
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Njima pa naj bo ta članek v opozori-
. da ljudje znamo vračati »milo za 
drago,,

SILVA MATKO 
Stopiče

Sprejem za 
dolgoletne 

Člane društva
Ječanje upokojencev s 
Srebrnim« stažem — Lju- 
.dje iz viharnih časov

»c,- g ŠJb dnevu upokojencev je Društvo 
°j« jPokojencev Novo mesto povabilo na 
ožijj .r'Jem vseh 130 upokojencev, ki so člani 
' " v nštva že 25 in več let. Na srečanju v no- 

s meškem Klubu upokojencev so podelili 
re. ^minski znak — lipov list s posvetilom, 
i kn e?ence so P°stregl‘ s prigrizkom in 

1 n^rdkom, harmonikar pa je poskrbel za 
v mMne domače viže. 

i j , Ijndje so se med prvimi včlanili v 
dr, tv°. Recimo jim hvala, ker so tako ali 

• ,mgace prispevali k razvoju organizacije 
v* i P°kojencev. Eno velja za vse. Vsak upo- 

šen! ..lenec ali upokojenka je preživel svojo 
ta 1* obarijo«. Ravno ta generacija je prešla 
’ go; gi®«1 viharje povojnih časov, ko še kruha 
a J1 pr b'lo, ampak le delo, saj je bilo treba naj- 

tOt y 5J napraviti dom in cesto pa pripeljati v 
Dr! • , vodovod, telefon in še in še. Toda 
> ®v je, da mladi vedo, da smo radi delali

edi« ^mlajšo generacijo, da bi vsaj ta imela

Odprto pismo 
delavcem 
v Sloveniji

Pred splošno stavko
Kaže, da smo tisti, ki želimo živeti 

od svojega dela, zadnja skrb tudi se
danje oblasti.

S svojim delom zaslužimo
manj. Živimo slabo in grozi nam, da 
bomo živeli še slabše. Vzeli so nam
besedo in izgubljamo kruh.

Bojimo se za svojo in usodo bliž
njih, za prihodnost svojih otrok. 
Mnogi med nami bodo ostali brez de-
lo in erarietm/ •*•» r\ri<7i\fptjii U* lil JIVUOIVI Ut piv*tr«llk.

Naš sindikat je doslej opozarjal, 
kazal rešitve in zahteval od oblasti za 
delavce vredno življenje. Naleteli pa 
smo na gluha ušesa.

Zato ponovno zahtevamo:
• da se uveljavijo kolektivne pogod
be, ne da bi omejevali izplačilo plač;
• da se razbremenjevanje gospodar
stva pozna tudi neposredno pri višji 
neto plači;
• da država začne sklepati kolektiv
ne pogodbe za družbene dejavnosti in 
negospodarstvo;
• da se sredstva,' ki smo jih doslej da
jali za nerazvite, prelijejo tudi v so
cialne programe;
• da se ne povečuje posameznikov 
dodatni prispevek pri zdravstvenih 
storitvah ali uvajajo takšni prispevki v 
šolstvu;
• da se lahko povečujejo stanarine 
samo, če se povečujejo tudi plače;
• da prenehajo stečaji podjetij, ki so 
v plačilno nesposobnost zašla zaradi 
zgrešene gospodarske politike. Pre
prečiti je treba množično odpuščanje 
delavcev in hkrati preprečiti brezpra
ven položaj odpuščenih;
• da se uresničijo predvolilne oblju
be, da se bo delovanje države močno 
pocenilo.
Skupnim zahtevam boste morda v 
sindikatu dejavnosti dodali še poseb
ne zahteve, ki zadevajo vaš osebni po
ložaj in težave.

Ce se vlada ne bo takoj lotila reše
vanja teh zadev, bomo 10. septembra 
1990 pod geslom »Za moje delo gre, 
za plačo in pravičnost« sklicali

SPLOŠNO STAVKO DELAVCEV 
V SLOVENIJI

Če niste zadovoljni, če se bojite za 
svoje delo in prihodnost, če se strinja
te z našimi skupnimi zahtevami in če 
verjamete, da le složni in solidarni 
lahko kaj dosežemo, 
se nam pridružite.

Stavkali bomo dostojanstveno, na 
delovnih mestih, v delovnih oblačilih 
in brez nasilnih dejanj.

Stavka je vaša ustavna pravica, 
zato jo izrabite za plemenite cilje in 
podporo skupnim zahtevam. Vaša 
pravica pa je seveda tudi, da se stavke 
ne udeležite. V tem primeru vas pro
simo le, da solidarnost z večino poka
žete tako, da stavke ne motite kot 
stavkokazi. Stavkajoče pa bomo za
varovali z vsemi pravnimi sredstvi.

Prepričani smo, da bomo v času, ki 
prihaja, imeli samo takšne pravice in 
toliko, kot sijih bomo izborili. Nihče 
nam ničesar ne bo podaril.

Ne želimo se ukvarjati s politiko. 
Hočemo zavarovati svoje člane in ker 
smo v večini, s tem tudi vse delavce v 
Sloveniji.

Tvoj sindikat 
in stavkovni odbor 

Zveze svobodnih sindikatov Slovenije

Elitni in masovni turizem v isti hiši
Ali je to res edina in prava pot Term Čatež? — Obstoječe zanemarjali, megalomansko spodbujali

Občinska skupščina Brežice je 26. VII.
1990 sprejela odlok o ureditvenem načrtu 
za Terme Čatež in s tem uradno požegnala
razvoj masovnega in de lux turizma 
zdravilišču.

Terme imajo še možnosti, da bi se od 
sedanjega povprečnega slovenskega nivo
ja povzpele na višjo raven, ki jo zahtevajo 
novi evropski standardi.

Če Filtrske naprave v bazenih ne deluje
jo, če je v bazenih nagneteno tolikšno šte
vilo kopalcev, da ni mogoče zamahniti z 
rokami, kaj šele zaplavati, in če savna ni 
opremljena in vzdrževana, kot bi morala 
biti, potem je gotovo nekaj narobe s kopa
liško in sanitarno stroko oziroma z ljudmi, 
ki to vodijo. Odgovor že slišim: »Smo pa 
finančno uspešni«. To je relativno res. 
Vprašanje pa je, kako dolgo bodo še potr
pežljivi gostje, predvsem pa številni prebi
valci ogromnega kampa in počitniškega 
naselja, okrog 3500 gostov v konici, kate
rim danes Terme nudijo bore malo, a rav
no od le-teh se zbirajo veliki denaiji v ča- 
teški blagajni. Res je, da predvidevajo 
širitev športno rekreacijskega kompleksa z 
bazeni, gradnjo Fitness centra in prostora 
za piknike. Obenem pa je tudi predviden 
hotel s 400 posteljami, ki se bo gradil 
predvsem zaradi Fitness centra. Zato 
morda ni odveč vprašanje, ali bodo števil
ni gostje v kampu in počitniškem naselju 
ostali zopet krajših rokavov, saj bodo na
prave poleg hotela s 400 posteljami obre
menjene dodatno še s tranzitnimi gosti, ki 
obiskujejo kopališče — povprečno 2000 
do 3000 kopalcev; konice kopalcev pa so 
že presegale 10.000, in to pred leti, ko je 
bilo kopališče bolje urejeno oziroma ko so 
bili štirje novi bazeni opremljeni s čistil
nimi napravami.

Težnja po množičnem turizmu se še ve
ča s tem, ko nameravajo k obstoječim ho
telskim zmogljivostim, ki imajo okrog 
400 postelj, dograditi še 1050 novih in 
ostale funkcionalne prostore; med tem 
številom je predvideno 300 postelj v LUX 
hotelu. Ce številke seštejemo, dobimo 
okrog 5000 stacionarnih in tranzitnih go
stov. Vseh skupaj s kopališkimi gosti ce
nimo na okrog 8000 v poletni sezoni. To 
je blizu cilja, kakršnega je imel eminentni 
prenovitelj Vlado Deržič že pred leti, kot 
vidimo pa mu novi direktor B. Mokrovič 
vneto sledi po hudo pozidani planjavi Ča- 
teškega polja. Čas in pa investitoiji, ki bi 
tukaj vložili kapital, bodo najbolj vestno 
odgovorili na vprašanje, ali je takšna us
meritev v današnjem času res pravilna, ko 
povprečni evropski gost išče večjo indivi
dualnost in večjo pozornost od gostitelja, 
narave in kulture. Ogromnim »turističnim 
farmam« iz preteklosti je že odzvonilo. Še 
posebno takim, ki mešajo turizem de lux 
kategorije z množičnim turizmom na 
enem prostoru. Zato tudi ni premišljena 
gradnja novega de lux hotela s 300 poste
ljami, ker bi bilo preveč gostov tako viso
ke kategorije v eni zgradbi preblizu mno
žičnega turizma in ostalih izvorov nemira

. V slabo je šteti sprejetemu ureditvene
mu načrtu za Terme tudi to, da grobo po
sega na kmetijsko zemljišče najvišje kate
gorije. In drugič, da ne upošteva obstoječe 
arhitekture, ki ne presega treh nadstropji 
in kije bila zgrajena v spoštljivem odnosu 
do ožje in širše pokrajine. Z naravo je od
lično usklajen leseni hotel Toplice iz leta 
1924, katerega črno usodo danes zakriva
jo bujne zelene vzpenjalke, ker gaje emi
nentni prenovitelj Vlado Deržič prepustil 
agoniji gnitja in propadanja; uničenje tudi 
nekdanji angleški park pred tem hotelom. 
Pred nekaj leti bi hotel rešila zamenjava le 
nekaj strešnih opek in popravilo instalacij. 
Pa zato ni bilo posluha; že takrat, kakor 
tudi danes, je Deržič »težil« k megaloman
skim novogradnjam, obstoječe pa zane
marjal, česar v tem razmišljanju ne bom 
našteval. In danes imamo že preobsežno 
pozidano čateško polje.

Velik občutek do že zgrajene arhitektu
re je pokazal arh. Franci Vehovar, ki je 
dobesedno položil v naravo zanj značilno 
arhitekturo hotela Zdravniški dom z diag
nostiko in terapijo leta 1964 kot zaključe
no celoto, zato je razumljivo, da se tudi on 
ne strinja z novo vsiljivo urbanizacijo. 
Pred prenovitelji in novo občinsko vlado

Terme v 6 etaž in z gradnjo ostalih hotelov 
v obliki šestetažnih kolosov uspela uničiti 
obstoječo parkovno zasnovano arhitektu
ro zdravilišča in bosta Čateške Toplice 
spremenila v urbanizirani konglomerat v 
iskanju »lastnega koncepta«. Takšen kon
cept, ki teži k temu, da bi zdravilišče pre
raslo v mesto, povezano z vasjo Čatež in 
celo z mestom Brežice (formalno je to že 
stoijeno z »ozankanjem« v osnutku dolgo
ročnega plana občine Brežice), je iz več 
razlogov zgrešen. Kajti Čateške Toplice 
imajo bistveno drugačen nastanek in raz
voj kot pa npr. znano letovišče Bad Klein- 
kirchheim, kjer sta verjetno dobila nekaj 
navdiha eminentna prenovitelja direktor 
B. Mokrovič in njegov svetnik V. Deržič. 
V pogledu zasnove zdravilišča se to avs
trijsko zdravilišče ne da primerjati s Ter
mami Čatež, res pa je, da bi se dalo od po
dobnih zdravilišč naučiti zelo mnogo, da 
bi se približali evropskemu turizmu.

KARL FILIPČIČ, dipl. ing. arh.

STALIŠČE SDZ BREŽICE

PREMIER NEDOSTOPEN
RIBNICA — Nekateri občani so te 

dni večkrat poskuSali po telefonu pokli
cati predsednika Izvršnega sveta Repu
blike Slovenije Lojzeta Peterleta, ven
dar se jim na drugi strani premier ni 
oglasil; je pač imel obveznosti drugje. 
Tisti, ki so ga klicali, so mu hoteli pove
dati, naj »manj potuje okrog in naj se 
spoprime s perečimi gospodarskimi 
problemi in politiko prepusti Predsed
stvu Slovenije«. Čeprav so bili Ribniča
ni pri klicanju po telefonu neuspešni, pa 
premier verjetno dobiva zadnje dni klice 
s podobno vsebino, glede na to, da ljudi 
najbolj »žuli« prazna denarnica.

M. G.-č.

* Slovenska demokratska zveza Brežice se ne vpleta v delovanje podjetij in ne 
v »konstrukcije investicij«, ima pa o marsičem svoje mnenje. Čateške Toplice, 
turistični velikanček, združujejo raznovrstne nasprotujoče si turizme. Sedanji 
nepopravljivi ordinarnosti bi bilo nesmisel priključiti še »de luxe« turizem za 
prave penežljivce. Tip lastnine in lokalitet med nikoli več bistro Savo in bodočo 
sodobno štiripasovnico in pod zračnim koridoijem (letališče je oddaljeno 6 km) 
ne dovoli obetavnega razvoja. Ta kraj je dokončno pust. Njegova poetičnost je 
izničena. Velecesta bo odbila, ne pa pritegnila goste. Tišina, zrak, voda, intimi- 
teta, vrhunska kultura kuhinje in ostalega itd. so zapoved petičnežev tudi na
šemu turizmu. Kgj imamo? Imamo le vodo.
Obet predsednika izvršnega sveta (SKD), da bo s sprejetjem odloka o uredit
venem načrtu Terme Čatež v dokajšnji meri razrešil problem brezposelnih de
lavcev (Tovarna pohištva itd.), je pač, ker tako pravi krščanski demokrat, le 
dobronamerna sancta simplicitas. Taka naklonjenost dvema odličnima, preža-

Spomenik 
več vreden 
kot človek?

Odziv na sporočilo DL
K pisanju meje spodbudil neznanec 

— moj sovaščan —, ki seje dežurnemu 
novinaiju po telefonu oglasil v zvezi z 
mostom v Podbočju, o čemer je pisalo v 
Halo, tukaj je bralec »Dolenjca« v Do
lenjskem listu 2. avgusta letos.

Zadeva zagotovo jezi veliko ljudi. 
Gre za to, daje most že večlet neupora
ben in predvsem nevaren. Že pred leti je 
bilo slišati o novem mostu, a se je pri 
tem uprlo spomeniško varstvo, ki
obravnava most kot spomenik. Lepo 

.................... “ Ob

mimogrede, bil podpredsednik izvršnega sveta v času gradnje krške nuklearke, 
je tipična. Komunisti dobrote niso vrnili. Pri razgovoru o sistemizaciji skupš
činskih službenih mest so zapustili skupščino.
SDZ podpira strokovno mnenje svojega člana dipl. ing. arh. Karla Filipčiča, ki 
problematiko Čateških Toplic nadrobno pozna.

MIROSLAV KUGLER, 
predsednik SDZ Brežice

in hrupa. Zagotovo je za visoki turizem 
primernejši kraj okolica mokriškega ali 
pišečkega gradu. In še bi se našlo primer
nih lokacij za manjše hotele v naši občini, 
morda tudi s termalno vodo.

• Ni tako slabega vetra, da prav ni
komur ne prinaša dobrega, (van 
Loon)
• Vse, kar vemo, je tako rekoč nič v 
primerjavi s tem, kar je treba še stori
ti. (Descartes)
• Tisti, ki trdijo, da je resnica nekaj 
prožnega in subjektivnega, se ne za
vedajo, da je s tem nazorom vsako 
znanstveno delo nemogoče. (Russel)

KOPALCI PLAČALI 
VSTOPNINO

VINICA — 22. julija je bila v vi- 
niškem kampu prireditev v počasti
tev dneva vstaje slovenskega naro
da. Na prireditvi so prejeli priznanja 
najboljši napovedovalci RTV Slo
venija in najboljši športniki leta. Pri 
tem so organizatorji zagrešili nekaj 
bistvenih napak, ki se ne bi smele 
ponoviti. Prireditev je bila na pro
storu, skozi katerega je vhod na vi- 
niško kopališče, zato so morali tisti, 
ki so šli samo na kopanje in se niso 
udeležili prireditve, plačati vstopni
no kot vsi ostali, ki so šli na priredi
tev. Nič ni pomagalo pojasnjevanje, 
da gre naša skupina le na kopanje. 
Žal so bili tudi primeri, da so se ljud
je zaradi previsoke vstopnine obrni
li in šli domov. Če primerjamo to 
prireditev z Blejsko nočjo, kije bili 
po vsebini, kakovosti in udeležb

la
[eležbi

neprimerno bogatejša in brez vstop
nine, potem je visoka vstopnina 
nerazumljiva.

B. B.

ZBRATI BI SE DALO 
ŠE VEČ

KOČEVJE — Zaposleni v delovni 
enoti Dinos Kočevje si že vrsto let pri
zadevajo, da bi zbrali čim večje količine 
koristnih odpadnih surovin. Z višjimi 
odkupnimi cenami jim je uspelo spod
buditi številne posameznike, da so z div
jih odlagališč pripeljali k njim odpadne 
štedilnike, pralne stroje in avtomobile 
ter druge odpadne surovine. Postavili so 
posebne zbiralnike za steklenice. S po
močjo šol organizirajo zbiranje starega 
papirja. Ne glede na dosežene uspehe pa 
pri tej službi menijo, da bi morali v pri
hodnje več storiti za zbiranje koristnih 
odpadnih surovin tudi ob pomoči obči
ne, ki sedaj upravlja družbena stanova
nja. Doseči bi morali, da bi že stanoval
ci v teh kakor tudi stanovalci v zasebnih 
stanovanjskih hišah izločevali koristne 
odpadne surovine. V ta namen bi mora
li imeti na voljo več posod za zbiranje 
posameznih surovin, in to tako, kot 
imajo to že dolga leta v razvitem svetu 
na Žahodu.

V. D.

pa je popustil C. Zupančič, sekretar za ure
janje prostora v občini Brežice, čeprav je 
bil, kot je meni znano, drugačnega mnenja 
o ureditvenem načrtu pred njegovim 
sprejemom.

s poooomm odnosom do grajenega in 
do narave je bilo opravljeno moje projek
tantsko delo novega hotela Terme (1979). 
Poleg obzirne razdalje do arhitekture ko
lega Vehovarja in do višin objektov sem 
poizkušal arhitekturo približati naravi tu
di s tem, da sem strehe barvno približal 
modrini Goijancev in Orlice.

Prenovitelja V. Deržič in B. Mokrovič 
bosta z dozidavo in nadzidavo hotela

vas prosim, le kakšen spomenik? ' 
tem se mi poraja vprašanje, ali je spo
menik vreden več kot človek. Mislim, 
da bo, če se kmalu ne bo kaj spremeni
lo, kmalu potrebno postaviti še kakšen 
spomenik. Most je preozek in na njem 
in ob njem je bilo že ogromno nesreč, 
veliko bolečin in zvite pločevine. Vrli 
možje, ki so na vladi, pa so lepo tiho. 
Sprašujem se, ali se slučajno ne vozijo 
po mostu z zaprtimi očmi.

Na mostu so pred leti zaradi velikih 
vdorov položili asfalt. Bilo je lepo vide
ti, a s tem so most samo še bolj otežili. 
Potem pa je nekdo, verjetno brez veli
kih pomislekov, z znakom prepovedal 
po njem promet v obe smeri. Ob tem ni 
nihče pomislil na obvoz in ljudje se še 
naprej s strahom vozimo čezenj. Ker je
na edini cesti, ki pelje skozi Podbočje, 
vozi čezenj avtobus (tudi poln otrok),
poleg tega tudi traktorji in do vrha na
loženi tovornjaki. Kdo bo kriv, če se bo 
most lepega dne pod nekom sesul?!

Š. K.

70 let zdravnice Marije Jež

Z obljubami ste prišli na oblast
Zdaj pa jih je treba uresničiti in se bolj postaviti za interese kmeta

Na sestanku, kije bil v četrtek, 2. av
gusta 1990, na kmetijski šoli na Grmu, 
ste me okrivili za sporna članka, ki sta 
bila objavljena v Dolenjskem listu in 
pod katerima je stal moj podpis. Da bo 
vsem jasno: podpisan sem bil res jaz, 
vendar avtor teh člankov nisem sam.
Oba sporna članka sta bila napisana v 
prisotnosti vsaj šestih članov Kmečke
zveze. Res je tudi, da sem se strinjal z 
vsebino člankov in zato del odgovorno
sti nosim sam.

Vaše obnašanje pa diši po vtikanju v 
našo Kmečko zvezo, podružnico Šent
jernej. Naj vse še enkrat opozorim, da se 
bomo borili za pravice kmetov z enako 
vnemo ne glede na to, katera stranka bo 
trenutno na oblasti. Popolnoma je res, 
da vsa posredovanja okoli spornih zem
ljišč potekajo že kar cele štiri mesece. 
Vsi pa smo priča, da kakih očitnih pre
mikov s strani občine ni. Občutek 
imamo, da vso stvar celo zavirate. No, 
da je to res, pottjuje dejstvo, da se do 
sedaj še nismo sestali (občinski funk-

kmetov, na katere pa ste sedaj, v odlo
čilnih trenutkih, pozabili. Vse premalo 
zastopate kmetove interese in še vedno 
preveč ščitite interese zadruge in ostale 
družbe. Predlagamo, da tudi (sami) raz
čistite nekatere stvari in potem zastopa
te interese kmetov, ki so vas z vso vne
mo podprli na volitvah, ter jim tako 
vrnete zaupanje, sami pa ste ga že moč
no izgubili. Samo na tak način bomo 
lahko potem enotno in skupaj zastopali 
stališča ter dosegali uspehe tudi glede 
spornih zemljišč, ne pa da bi si metali 
polena pod noge, kot ste na omenjenem 
sestanku trdili vi.

odvzemu zemlje in da so nekateri mora
li celo v zapor, če se niso strinjali z 
oblastmi. In ko že omenjate, da se bodo 
ponovno delale krivice, se z vami ne 
strinjam. V primeru, da se kmetom vr
nejo nasilno odvzeta zemljišča, in ob
tem vemo, kaj so dobili v zamenjavo, ne 
vidim razloga, da bi lahko nastale nove 
krivice.

cionarii in oškodovanci), da bi na ta na- 
;pl( ‘

SONJA MIŠJAK 
Novo mesto

čin sploh lahko zavzeli neka določena 
stališča v obojestransko korist. Zato tu
di sestanki, ki so bili do sedaj na ravni 
občine, niso imeli prave vrednosti. Skli
cujete jih samo zato, da bi nas upočasni
li v naših zahtevah. Nesporno je spoz
nanje, da ste bili vi izvoljeni na 
svobodnih volitvah, največ s strani

Obenem odgovarjam tudi na nepod
pisani prispevek, objavljen v Dol. listu 
2. avgusta pod nasovom Ljudje so ne
učakani. Omenjate nove krivice, obe
nem pa opozarjate, da boste besno oži
gosani, in sicer vsi tisti, ki na to 
opozarjate, kar je po vaše nedvomno 
očitna neumnost. Da bi bila stvar eno
stavneje povedana in bolj kmečko raz
umljiva, naj dodam, da je vsako tako 
razmišljanje, podobno kot vaše, za nas 
popolna neumnost. Pri ljudeh so ožigo
sani vsi tisti, ki so neposredno izvajali 
oziroma kradli kmetovo lastnino v 
imenu države ali v imenu občinske 
oblasti. Veijemite, da so ti ljudje močno 
ožigosani pri oškodovancih, saj vsi ve
mo, kaj vse se je dogajalo ob nasilnem

V besedi krivica se v tem primeru 
skriva beseda kraja, in to naj bo jasno 
vsem, predvsem pa tistim, ki to proti
pravno pridobljeno zemljo uživajo. 
Tudi, če vrnejo kmetom gozdove, me
nim, da to ne bi bila nikakršna krivica. 
Če bi se te, omenjene, stvari ne uresniči
le, pa bi pomenilo resnično krivico, in 
to v pravem pomenu omenjene besede. 
Nikakor ne zahtevamo vrnitve zemljišč 
in gozejpv kar čez noč, želimo pa, da se 
zahtev o vrnitvi zemljišč lotite dosledne
je in resneje, kot je ta stvar potekala do 
sedaj. Omenjate celo, ali bo nova oblast 
zaradi vsega tega vzdržala, kakor tudi, 
da se bo moral menjati zakon. Menim, 
da bo in da se bo zgodilo oboje, kajti s to 
obljubo je sedanja oblast tudi prišla na 
oblast. Ponosni bomo, ko bomo v ted
niku, kot je Dol. list, zagledali članek s 
približno takimle naslovom; »Ljudje so 
dočakali svojo odvzeto imovino«.

JOŽE RANGUS 
Drama 13

Avgusta je dopolnila 70 let dr. Mari
ja Jež, dolgoletna otroška zdravnica v 
Brežicah.

Rojena v revni žirovski družini, se še 
dobro spominja revščine in pomanjka
nja, v katerem je odraščala. Prirojena 
inteligenca, vztrajnost in želja po znanju 
so odlični vaški učenki omogočili vpis 
na gimnazijo v Ljubljani. Z njim seje 
končalo njeno otroštvo: skromno, ven
dar toplo, ob domačem ognjišču in 
skrbni materi.

Gimnazijska leta, študij medicine, 
učenje po mrzlih in vlažnih podnajem
niških sobicah, inštruiranje kot edini vir 
preživljanja, največkrat prazen želodec. 
To bi bila prav lahko katera izmed 
Cankaijevih zgodb.

Po končanem študiju na Medicinski 
fankulteti 1. 1951 in opravljenem stažu 
je dobila specializacijo iz pediatrije na 
Pediatrični kliniki v Ljubljani, ki jo je 
tedaj vodila dr. Konvalinka-Tavčarjeva. 
Njen materinski odnos, strpnost in ko
hezijska moč, ki jo je imela nad mlajši
mi kolegi, sojo kot ideali človeške veli
čine kasneje spremljali skozi življenje. S 
popotnico svojega velikega učitelja in 
vzornika prof. dr. Lea Matajca, v kateri 
so bili znanje, moč logičnega razmišlja
nja, temeljitost in prizadevnost, jo je pot 
1. 1955 zanesla v Posavje.

Kot prvi in edini pediater je v tem de
lu Slovenije zaorala v ledino otroškega 
zdravstva. Mlada, podcenjevana veja 
medicine si je tedaj le s težavo utirala 
pot skozi internistično dojemanje otro
ka — pomanjšanega odraslega človeka. 
Neprosvetljenost in revščina z vsemi 
svojimi spremljevalci na eni strani ter 
pomanjkanje ustreznega strokovnega 
kadra na drugi so pogojevali najrazlič
nejše bolezni z visoko stopnjo umrlji
vosti.

Po dveh letih dela v Otroškem dis
panzerju v Brežicah in okoliških posve
tovalnicah je leta 1957 prevzela še nad
zor nad otroki, hospitaliziranimi na 
internem oddelku brežiške bolnišnice. 
Soba z 10 posteljami, kjer se je po
vprečno zdravilo 15—20 otrok, je 
predstavljala zametek bodočega otroš
kega oddelka, uradno registriranega I. 
1964. Tedaj je prevzela funkcijo pred
stojnika otroškega oddelka in jo oprav
ljala vse do leta 1987.

Danes sije težko predstavljati, koliko 
volje in odločnosti je bilo potrebno za

premagovanje vseh težav, s katerimi se 
je soočala pri svojem delu, predvsem 
kadrovskih in prostorskih, in ne nazad
nje za priznanje stroke kot specifične ve
je medicine, nenadomestljive s katero
koli drugo.

Sadovi njenega dela so očitni: so
dobno urejen otroški oddelek s primer
no kadrovsko zasedbo in strokovno
usposobljenostjo, kjer se letno zdravi 
preko 1000 otrok iz bližnje in daljne
okolice in izven Posavja, ter sodobno 
opremljena in strokovno usposobljena 
enota za novorojenčke sta najreprezen- 
tativnejša.
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Do leta 1976, ko sta končala specia
lizacijo dva nova pediatra, je bilo njeno 
življenje en sam delavnik, brez konti
nuiranega spanja ali pravega dopusta. 
Leta 1980 je bila i80 je bila proglašena za častnega 
člana Slovenskega zdravniškega druš
tva in tako vsaj v okviru svoje stroke 
dobila zasluženo priznanje. Skromna, 
kot je, je zadovoljna z najmanjšo po
zornostjo številnih otrok dveh generacij 
in porajajoče se tretje, ki so pri njej iska
li in našli pomoč v času bolezni.

Od leta 1987 opravlja funkcijo stro
kovnega svetovalca. Svoje bogate zdrav
niške izkušnje prenaša na nas, mlajše 
kolege, s pametnimi nasveti in preka
ljeno življenjsko filozofijo nas v težkih 
trenutkih bodri in opogumlja.

Objubileju ji, poleg prisrčnih čestitk 
in želja za osebno srečo in zadovoljstvo, 
izrekamo zahvalo in priznanje za požr
tvovalno in pošteno delo.

dr. STANE ZORCIČ s sodelavci
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Veličastna 
predstava in 
kanalizacija

Še o nedavni prireditvi 
v viniškem kampu
Kot že nekaj let zapored so nas 

tudi letos z vsem pompom vabili na 
proslavo za 22. julij v viniški kamp 
ob Kolpi. Toda pri kampu ob Kolpi 
so bili stražarji, ki so zahtevali od 
vsakega 50 din vstopnine. Vse do
povedovanje, da gremo le do kopa
lišča, ni zaleglo. Plačaj, ali pa ne bo
nič! K.o šiTiG zahtevali i~.c tistega, ki 
nam postavlja ceno, ga od inkasan- 
tov nismo mogli izvedeti. Razoča
rani smo tisti, ki smo imeli denar, 
plačali, mnogi drugi pa so odšli 
domov. Scena je bila baje celo po
poldne enaka. Za večjo družino je 
bil to velik izdatek.

Še bolj pa smo bili razočarani 
nad programom, ki je bil zelo 
skromen. No, res smo videli nagra
jence, nekaj znanih obrazov iz slo
venske vlade, televizijce in druge 
novinarje. Vendar menimo, da bi to 
veličastno prireditev, ki ni trajala 
niti 15 minut, lahko priredili tudi 
brez vstopnine. Vrhunske športnike 
naj bi si ogledali vsi. Tu mislimo šo
larje in druge, in to zastonj. Tako bi 
tudi počastili praznik 22. julij in 
športnike.

Pripeljali so športnike v Vinico in 
zahtevali za njihov ogled 50 din. 
Vstopnina je prava sramota za or
ganizatorje —stroške naj bi plačal 
tisti, ki je tržil s hrano in pijačo. Za
nimivo bi bilo, da turistično društvo 
pove javnosti, kaj je naredilo z de
narjem, ki gaje v preteklih letih iz
tržilo s podobnimi prireditvami, ki 
jih ni bilb malo in so bile zmeraj 
dobro obiskane.

Medtem pa v viniškem kampu 
mirno vre na površje kanalizacija, 
ker za njeno ureditev ni denaija.

Domačinka v 
imenu krajanov

Izdajalci domovine so na dnu pekla
Zgodovinskih dejstev tudi g. Oman ne more ovreči — Čemu žalitve starih slovenskih partizanov?

Časopis borcev NOB Slovenije TV 15 
(naslov je oznaka osrednje partizanske 
kurirske postaje v Občicah med Dol. To
plicami in Semičem v zadnji vojni) je 2. 
avgusta letos objavil celostranski zapis 
»Politkomisar Sime zbira in komentira«. 
V njem znani sodelavec časopisa Sime 
očita g. Ivanu Omanu, šefu slovenske 
kmečke stranke in članu predsedstva De
mosa, daje kot član Predsedstva Republi
ke Slovenije 15. julija govoril na spomin
skem slavju v Šentpavlu pri Podlipoglavu, 
pri čemer je »brez kanca opevane krščan
ske strpnosti in prizanesljivosti grobo na
padel slovenske partizane in jih povsem

izenačil z domobranci — Hitlerjevimi 
plačanci«.

Komaj teden dni po spravni slovesnosti 
na Kočevskem Rogu se je g. Oman lotil 
nehvaležne rabote, ki je pravo nasprotje 
vsem prizadevanjem za sožitje in novo 
medsebojno sodelovanje vseh Slovencev. 
»Ker g. Oman pripada Demosovemu 
krogu, ki ne priznava NOB slovenskega 
naroda, obenem pa opušča izraze, kot so 
narodno izdajstvo, izdajalec, sodelavec 
okupatorja ali pa jih stavi med navednice, 
sem zbral nekaj dokazov o začetkih na
rodne izdaje,« piše v uvodu zapisa »vaš 
Sime«. Dokazov, ki jih je zbral, ne navaja

f 1* AVGUST — PRAZNIK MESTA ČRNOMELJ — Delegacija mestne or
ganizacije Zveze borcev NOV Črnomelj ob polaganju venca pri spominskem 
obeležju pri vranoviškem mostu. Tu je bil leta 1941 prvi napad črnomaljskih 
partizanov na italijansko stražo in odhod skupine Črnomaljcev v partizane. 
(Foto: Darko Kočevar)

Zahvala enim — v razmislek drugim
Moj boj za pravico se je uspešno končal: po več kot 31 letih sta mi nacionalizira

na prostora končno vrnjena — Zahvala tudi novinarjem in uredništvom
Po več kot enaintridesetih letih sta mi 

nacionalizirana poslovna prostora kon
čno vendarle vrnjena v mojo ponovno 
last. Nekaj negativnih dejanj konkretne 
nacionalizacije, kije zakon o nacionali
zaciji izrecno niti ni zahteval, pač pa 
samo dopuščal, je slovenski javnosti 
dokaj dobro znanih, zato sem to pot 
dolžan v glavnem izraziti javno zahvalo 
predvsem:

a) petintridesetim odbornikom obeh 
zborov takratne občinske skupščine, ki 
so v decembru 1967. leta (od dvainšti
ridesetih na seji navzočih) s tajnim gla
sovanjem sklenili, da se nacionalizirana 
prostora vrneta v mojo ponovno last, 
vendar pa vkljub temu sklep ni bil reali
ziran. Nadalje velja moja zahvala šti
riintridesetim odbornikom istih zborov, 
ki so na naslednji seji v februarju 1968. 
leta odločno nasprtovali poskusu pre
klica na prejšnji seji sprejetega sklepa o 
vrnitvi prostorov ter se nato kasneje 
niso pomišljali podpisati pisne izjave, 
da glasovanja na tej seji sploh ni bilo in 
daje torej zapisnik te seje ponarejen. Za 
to dejanje pa je bila (še posebej za člane 
ZKS) v tistem času potrebna dokajšnja 
mera osebnega poguma in čuta za res

nično pravico. Mimogrede — podpis te 
izjave so mi odklonili samo trije zapro
šeni odborniki, in sicer: prvi iz bojazni, 
da bi ga občina v primeru podpisa 
obremenila s prevelikimi davki; druga 
odbornica v času moje prošnje ni bila 
povsem prepričana, ali ni ravno ona bi
la sooverovateljica tega (ponarejenega)
zapisnika; najbolj »prepričljiv« razlog 
pa je imel tretji, kije podpis odločno za
vrnil z obrazložitvijo, da proti vetru ni
koli ni bil in tudi v tem primeru ni pri
pravljen s...! Navzlic temu pa so tudi oni 
priznavali, da glasovanja na tej seji ni bi- 
io in daje torej zapisnik ponarejen.

V nadaljevanju postopka pa medob
činski javni pravobranilec, javni tožilec, 
preiskovalni sodnik in senat okrožnega 
sodišča teh podpisanih izjav žal niso
upoštevali, s čimer so rešitev zadeve za
vleklivlekli še za več kot dve desetletji, še več, 
s svojimi odločitvami so legalizirali 
ponareditev sejnega zapisnika.

b) Zahvalo sem dolžan organom in 
predsedstvu občinske skupščine pre
jšnjega sklica, ki so skupaj z nekaterimi 
družbenopolitičnimi organizacijami, si
cer dokaj pozno, v zadnjem času resneje 
pristopile k intenzivnejšemu reševanju

Dolenjska kronika
Izšel je 16. zvezek Zbor- 

nika občine Grosuplje
Konec junija je izšel 16. zvezek Zborni

ka občine Grosuplje, ki objavlja prispevke 
tudi iz širšega območja Dolenjske. Uvod
na dva članka sta posvečena življenju in 
delu pokojnega Radka Poliča, slovenske
ga pisatelja, partizana in revolucionaija, ki 
je bil rojen v Rožnem dolu (1919), zadnjih 
deset let pa je preživel na Stražnjem Vrhu 
nad Črnomljem, kjer je tudi umrl (1988). 
Spomine je napisal Stane Valentinčič, kije 
osvetlil posamezne dogodke v življenju 
svojega prijatelja in soborca.

V drugem prispevku je Urška Krevs 
predstavila leposlovje in bibliografijo 
Radka Poliča. Njegovo pripovedno delo 
obravnava spominsko ohranjena dogaja
nja med vojno in po njej, v tem prispevku 
pa je mlada avtorica prikazala Poličevo 
trilogijo Čudežna pomlad, Žita zorijo ter 
Sonce in ceste. Pomembna je tudi knjiga 
Spoznanja ter zbirka spominov Partizan
ski obiski. V Poličevi periodiki je okoli 60 
esejev, prikazov, kritik, potopisov in 
spominov.
• Lani je znani novomeški rojak, ekono
mist in univerzitetni profesor Metod Du
lar praznoval 90-letnico življenja. Dular
jevo življenje, delo in dosežke je predstavil 
France Adamič, ki poudaija jubilantovo 
ravno pot in intelektualno svežino ter nje
gove zasluge za razvoj širše okolice.

Jože Gregorič je predstavil slovenskega 
pisatelja Pavla Perka (1877—1970), kije 
nekaj deset let preživel na Muljavi pri 
Stični. Ob osemdesetletnici krškega roja
ka Lojzeta Uršiča je Janez Šeme predsta
vil njegovo literarno, jezikoslovno, preva
jalsko in pedagoško delo. V tem zvezku 
zbornika je objavljena tudi Uršičeva študi-

v obširnem poročilu o naravni in kulturni 
dediščini nanizala arheološke, etnološke, 
umetnostnozgodovinske spomenike s sez
namom spomenikov NOB. Mihaela Zajc 
objavlja družabne in etnografske utrinke 
iz stare Višnje Gore, France Adamič in Ive 
Krevs pa obravnavata delež Višnjanov v 
slovenskem športu: Jože Slapničar in Ive 
Krevs sta dosegla slovenske, jugoslovan
ske in balkanske rekorde v teku na sred
njih prograh, posamezne rekorde pa so 
dosegli Srečko Perko, Stane in Janez 
Skrabar, in Bogo Prašnikar. Jakob Miiller 
nadaljuje z zgodovino razvoja kovaštva in 
kovačij, to pot obravnava kovačije v Ra
dohovi vasi, v Temeniški dolini in na Bre
gu. Zanimiva je tudi študija skupine učen
cev Srednješolskega centra Josipa Jurčiča 
iz Ivančne Gorice Družbene in geografske 
značilnosti naselij Obolno, Planina in 
Osredek; študija je primer za prikaz socio
loške in etnografske podobe od prometa

problema. Posebej sem dolžan zahvalo 
vsem navzočim delegatom na seji vseh 
zborov v februatju letos, ki so (ob samo 
enem vzdržanem glasu) soglasno spreje
li sklep, da se mi prostora vrneta v mojo 
ponovno last.

c) Za rešitev zadeve sta v zadnjem ča
su pokazala več pripravljenosti tudi re
publiški sekretariat za pravosodje in 
strokovna služba republiške komisije za 
vlogo in pritožbe, čeprav bi po svoji 
funkciji in pristojnosti morala že pred 
desetletji, če ne že z drugim, pa vsaj s 
pobudo za sprejem jasnejšega tolmače
nja sicer neživljenjske in ohlapne zako
nodaje s tega področja, pokazati več 
iniciative.

d) Zahvaljujem se tudi novinaijem in 
uredništvom domala vsega slovenskega 
tiska, ki so dokaj podrobno in zelo ob
jektivno obveščali javnost tudi še v ča
su, ko je bilo tako obveščanje politično 
dokaj nezaželjeno in celo tvegano. 
Končno se zahvaljujem vsem tistim po
znavalcem mojega primera s cest in 
ulic, ki so me dobronamerno bodrili v 
prizadevanjih za popravo krivice.

In končno vabim vse še živeče izva
jalce in zagovornike (bolj papeške, kot 
je papež sam) takratne nacionalizacije, 
da po več kot tridesetih letih končno 
vendarle javno priznajo z nacionalizaci
jo povzročene napake, s katero je, poleg 
prizadetim, bila povzročena tudi druž
benoekonomska in politična škoda, ki 
je ni mogoče zanikati. Javnost ima pra
vico slišati tudi njihova stališča. Molk v 
tem primeru ni zlato.

JANKO VRANEŠIČ,
Kolodvorska cesta 49, 

Črnomelj

IZLET V JULIJCE

odmaknjenih ter nerazvitih območij tudi v 
razviti Sloveniji. Za splošno slovensko 
kulturo je pomembna študija Cvetka 
Budkoviča o Jakobu Gallusu (1955— 
1591), kije domnevno obiskoval glasbe
no šolo v stiškem samostanu. Drugi pri
spevki v zborniku obravnavajo gospodar
ske in kulturne zadeve občine Grosuplje, 
ki s svojim zahodnim delom spada v ožjo 
ljubljansko regijo.

Ker vozi avtobus do Vrat v soboto in 
nedeljo, smo tudi brežiški planinci kre
nili na pot v soboto, 28. junija. Že pred 
deveto smo bili v Aljaževem domu. Po 
kratkem počitku smo krenili proti Kre
darici. Okoli 14. ure smo prispeli v Sta
ničevo kočo pod Triglavom. Koča je 
povečana in prenovljena. Sobe so ure
jene. S planinsko izkaznico plačaš po
lovico manj. Bili smo presenečeni, daje 
bilo v tem času malo naših planincev in 
dovolj postelj. Naslednji dan okoli 8. 
ure zjutraj smo že prispeli na vrh Tri
glava. S Triglava smo krenili v Kočo na 
sedmerih jezerih in potem do Doma 
Savica. Dom je lepo urejen in ga vodi 
družina Preželj. Tam ti postrežejo z od
ličnim ričetom. Tudi mleko lahko na 
ročiš, kar je v gostiščih redka možnost

B. H

Na koncu 16. zvezka je dodana biblio
grafija občine za zadnje tri leta ter biblio
grafsko kazalo zbornika od 1. do 15. zvez
ka: obsega 486 enot (prispevkov), pri tem 
pa je sodeloval 201 pisec. Zadnji zvezek je 
uredil prof. Mihael Glavan, izdajo zborni
ka pa podpira skupščina občine Grosuplje 
in združeno delo. Nekaj izvodov vseh 
šestnajstih zvezkov je še na razpolago v 
Osrednji ljudski knjižnici v Grosupljem.

FRANCE ADAMIČ

• Moder sin razveseljuje očeta, ne 
umen sin pa je žalost svoje matere. 
(Salomon)
• Zlat obroček svinji na rilcu je lepa, 
a bedasta ženska (Salomon)
• V velikem znanju je velika žalost 
in kdor množi znanje, množi boleči
no. (Salomon)
• Kjer nevednost pomeni blaženost, 
je noro biti pameten. (Gray)
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zaradi Omana in njegove druščine, tem
več »zaradi mlade generacije, ki teh 
stvari preprosto sploh ne ve.«

Glede na to, da časopis TV 15 razen 
med nekdanjimi borci tudi v naših krajih 
le ni preveč razšitjen, mladi rod pa zares 
ne pozna dogodkov pred 49 leti, ponatis- 
kujemo iz omenjenega članka nekaj str
njenih odlomkov in povzetkov o začetkih 
narodnega izdajstva na Slovenskem.

Pisec v TV 15 najprej omenja, daje vse 
podatke zbral iz Slovenčevega koledatja 
za leto 1942, ki je objavil nepodpisani čla
nek »Zgodovinski dogodki v Sloveniji po 
velikem petku 1941-XIX.« Sledi podatek, 
da je civilni komisar Emilio Grazioli 3. 
maja 1941 sprejel zastopnike »slovenskih 
političnih, gospodarskih in kulturnih usta
nov ter zastopnike delavstva«, katerim je s 
kraljevim odlokom sporočil »zgodovinski 
sklep o ustanovitvi avtonomne Ljubljan
ske pokrajine kraljevine Italije«. V imenu 
navzočih se mu je klečeplazno zahvalil 
bivši ban dr. Marko Natlačen, kije v kra
ljevem odloku «... videl zagotovilo mož
nosti za etnični obstanek in razvoj sloven
skega prebivalstva«, hkrati pa je Grazioliju 
izročil spomenico za «... Njegovo eksce
lenco Predsednika Vlade gospoda Musso
linija ...«

V slovenski »spomenici Duceju«, ki jo 
je podpisalo 26 takratnih odličnikov in 
predstavnikov smetane slovenske družbe, 
se bivši ministri, poslanci, razni predsed
niki in zastopniki bogatašev s hlapčevsko 
ponižnostjo in z ritolizništvom zahvaljuje
jo krvniku Mussoliniju za »... plemenite in 
posebne ukrepe, ki ste jih uvedli za naše 
ozemlje in ki bodo za nas varno jamstvo 
življenja in zagotovitev bodočnosti našega 
prebivalstva ...« Prazno čvekanje v spo
menici o tem, s «... kako vzvišenim poj
movanjem rimske pravičnosti ume Faši
stična Italija vladati narode, ki so pod 
njenim varstvom«, je spričevalo duhovne 
bede in strahopetnosti takratnih »vodij« 
izdanega naroda.

Že 5. maja 1941 je sledil sestanek 105 
županov iz vseh slovenskih občin, ki so 
spadale v tako imenovano Ljubljansko 
pokrajino. Govoril jim je Visoki komisar 
Ekscelenca E. Grazioli in med drugim po
udaril, da hočejo «... italijanske oblasti v 
teh krajih vladati s popolno avtoriteto, 
krepko voljo ter rimsko pravičnostjo ...« 
Ljubljanski župan dr. Jure Adlešičje nato 
prebral posebno poslanico slovenskih žu
panov Duceju, ki jo je podpisalo vseh 105 
županov in v kateri so izrazili«... svoje ve
selje in ponos, ker so bili slovenski kraji 
priključeni Kraljevini Italiji...« Tudi Ad
lešičje štel za potrebno, da izreče Musso
liniju prepričanje, da bo «... prebivalstvo s 
svojo popolno lojalnostjo in vdanostjo ter 
s svojim prizadevanjem dokazalo, da je 
vredno rimskih postav ...»

Potem je šlo vse hitro naprej: civilni 
komisar Eks. Grazioli je 3. maja 1941 po
stal Visoki Komisar v Ljubljanski pokra
jini; 27. maja je imel 14-članski »sosvet za 
Ljubljansko pokrajino«, ki gaje «... v ne

deljo, dne 8. rožnika (1941) sprejel Duce 
v palači Venezia«. Spet se je član sosveta 
dr. Natlačen v slovenskem in italijanskem 
jeziku poniglavo poklonil Velikemu faši
stu in mu prebral »izjavo o iskreni in spošt
ljivi vdanosti ter popolni lojalnosti vsega 
prebivalstva.« Klatil je neslane o »globoki 
hvaležnosti« Slovencev za »plemenite 
ukrepe, ki ste jih, prešinjene s toliko člove
čansko in rimsko pravičnostjo, storili zanj 
in mu s tem dali možnost za razvoj kulture 
in gospodarskega napredka v naročju Ve
like Fašistične Italije ...«

Nadvse vzvišeno in skrajno oholo je 
slovenskim lakajem nato odgovoril Mus
solini in med drugim poudaril, »da bo 
Ljubljanska pokrajina doživela rešitev 
vseh svojih gospodarskih, duhovnih in 
kulturnih vprašanj, ki se tičejo njenega 
nadaljnjega neoviranega razvoja v okviru 
fašistične Italije ...«

Tako je postal 3. maj 1941 rojstni dan 
izdaje na smrt obsojenega malega slo
venskega naroda, ki so si ga bili razdelili 
nemški, italijanski in madžarski fašistični 
okupatorji. Edina sila, ki seje takrat te
mu zavestno uprla, je bila Osvobodilna 
fronta slovenskega naroda, ki so jo 
ustanovili 27. aprila 1941 in kije pozva
la in tudi dejansko popeljala slovenski 
narod v zanj najbolj usodnih časih v na
rodnoosvobodilni boj.

»Ta dejstva so, gospod Oman, neovrg
ljiva, pa najsi so vam všeč ali ne«, nadalju
je časnik TV 15. »Kot star partizan javno 
priznam, da me je sram (teh) množičnih 
usmrtitev (v Kočevskem Rogu, na Tehar- 
jih in še v nekaterih krajih), za katere pa 
sem zelo pozno zvedel... vendar zanje ne 
čutim niti kanca moralne odgovornosti. 
Moja partizanščina seje namreč zaključila 
15. maja 1945 ...«, omenja naprej pisec 
Sime. Narodno izdajstvo z izdajalci,vred 
pa ni nič novega pod soncem, nadaljuje 
Sime in navaja več primerov iz zgodovine. 
Doda še, da je veliki italijanski pesnik 
Dante v svoji Božanski komediji izdajalce 
sorodnikov, domovine, gostov in dobrot
nikov postavil v 9. peklenski krog, v so
seščino samega Luciferja. Da tudi zahod
ne demokracije niso »prav nič v rokavicah 
ravnale z izdajalci v drugi svetovni vojni«, 
mora biti dobro znano tudi g. Omanu.

Pisec v TV 15 nato javno poziva g. 
Omana, da če že iz kakršnihkoli razlogov 
ne spoštuje NOB, naj vsaj ne žali starih 
slovenskih partizanov, mlade generacije 
pa ne zavaja s svojimi nedokazanimi 
trditvami.

Dodali bi samo še tole:
Se gospod Oman res ne more strinjati s 

tem, kar je pri spravni maši na Rogu po
vedal ljubljanski nadškof dr. Alojzij Šuš
tar in za njim predsednik predsedstva Slo
venije Milan Kučan? Mar g. Oman ne želi, 
da se bodo zdaj zli duhovi zadnje vojne 
vendarle začeli počasi, toda zanesljivo 
umirjati in izginjati?

predsedstvo občinskega odbora 
ZZB NOV 

Novo mesto
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SREČANJE JE NEKAJ VEČ — Takole so se pred domom pri Miklav
žu na Gorjancih vrteli upokojenci novomeške občine. Ob zvokih an
sambla Tonija Deželana je bilo veselo do večera. (Foto: J. P.)

»Mi nismo Sivi panterji«
S srečanja upokojencev na Gorjancih — »Smo 

za demokratičen, nerevanšističen prehod«
MIKLAVŽ NA GORJANCIH 

— Skoraj 3000 upokojencev od 
skupaj 5000, kolikor jih je združe
nih v 10 društvih v novomeški 
občini, je bilo minulo soboto na 
Gorjancih na svojem jubilejnem, 
10. srečanju. Srečanje je bilo name
njeno predvsem zabavi in druženju, 
seveda pa ni šlo brez uradnega dela, 
v katerem so udeleženci prisluhnili 
dvema govornikoma. Rudi Hrvatin 
je upokojence spomnil na 26. julij 
1946, ko je bil sprejet zakon o so
cialnem in pokojninskem zavaro
vanju. Povedal je, da je hkrati z 
gospodarstvom tudi skupnost v iz
gubi. Samo v prvem polletju je ta 
skupnost imela že 325 milijonov 
primanjkljaja. Zato julija pri po
kojninah ni bilo 3-odstotne poviši- 
ce, obljubljajo pa jo v tem mesecu.

»Zmanjšano število zaposlenih in 
povečanje števila upokojencev po
vzroča krizo. Že sedaj je en upoko
jenec na 2,4 delavca, v Nemčiji pa
pride en upokojenec na 4 delavce,« 
je povedal RiRudi Hrvatin in zatem 
podrobno govoril o spremembah 
zveznega zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju.

Članica izvršnega odbora Zveze 
društev upokojencev Slovenije Dra
gica Rome je povedala marsikaj iz 
življenja in dela 360.000 slovenskih 
upokojencev. »Mi se nismo odločili 
za nobeno stranko. Sivi panteiji 
niso dobili podpore niti v enem 
društvu. Pred letošnjimi volitvami 
smo vsi, ki poznamo predvojne 
strankarske nestrpnosti in ki smo 
preživeli vojne strahote ali na tej ali 
drugi strani, želeli miren, demokra
tičen in ne revanšističen prehod v 
pluralno družbo in stabilno demo
kracijo. Nove razmere, nekatere 
preuranjene zakonske določitve, 
nestrpnost zmagovalnih strank v 
Demosu, vse to poraja že nezaupa
nja in razočaranja. Vsem tem raz
meram pa se že pridružujejo ka
otične jugoslovanske razmere. Vse 
nas skrbi nova slovenska ustava, za
skrbljeni smo, kako bodo naši vnu
ki služili vojaški rok, kaj bo s 
60.000 nezaposlenimi in z našim 
gospodarstvom, ki ima že sedaj 7 
milijard izgub. Bomo še lahko zmo
gli reševati socialne programe in 
pokojnine?« se sprašuje Dragica 
Rome.

J. PAVLIN

Kamen v morju
Nesmisli in razočaranje

Pesnik Cvetko Zagorski in zdrav
nik dr. Lojze Mihelčič, oba spome- 
ničarja, sta bila po vojni na Golem 
otoku. 1963. leta me je Cvetko Za
gorski obiskal v Semiču. Peljal sem 
ga na Mirno goro na ogled bolnice 
Hrastnik, ustavila pa sva se tudi v 
planinski koči na Mimi gori Tu je 
bil slučajno na obisku tudi dr. Lojze 
Mihelčič. Ponovno sem ju seznanil 
in kmalu sta bila v živahnem po
menku. »Ali si še kaj jezen name?« 
je vprašal dr. Lojze Cvetka in dodat 
» Veš, moral sem biti takrat strog v 
ambulanti. Veliko je bilo simulan- 

zdravil pa sem imel malo.«
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Cvetko je odgovoril, da je na to že 
pozabil. Potem sta se pogovarjala o g* 
doživljajih z Golega otoka. Dr. Loj-p 
ze Mihelčič je pripovedoval, kako je 
nekoč paznik poslal njega in še 
enega zdravnika iz Ljubljane po 
kamen v 8 metrov globoko morje. 
Ob sta bila bolj slaba plavalca, toda 
dr. Mihelčiču se je posrečilo prinesti 
kamen iz vode. Drugi zdravnik pa je 
za večno ostal v morju. Opis tega 
dogodka je še poglobil moj občutek 
o »prevarani generaciji«. S kakšno 
vero smo se vključili v NOB, doživeli lg 
pa vsi skrajno razočaranje. Mnogr 
ljudje so v obupu napravili samo
mor ali pa se predali alkoholizmu. 
Lahko upamo, da bo naša generaci
ja dobra šola za bodoče generacije?

F. D.
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RIBNICA — Radio Ribnica, kije 
spomladanskem času predvajal nek 
poskusnih oddaj in naletel na sploš 
simpatije poslušalcev v ribniški dolii 
bo »miroval« vse do novega leta. Preši

9)
C

lil seje namreč v nove prostore v Ril 
in zanj tudi nabavljajo novo studijsl 
----------------- J---------’— “ ‘isoč rtopremo v vrednosti okrog 50 ti__ 
mških mark. Uvajajo tudi druge t.. 
nične izboljšave, da bi povečali slišno
radia v kočevsko in grosupeljsko obi „e 
no. Radio namerava predvsem razvi cj Q
svoj marketing, da bi tako zbral ki
največ sredstev za delovanje. i.

M' itn
DOMAČE TRNJE .č

• Več političnih strank — več žal 'n°
Ijev brez dna. )n°
• Bolj ko odgovorni vežejo otrob *n‘l 
večja je »politična pogača«. “en
• Obnašajo se kot kralji na Betajn l(js<
vi in se trkajo na prsi, da delajo za nP^i 
rodov blagor. Ilrc
• Elektrarne gradimo počasi, ker rf n 
je financiramo izvore politične nap^

t0StL M. BRADAl

je t

Odpuščanje bi
moral izreči

velefunkciona
Pomislek ob spravi j k

Za spor, prepir in obtoževanje mofc ta 
ta biti vedno najmanj dva! Če ena ene 
sprtih strani ali na pobudo tretje ost ih s 
predlaga spravo (ali poravnavo), se |0v, 
doseže le tako, da se sprti stranki ses i te 
neta, priznata napake in koristi — sp) tVa 
ve. Taka je navada na deželi, kjer pri 
do spora največkrat zaradi žaljenja J ^ 
sti, mejni zadev ipd. Sodišče največk 
odstopi tako zadevo poravnalnemu s' ^ 
tu, ki obstaja menda že v vsaki KS. A t 
bi prišel na tako spravo oziroma obrt 
navo namesto povabljenega gospoda ei)
njegov sin ali vnuk, in še to, brez f ^
oblastila povabljenega, bi se o spravi e- 
moglo razpravljati.

Pred žalno slovesnostjo na Rogu j“n 
med njo smo zaman (in razočarani)! ^ I 
kali, da bi tam videli (kasneje tudi 
prizoriščih) Bukovžlak na TeharjEnc 
Črnogrob pri Škofji Loki) kakega S rv‘ 
rega in uglednega predstavnika 1 * P 
sprotne strani, ki bi javno izrazil že juo. 
po ponujeni spravi, se z bivšim naspf1 “el 
nikom objel in mu stisnil desnico. Ki >pi 
šen komunistič, ki seje takrat ob poj1 e r 
lu še držal za mamino krilo, nil azv 
pravice v imenu svoje stranke, če ga 5re 
to ni pooblastila, niti govoriti o sprt tivj 
kaj šele jo delati. To naredi lahko V Hoj 
svojem imenu. (Tudi sam sem nek i^ 
doživel, da se mi je s solzami v o£ uQ(
opravičil in me prosil odpuščanja ed E. 
od peterice, ki so me spravili *
prevzgojo«.) h*

Od ganjenosti bi se na omen1"®
žalnih slovesnostih še bolj orosile že

nj<
-Jel 451
\ (Inžalosti solzne oči mater, žena ali ort . 

tam pobitih, če bi se pojavil kdo od‘ J0 
ganizatorjev te morije ali vsaj kdo od ^ ‘ 
stih, ki so vedeli za načrt poboja, ga d ^ 
odobravali in niso hoteli tega preprev ' 
čeprav bi to s svojo avtoriteto lahko d 
rili. In ko bi kdo od teh prebral slu 
plenarne seje vodstva partije, komelj 
ral, kar o tem piše že ves svet, bi ga J 
vzoči imeli za prijatelja in mu iz dna® 
še in srca, tako njemu kot tudi njego^1 
somišljenikom, odpustili. To bi bilal 
sprava. Ampak to bi lahko naredij 
kdo od herojev, kot so: Ivan Madj"
Stane Dolanc, France Popit, Mitja I 
bičič in še kak bivši velefunkcioij
Toda to se ni in se verjetno ne bo nik' 
zgodilo?!

FRANC LU2
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NAGRADA 
V LOŠKI POTOK

Žreb je med številnimi pravilnimi re- 
tvami 29. nagradne križanke izbral ti- 
o, ki jo je poslala MARICA KOŠ- 
IERL s Hriba pri Loškem potoku, 
rejela bo knjigo sodobne poljske pisa
nice Marije Nurowske Contre-danse, 
i je prvič izšla v Varšavi leta 1984, v 
ovenskem prevodu pa pri Mladinski 

rejpjigi leta 1989.
Rešite današnjo križanko, rešitev pa 

Oljite najkasneje do 27. avgusta na 
ze ^lov: Uredništvo Dolenjskega lista, 
lil lavni trg 24, 68000 Novo mesto, s 
o- Opisom KRIŽANKA 31.
?«

Rešitev 29. križanke
rflVlItll 1 OO nnnrn/l«« L«~'* luVUUa 1 cone v imgiauuc mi-

•nke se, brano po vodoravnih vrstah, 
lasi: KIN VARAN, ARA, EMONA, 
IRAKUŽAN, ADEN, LAMA, PRI- 
ETEN, DINJA, ATEST, KROPA, 
AT, CER, LIPA, AJVAR, NA, 
MU, ANET, ISIS, KASETA, OK- 
HCA, ARTOIS, REGRAT

i?' „ 'i;:;:-.

NAGRADNA KRIŽANKA 31r
M

t ff

M. MAETERLINCK i i i i i______ i i l l l

Zakaj ravno fantek in ne punčka
Znanstveniki odkrili gen, ki pri sesalcih igra vlogo spolne sklopke — Še en dokaz, 

da imata človek in gliva kvasovka skupnega prednika

Doba stisne človeka med 
va prsta in iztisne iz njega 
isto kapljo dobrega ali zle- 
a, ki jo potrebuje.

N. MANDELŠTAM 
Vsakdo mora pustiti nekaj 

a seboj, ko umre.
R. BRADBURY 

Veselje ne more biti vsak 
an, stvari je treba jemati 
akšne, kakršne so.

M. MAETERLINCKir'
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>bJ ^ ve^ *{ot *et vemo> ^ Je tako 
zVj nenovani kromosom y v človekovi ce- 
^ ci obeležje moškega spola. Kromosom 

je torej genski prispevek, ki ga očetje 
q. Osredujejo samo sinovom, nikoli hče- 

l1®- Ta kromosom se — kot vsi ostali,
1 človeka delajo to, kar je — sestoji iz 

žal ln°go tisočev genov, od mnogo mili- 
,nov še osnovnejših zidakov, imeno- 

'ob an'h nukleotidi. Gre za pare baz 
^enin-timin ali guanin-citozin. V kro

jni 'psomu y je teh parov baz štirideset 
1 Milijonov. Vprašanje je bilo, kateri gen 

kromosomu y, kateri pari baz povzro- 
rrf nastanek testisov v človeškem za-
fl^ku.

At\ Odgovor so skoraj hkrati našle tri 
:upine raziskovalcev. Američani, Ka

čam in Britanci. Zdi se, daje imela 
tem največ uspeha britanska skupi- 

•> ki jo vodi Andrew Sinclaire. Britan- 
' molekularni biologi so ugotovili, da 
'ko imenovani master gen sestavlja 
” Parov baz. Gen, ki povzroči nasta- 
ek testisa v embriu, so Angleži imeno- 

7-' ali gen SRY, kar so kratice za »področ- 
1 ki v kromosomu y določa spol«.

’ aziskovalce je najbolj presenetilo, da 
no i ta gen popolnoma enak istovrstnim 
™ ?®°m v kromosomu y drugih placent-
0 'n sesalcev. Miš, tiger, slon, šimpanz in 
ses °Vek ‘majo enak gen SRY! Po odkrit- 
sp 1 te8a gena se je človek spremenil v 
pp Varnika, načeloma je namreč mogoče 
ja itransplantirati v genom X in 
■čkl spremeniti v mišjaka.

Ko so biologi v Nacionalnem inštitu
ti “^medicinske raziskave v Londonu 
>da Jeli raziskovati obnašanje spolnega 
,z fCna, so ugotovili, da ne deluje od tre- 
avi .a oploditve. Aktivira se nekaj kas- 

jJe' Po oploditvi jajčeca s spermatozo- 
,gu .m steče veličasten film razmnoževa- 
11) 11® Prve celice po načrtu, kije zapisan v 
idi ^nu vrste. Celice, ki nastajajo, se dife- 
larj :nc'rajo v različna tkiva in organe. V 
[a s ^V|h dneh razvoja zarodka spolni gen 
a 1 5 Pride do izraza, vse je, kot bi ga ne 

že «0. Rekli bi celo, da smo mi vsi v prvih 
spf1 ®eh našega življenja v maternici prav- 

k .*>rav brezspolneži. Če se nič ne zgodi, 
P°( posreduje gen SRY, se embrio 
n'i o'V'je v žensko bitje. V zametku smo 

or« F Vs‘na P01'v ženski spol, nakar se v 
n II C?rečju vsakemu drugemu zgodi 
nek1 ^ost- Za človeški zametek še ne 
ol J®0, kdaj se aktivira gen bodočega

1 ed j 1ega, za embrio miške pa vemo, da 
j » ^8°di to 11,5 dneva po oploditvi jaj-

Takrat pod vplivom molekularnih 
nje< L°r°čil, prekopiranih s spolnega gena, 
že1 .j *?ne področje, imenovano urogeni- 
otr * n' hrbet. Tamkajšnje celice diferenci- 
od< 1° v moške genitalije oziroma njihove 
1 odfsnove. Če pa ni sporočila, če ni spol- 

** gena, se ustrezne celice preobliku- 
0 v ženske genitalije.

TELEVIZIJA NOVO MESTO
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Številni raziskovalci dajejo spolne
mu genu sicer velik pomen, vendar ne 
absolutnega. Pravijo, da je gen SRY le 
neke vrste genetska kretnica, ki preus
meri genetske dogodke, določene z 
drugimi kromosomi oziroma njihovimi 
geni. In vendar, če gena SRY ni, se em
briu zgodi ženski spol.

Med laboratorijskimi raziskavami 
spolnega gena so znanstveniki naleteli 
na še eno šokantno zanimivost. Ko so 
preučevali nize parov baz pri spolnih 
genih drugih rastlinskih in živalskih 
vrst, so ugotovili, da obstaja kratek, 
vendar ključni niz parov, kije istoveten 
pri genu SRY sesalcev in genu Mc eno
stavne vrste gliv kvasovk. Kaj to pome
ni? Nič več in nič manj kot to, da gen 
SRY vleče poreklo od pragena, ki je 
igral vlogo spolne kretnice v nekem 
enoceličnem organizmu, živečem pred 
milijardo leti. To pomeni, da imata tista 
kvasovka in človek daleč nazaj istega 
prednika ter da je spolno življenje pre
cej stara zadeva.

Dešifriranje območja, ki v kromo
somu y določa spol, je samo nadvse 
vznemirljiv detajl v neznansko veliki 
nalogi, ki ji pravimo izdelave celovite 
genske mape človeške vrste. Hkrati s 
človekovo gensko mapo so v izdelavi 
tudi genske mape preprostejših enot živ
ljenja. Recimo že omenjene glive kva
sovke in vinske mušice. Takšna pot je 
celo enostavnejša, vedno je laže graditi 
od preprostega k zapletenemu. Če je v 
genetiki sploh kaj preprosto. Da bi na
mreč dobili jasno genetsko sliko, sliko 
človeške vrste, je treba spoznati vseh 
100.000 genov, ki imajo v sebi okoli tri 
milijarde »črk«, to je nukleotidov. To 
delo bo končano okoli leta 2005, stroš
ki bodo tri milijarde dolaijev. Človek 
bo torej čez 15 let vedel, po kakšnem 
načrtu je grajen, lahko t« bral knjigo 
svojega ustroja na kemijskem nivoju. 
Bomo zaradi tega kaj srečnejši? Komaj 
da. Biti Stvarnik je predvsem velika 
odgovornost.

prodanih in vgrajenih v avtomobile več 
kot 50 tisoč teh napravic, ki stanejo 600 
ameriških dolarjev, firma pa kupcem 
jamči 95-odstotno možnost, da bodo 
ukradeni avtomobil zopet dobili nazaj. 
Naš vir (Newsweek) ne poroča, koliko 
avtomobilskih zmikavtov so na ta način 
že polovili.

Lo-jack varuje vaš avto
Zakon je v varovanju lastnine stopil korak pred kri
minalce — Lo-jack z neslišnimi signali pripelje do 
_____________ ukradenega avtomobila_____________

Poznavalci trdijo, da so poklicni 
kriminalci, zlasti mafija, po tehnični 
opremljenosti in znanju vedno korak 
pred policijo, zato le-tem pri organizi
rani kraji in preprodaji vrednejših av
tomobilov tudi najnovejša pogruntavš
čina borcev proti kriminalu veijetno ne 
bo delala večjih težav, zna pa prekrižati 
račune marsikateremu priložnostnemu 
zmikavtu avtomobilov — in takih je 
največ — ter jim preprečiti, da bi ukra
deni avtomobil uničili, še predno bi ga 
policija lahko vrnila pravemu lastniku.

Gre za nepravico, nekakšen radijski 
oddajnik, imenovano lo-jack, ki jo je 
razvila firma Needham v ameriški dr
žavi Massachusetts. To je moč vgraditi 
na kakih trideset različnih mest v avto
mobilu tako, daje ob bežnem pregledu 
res ni kar tako lahko odkriti. Drugi ne- 
obhodni del te naprave je računalniško 
vodena sprejemna postaja, nameščena 
v policijskem avtomobilu, preko katere 
je lo-jack možno aktivirati.

Zadeva je na prvi pogled preprosta.
Ko lastnik avtomobila, katerega ščiti lo- 
jack, pogreši vozilo, to sporoči policiji, 
ki avtomobilsko identifikacijsko števil
ko vnese v računalnik in s tem aktivira 
oddajnik signalov v lo-jacku. Če je avto 
znotraj približnega radija od 8 do 30 ki
lometrov, potem sprejemnik v policij
skem avtomobilu zazna signale, in av
tomobil je potem enostavno izslediti.

Seveda imajo skeptiki takoj pomis
leke, češ, tat lahko hitro uide iz dosega 
policijske sprejemne postaje ali pa v av
tomobilu poišče oddajnik in ga odstra
ni, vendar so dosedanje izkušnje take 
pomisleke ovrgle. Če je policijska mre
ža dovolj gosta, se je skoraj nemogoče 
izmotati iz nje, do sedaj pa se tudi še ni 
zgodilo, da bi kateri od nepridipravov 
našel lo-jacka in ga odstranil, saj na zu
naj ni moč prepoznati, daje avtomobil z 
njim zaščiten, ko pa je aktiviran, njego
vo oddjanje zazna le policijski spre
jemnik.

Do sedaj je bilo v ameriških državah 
Massachusetts. Nevv Jersey in Florida

Dragi obiski
Mačje prijateljstvo ni 
zastonj — Sprej proti 
_______alergiji_______

Imeti domače živali v stanovanju 
je za mnoge ljudi veselje, če ne že 
kar potreba, saj se nekateri celo ta
ko navežejo nanje, da bi brez njih 
težko zdržali. To še zlasti v sedanjih 
časih, ki so za mnoge časi samote in 
odtujenosti, pa jim je živalska druž
ba zato edina uteha.

Vsako dobro pa ponavadi pri
naša s sabo tudi negativne strani. 
Tako je tudi z domačimi živalmi. 
Medtem ko so enim tako priljublje
ne, pa drugim njihova navzočnost v 
stanovanju prinaša hude preglavice, 
namreč alergijo, ki se javlja z iritaci- 
jo dihalnih organov, oteženim di
hanjem, kihanjem, pegami na koži 
in izpuščaji, ki se lahko razvijejo tu
di v prave rane. Nerodno je to, da v 
svetu naraščata tako osamljenost 
kot dovzetnost za razne alergije.

Ena zelo pogostih alergij je tudi 
alergija na mačke, ki jo lahko po
vzroči že dotik z mačjo dlako, kate
re je, pa naj bo gospodinja še tako 
vestna, v stanovanju, kjer živi mač
ka, vsepovsod dovolj. Da bi ljudem 
omogočili medsebojno obiskova
nje, ne da bi prišlo do neprijetnosti 
zaradi alergije, so v ZDA iznašli 
protialergijski sprej, s katerim pred 
obiskom osebe, ki je dovzetna za 
mačjo alergijo, razkužijo stanova
nje. Pravijo, da je sredstvo učinko
vito, obiski pri ljubiteljih mačk pa 
so dragi, saj stane ena tuba spreja 
petindvajset dolaijev.

• V enem od najbolj nenavadnih 
trčenj sta bila udeležena letalojum- 
bojet in riba. Dogodilo seje na viši
ni 300 metrov, sumijo pa, daje ribo 
izpustil morski orel.

• Število glivic in bakterij na koži 
enega človeškega osebka je enako 
številu prebivalstva evropskega 
kontinenta.
• Ko kadilec preneha s kajenjem, 
se zredi v poprečju za pet kilogra
mov. Tri kilograme sčasoma zopet 
izgubi, ostala dva pa le z rednim 
razgibavanjem.
• Prva radijska oddaja je bila izva
jana leta 1910 v ZDA. V eter je prvi 
zapel slavni Caruso. •

HRANILNO KREDITNA SLUŽBA 
KMETIJSTVA IN GOZDARSTVA 

KOČEVJE

Ob 15. obletnici
uspešnega poslovanja Hranilno kreditne službe KG Kočevje 

smo, v želji približati se našim varčevalcem,

odprli poslovalnico

v centru mesta Kočevje. Poslovalnica je odprta v prostorih na 
Roški cesti 8 (stavba Veterinarske postaje) in posluje

ob delavnikih 
ob sobotah

od 8.00 do 18.00 
od 8.00 do 11.00

Vaš denar se pri nas stimulativno obrestuje!

Za hranilne vloge jamči Republika Slovenija.

HKS KG Kočevje, kjer je denar vreden več!

■^■hhhhmuhb
REKLAMNA PRODAJA 
PARKETNEGA LAKA 

PO UGODNI CENI
V MELAMIN-u KOČEVJE, Tomšičeva ul. 9 

v soboto, 25. 8. 90, od 8. do 15. ure. 
Lak — MELLAK M dobite v kompletu po

4 kg (za cca 20 m2 površine), 
cena kompleta: 325,00 din. 

Informacije dobite po telefonu 
(061) 851-115. Obiščite nas in se 

prepričajte o ugodnosti nakupa pri nas.

V skladu z 9. členom Odloka o priznanjih občine Novo 
mesto (Skupščinski Dolenjski list št. 20/82) terna podlagi 
sklepa 3. seje Predsedstva Skupščine občine Novo mesto 
z dne 9. 8.1990

PREDSEDSTVO SKUPŠČINE OBČINE 
NOVO MESTO

RAZPISUJE
zbiranje predlogov za priznanja občine Novo mesto:

1. imenovanje častnega občana
2. podelitev domicila
3. plaketo mesta Novo mesto

Za častnega občana je lahko imenovan posameznik, ki do
seže pomembnejše uspehe na gospodarskem, političnem, kul
turnem ali športnem področju.

Domicil v občini Novo mesto se podeli partizanski ali drugi 
vojaški in politični formaciji NOB, ki je bila ustanovljena ali je de
lovala na območju občine Novo mesto oz. je na tem območju 
dosegla pomembne vojaške zmage.

PlaTeta mesta Novo mesto se podeljuje zaslužnim delovnim 
ljudem in občanom, podjetjem, krajevnim skupnostim, drugim 
organizacijam in skupnostim, političnim organizacijam, druž
benim organizacijam, društvom ter državnim organom, ki do
sežejo izredne uspehe na področjih, na katerih delujejo, in ki s 
tem bistveno pripomorejo k boljšemu družbenoekonomskemu, 
družbenopolitičnemu in splošnemu družbenemu položaju v 
občini.

Predloge za podelitev priznanj lahko podajo delovni ljudje in 
občani, podjetja, krajevne skupnosti, druge organizacije in 
skupnosti, politične organizacije, družbene organizacije in 
društva do 15. septembra 1990!

Dokončni predlog priznanj bo pripravila komisija za priznanja 
in ga predložila v odločitev zborom občinske skupščine. Pri
znanja bodo podeljena na slavnostni seji občinske skupščine v 
oktobru 1990.

Novo mesto, avgust 1990
PREDSEDNIK 

SKUPŠČINE OBČINE NOVO MESTO 
Marian Dvornik, l.r.

Sekretariat Skupščine in Izvršnega sveta občine Brežice v 
skladu z določili 8. člena Zakona o delovnih razmerjih (Ur. 
list RS, št. 14/90), 5. in 7. člena Zakona o delavcih v držav
nih organih (Ur. list RS, št. 15/90) ter v skladu s sistemiza
cijo delovnih mest

OBJAVLJA
NASLEDNJA PROSTA DELOVNA MESTA

1. SVETOVALEC V ODSEKU ZA OBČO 
UPRAVO (2 delovni mesti)

Pogoji:
Splošni pogoji po zakonu o delavcih v upravnih organih.
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasled
nje pogoje:
— da ima končano visoko šolo pravne ali ustrezne smeri,
— uspešno opravljen strokovni izpit,
— tri leta delovnih izkušenj.

2. SVETOVALEC V ZAVODU ZA PROSTORSKO 
NAČRTOVANJE

Spio^ni pogoji po zakonu o delavcihv>»0ravnih organih.
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasled
nje pogoje:
— da ima končano visoko šolo — smer arhitektura ali krajinar,
— uspešno opravljen strokovni izpit,
— pet let delovnih izkušenj.

3. SVETOVALEC NA SKLADU STAVBNIH 
ZEMLJIŠČ

Pogoji:
Splošni pogoji po zakonu o delavcih v upravnih organih.
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasled
nje pogoje:
— da ima končano visoko šolo pravne smeri,
— da ima opravljen strokovni izpit,
— tri leta delovnih izkušenj.

Z izbranimi kandidati bo delovno razmerje sklenjeno za nedo
ločen čas s polnim delovnim časom in trimesečnim poskusnim 
delom.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 8 dni po ob
javi sekretariat Skupščine in Izvršnega sveta občine Brežice
— kadrovska služba.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po preteku roka za 
sprejem prijav.

KAKOVOSTNE
RAZGLEDNICE

KOČEVJE — Končno je kočevska 
(pa tudi ribniška) občina dobila kako
vostne nove razglednice. Skupno je 7 
motivov, na njih pa so panorama Ko
čevje in Ribnica, Valvasorjeva slika 
Kočevja ter živalski in rastlinski motivi 
pod skupnim naslovom Z naravo' Ko
čevja.

• Pljuča in sečni mehur sta edina 
organa pri človeku, ki pri preko
mernem uživanju alkohola ne utr
pita poškodb.
• Pol ure popoldanskega spanca 
redno vsak dan zmanjšuje nevar
nost, da bi umrli od krvnega za
maška na srcu za 30 odstotkov. To 
so odkrili seveda sredozemci, na
tančneje skupina grških znanstve
nikov.
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Šolanje za mednarodno maturo — doma
V Sloveniji že od jeseni dva oddelka za tako šolanje — v Ljubljani i 

Med izbranimi tudi srednješolci iz Ivančne Gorice, Črnomlja
n Mariboru — 

momlja in Brežic
LJUBLJANA, MARIBOR — Po svetu, v 50 državah, je blizu 300 srednjih 

šol, na katerih se del dijakov šola po posebnem programu. Pripravljajo se za 
mednarodno maturo, ki odpira vrata na skoraj vse univerze, tudi najboljše in 
najbolj sloveče. Tako obliko šolanja imajo že nekaj let v Devinu pri trstu in ker 
nam je najbližja, seje v tem kraju že do zdaj šolalo nekaj srednješolcev iz Slove
nije, in to z uspehom.

in Novem mestu. Izmed teh jih je potem 
posebna komisija izbrala, ob upoštevanju 
zgoraj navedenih kriterijev, po 20 za vsak 
oddelek, poleg tega pa še osem kandida
tov za rezervo. Za oddelek v Ljubljani so 
bili izbrani prijavljeni kandidati iz štirih

Od te jeseni pa slovenskim dijakom ne 
bo več treba po mednarodno maturo čez

Povsod je slabše za knjige
Knjige v slovenščini tudi v drugih republikah

Natančna statistika je sporočila, da je bilo lani v Jugoslaviji natisnjenih 
11.339 knjig in brošur (za brošure šteje knjižice, ki imajo manj kot 49 strani). 
Delež Slovenije v tej količini je dokaj velik, saj so v naši republiki natisnili 1932 
knjig ali 17 odstotkov vseh v državi. Vseh knjig, ki so izšle v slovenščini, pa je 

bilo 1740. Od njih je bilo 1577 natisnjenih v Sloveniji, 163 knjig in knjižic v 
slovenskem jeziku pa so izdali v drugih republikah.

Zanimivo je, da so lani največ knjig v izdali kako knjigo v slovenskem jeziku,

mejo, lahko se bodo nanjo pripravljali 
«doma«. V ta namen bosta v šolskem letu 
1990/91 začela delovati dva oddelka v 
Sloveniji, in sicer bo en razred za šolanje 
po posebnem programu na naravoslovni 
šoli v Ljubljani, en razred pa na naravos
lovni šoli v Mariboru. V obeh bo 40 dija
kov oziroma v vsakem po 20.

slovenščini natisnili v Srbiji — 97, na 
Hrvaškem jih je izšlo 38, v Bosni in 
Hercegovini pa 27. Primerjava z letom 
poprej pokaže, da tiskajo v omenjenih 
republikah čedalje več knjig v slovenš
čini. Žal pa tega ni moč reči za druge re
publike in pokrajine, kjer so do lani še

ŠEHEREZADA
NAVDUŠILA

LJUBLJANA — V gledališču Julio 
Castillo v Ciudad de Mexicu, mehiški 
prestolnici, je minule dni petkrat nasto
pilo Slovensko mladinsko gledališče iz 
Ljubljane s predstavo Šeherezade Ivan 
Svetine. Ljubljančani so z delom, ki ga 
je režiral Tomaž Pandur, dosegli imeni
ten uspeh, saj sta bila tako občinstvo kot 
tudi kritika navdušena nad njihovo 
predstavo. Sicer je omenjeno gledališče 
nastopilo v Ciudad de Mexicu na med
narodnem gledališkem festivalu.

RIBNICA PRIČAKUJE
RIBNICA — Še nekaj dni je do za

četka tradicionalne likovne kolonije, 
imenovane Ribniška likovna srečanja. 
V desetdnevni koloniji, ki se bo začela v 
nedeljo, 19. avgusta, bo ustvarjalo se
dem likovnih umetnikov. To so slikarji 
Herman Gvardijančič, Sergej Kapus, 
Sandi Červek, Jasna Kozar in Tadej 
Pogačar ter kiparja Matjaž Počivavček 
in Jože Baršl. Umetniški vodja kolonije 
bo dr. Jure Mikuž.

lani pa le še v Vojvodini, in to eno samo.
Podobno kot v drugih republikah 

tudi v Sloveniji niso izhajale samo knji
ge v slovenščini. Iz statističnih podatkov 
je razvidno, da je bilo lani v naši repu
bliki natisnjenih kar 355 knjig v neslo
venskem jeziku. V srbohrvaščini je izšlo 
83 knjig, v makedonščini ena, prav to
liko v madžarščini, v italijanščini pa se
dem. Ostale neslovenske knjige, ki so 
izšle pri nas, so bile natisnjene v drugih 
tujih (nejugoslovanskih) jezikih.

V vsej Jugoslaviji je število lani izda
nih knjig upadlo v primerjavi z letom 
prej, v Sloveniji pa je bilo zmanjšanje še 
večje. Tako so lani v slovenskih tiskar
nah natisnili v slovenskem jeziku kar 
122 knjig manj kot predlanskim. Manj 
knjig v svojih nacionalnih jezikih so tis
kali tudi v drugih republikah. Okrepilo 
pa seje število v srbohrvaščini izdanih 
knjig v Bosni in Hercegovini in na 
Kosovu.

Vzroki, zakaj povsod tolikšen upad 
novo tiskanih knjig, na Hrvaškem celo 
15,9-odst., so različni in mnogoteri. V 
glavnem omejajo dva: zmanjšanje kup
ne moči prebivalstva, saj je knjiga kot 
tržni artikel čedalje teže dostopna kup
cu, in politični premiki po letu 1987. V 
Sloveniji pa bi kot tehten razlog za upad 
lahko navedli še dve dejstvi: da so se 
zmanjšale subvencije za knjige in da so 
knjige drage, ker spričo razmeroma 
majhnega (slovenskega) tega izhajajo v 
nizkih nakladah.

I. Z.

Razpis za tako šolanje je republiški 
komite za šolstvo že spomladi poslal vsem 
srednjim šolam. V njem je navedel, da 
lahko kandidirajo le dijaki, ki imajo ob 
končanem drugem letniku nadpovprečen 
uspeh ter odlično znanje slovenskega in 
angleškega jezika, morajo pa biti dejavni v 
interesnih aktivnostih, na kulturnem in 
športnem področju ter se izkazati tudi na 
tekmovanjih iz znanja v matematiki, na
ravoslovju, jezikih ipd.

• Šolanje dijakov za mednarodno 
maturo bo na omenjenih oddelkih 
trajalo dve leti, in sicer tako, da bo 
učnovzgojno delo, ki bo ob pouku 
združevalo še razne dejavnosti, pote
kalo vsak dan od jutra do !7. are. Če
prav se na tako šolanje skrbno pri
pravljajo že dalj časa, pa bo uvedeno 
predvsem kot poskus, ki zahteva 
skrbno sprotno spremljanje in anali
ziranje dela.

Kako so vadili slovenščino
Nekaj utrinkov iz glasila Slovenščina je moj je- 

zik, ki je izšlo ob koncu Jezikovnih počitnic

Za oba oddelka se je prijavilo 77 dija
kov, med njimi tudi kandidati iz srednjih 
šol v Ivančni Gorici, Črnomlju, Brežicah

ljubljanskih srednjih šol ter iz šol v Kam
niku, Črnomlju, Ivančni Gorici, Kopru, 
Sežani in Murski Soboti. V oddelek v Ma
riboru pa naj bi se vpisali srednješolci iz 
vzhodne Slovenije, tudi iz Posavja, in iz 
Idrije. Ker je večina iz Idrije izbranih dija
kov zaradi prevelike oddaljenosti odstopi
la, so dobili možnost vpisa kandidati iz re
zerve, med katerimi so tudi srednješolci iz 
Brežic.

I. Z.

Človekovo sožitje s konjem
Na Otočcu razstavlja Boštjan Putrih iz Ljubljane

OTOČEC — Akademski kipar Bošt
jan Putrih iz Ljubljane, pripadnik srednje 
generacije slovenskih likovnih umetnikov, 
ki se je po diplomi na ljubljanski Akade
miji za likovno umetnost študijsko izpo
polnjeval v Londonu in Parizu, je svet svo
je umetnosti oprl na tradicijo umetniškega 
oblikovanja okolja in ta tradicija se, kot je 
zapisal Janez Mesesnel, pri njem zliva z 
aktualnostjo sedanjega odnosa do življe
nja in sveta, ki nas danes določata. V nje
govih delih opredmeteno sporočilo je, da 
sta to življenje in svet zgrajena na sožitju 
človeškega bitja z živalskim. To sožitje je 
zaznamovalo tako skulpturalni del njego
vega ustvarjanja, ki je prevladujoč in 
prednosten, kot tudi slikarsko intepretaci- 
jo v risbi, grafiki in sliki istega ali sorod
nega motiva.

V razstavišču Garni hotela na Otočcu, 
kjer je Boštjan Putrih že nekaj časa novi 
razstavljalec, njegova dela pa bodo na 
ogled še do sredine septembra, ga pred

stavlja le cikel slikarskih stvaritev. Priljub
ljeni oziroma osrednji moti v teh Putriho vih 
slik je tudi sožitje človeka z živaljo. Tokrat 
je to konj, ki ni samo zvest človekov sprem
ljevalec, temveč pomeni človeku — umet
niku tudi izjemno draž za upodabljanje. 
(Znano je, kako je konja zaradi njegove 
anatomije in gibo v svojčas občudo val itali
janski renesančni umetnik Michelangelo!) 
Seveda je Putrih konja interpretiral na 
svoj način, v njemu lastnem slogu, kot mu 
je to pač narekovala zamisel o funkciji, ki 
naj jo ima ta priljubljena žival v sožitju s 
človekom.

Putrihova razstava v Gami hotelu je. 
kot so sicer vre v tem razstavišču, prodaj
na. Cena posamezne slike (vse so uokvir
jene) je 1.100 DEM, kar kaže avtorjevo 
željo, da bi po njegovih delih segali pred
vsem gostje oziroma obiskovalci z deviza
mi, domači in tuji

I. Z.

NOVO MESTO — Nekaj časa je 
že, kar so se udeleženci Jezikovnih 
počitnic v Novem mestu razšli, večina 
z lepim spominom nanje. O tem, ka
ko so mladi Korošci doživeli to polet
no šolo slovenskega jezika, hkrati z 
njimi pa vsi drugi, od organizatzoijev 
do učiteljev in mentoijev, govori tudi 
glasilo Slovenščina je moj jezik, ki je 
izšlo ob koncu Jezikovnih počitnic.

Kaj so zapisali učenci?
TANJA DRUML, 13 let, iz Mo- 

oswalda: »Drugič sem v Novem me
stu. Z mano je moja sestra Sonja. Bo
lje mi je kakor lani. Več govorim. 
Mislim, da bom drugo leto spet prišla. 
Sama in samo za en teden.«

BENJAMIN POPOTNIG, 11 let, 
iz Borovelj: »Ko sem prišel v Novo 
mesto, sem zelo malo razumel sloven
sko. V šoli sem se že naučil veliko be
sed. Slovenščina je težka. Moja mama 
in oče jo dobro znata, zato seje bom 
tudi jaz naučil.«

MARKO FERM, 16 let, iz Šent
jakoba: »V slovenščini nisem dober. 
Hude težave mi delajo spisi in šolske 
naloge. Zaradi tega mi je oče predla
gal, naj grem v Novo mesto na Jezi
kovne počitnice. Upam, da se bom tu 
nekaj naučil in da mi bo potem v šoli 
pri slovenščini bolje šlo.«

MARTINA KUNČIČ, 16 let, iz 
Vovber: »Na Jezikovnih počitnicah 
sem bila že lani. Še preden so minili 
trije tedni, sem se odločila, da spet 
pridem v Novo mesto, kjer bom med 
počitnicami vadila slovenski jezik. 
Mati in sestra sta mi priporočili, naj le 
grem, in sem šla. Rada, ker vem, kako 
prijetno je bilo lani.«

ROMAN TILL, 11 let, iz Celovca: 
»Moj oče zna dobro slovensko. Tudi 
mene uči. Sedaj bom šel na slovensko 
gimnazijo. V Novo mesto sem prišel, 
da bi se bolje naučil slovensko 
govoriti.«

Kako so učiteljice doživele Jezi
kovne počitnice?

SONJA SIMČIČ: »Delo je bilo 
prijetno, saj smo se poznali že od lani 
in smo tako že prvi dan nadaljevali 
tam, kjer smo lani nehali. Kljub vča
sih neznosni vročini smo delali za
gnano in na koncu z veseljem ugotovi
li, da je napredek v znanju jezika 
očiten.«

DANICA RANGUS: »,Moji’ otro
ci so bili najmlajši, slovensko so naj
manj razumeli. Potovali smo od bese

de do besede, jih razlagali in osvajali. 
Učenje osnovnega besedja, preplete
no s pesmijo in igro, teme iz doživljaj
skega sveta in okolja učencev, veliko 
pogovorov in besednih iger, kratka 
prozna besedila ter utrinki iz otroške 
poezije — to so bile naše osnovne uč
ne vsebine.«

SILVA RAPOC: »Ne morem si
cer trditi, da ob koncu Jezikovnih po
čitnic vsi učenci v moji skupini znajo 
slovensko, lahko’pa rečem, daje vsak 
napredoval, da zna nekaj več kot ob 
prihodu ožifOfiia ima fiiaio več samo
zavesti in si upa spregovoriti po slo
vensko, čeprav ne čisto v skladu z je
zikovnimi normami.«

OLGA KASTELIC: »Delo v moji 
skupini je temeljilo na komunikaciji, 
saj so se mladi Korošci radi pogovar
jali tudi zato, ker dobro znajo sloven
ski jezik. Delo s prijatelji s Koroške mi 
je bilo vsak dan v večje veselje. Učili 
pa smo se vsi, oni izražati se čimbolj 
sproščeno in spontano, jaz pa sem se 
naučila novega pristopa, to pa je naj
dragocenejša izkušnja z Jezikovnih 
počitnic.«
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In še dvoje mnenj.
TRAUDITOLMAIER, predstav

nica Krščanske kulturne zveze iz Ce
lovca, spremljevalka otrok na Jezi
kovnih počitnica! »Videla sem velik 
napredek jezikovnega znanja pri otro
cih, čemur pa se ne čudim, ker so se 
pedagoško vodstvo in pedagogi sku
paj z našimi pedagogi zelo potrudili, 
pripravili odličen učni program in ga 
tudi dobro izpeljali. Priznam, da sem 
tudi sama poglobila jezikovno znanje, 
se srečala s slovensko kulturo ter 
spoznala veliko prijaznih in gosto
ljubnih ljudi.«

JOŽE ŠKUFCA, vodja Jezikov
nih počitnic: »Največ zaslug, da so 
udeleženci Jezikovnih počitnic pri
dobili bogatejše znanje iz slovenskega 
jezika, imajo nedvomno učiteljice, 
mentotji, starši gostitelji in njihovi 
otroci ter vsi tisti, ki so pomagali ures
ničiti celovit kulturni in razvedrilni 
program tega tritedenskega dela in 
življenja v Novem mestu. To je speci
fična šola za pridobivanje in poglab
ljanje znanja iz slovenskega jezika. 
Vzgojno in izobraževalno delo v taki 
jezikovni šoli ne prenese šolske utes
njenosti in togosti.«

I. Z.
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Tone Jakše 
Milan Markelj KJE SO TISTE STEZICE ?
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DO SVETEGA VIDA
Malce vznemirljivo je začeti novo 

pot. Stala sva tam na hribu nad Škr- 
jančami, v rosnem jutru, in občudova
la razgled po novomeški kotlini. Za
obljeni, na grebenih od gozda nekoli
ko nazobčani robovi hribov so se 
vsenaokoli dvigovali do obzorja. Na 
vzhodu so Gorjanci, na severu Trška 
gora s šilasto cerkvijo in lipami ob njej 
ter s Hmeljnikom na repu, kot da bo 
zdaj zdaj zdrknil z njenega slemena. 
Potem je tam na zahodu Straška gora 
s številnimi zidanicami pod gozdnato 
kučmo, in naprej roško hribovje. 
Nanj deloma zakrivajo pogled široka 
pleča Ljubna, ki kot utrujen kit leži v
kotu kotline. Na jugu se razprostirajo 

rhovi tam za črmoš-belokranjski vrl 
njicami, z dobro vidno poseko za 
smučišča nad Gačami. Še pogled na 
Peščenik in njegove druge, Ravan, 
Škrbec, Veliki vrh in Mali vrh, ki be
lokranjske vinograde tam zadaj varu
jejo pred severnimi vetrovi, in že je 
pogled sklenjen. Ves zelen in pomir
jujoč je, saj se skoraj povsod, kamor 
seže, razprostirajo mogočni gozdovi; 
le tam na mestni strani je dolina vide
ti poseljena, razgaljajo se napol pozi
dane Regrške košenice in zadaj iz do
line kot svareči prst božji štrli proti 
nebu kapiteljski zvonik.

Kar tri drevesne znamenitosti no
vomeške kotline od tukaj objamejo 
oči tako rekoč z enim pogledom. Lipe 
na Trški Gori, mogočni hrast pri bliž
nji gostilni na Hribu in sekvoji ali 
mamutovca na Ruperč Vrhu. Vse tri 
so dosegle že častitljiva leta in spoš
tovanja vredno rast, vmes trem pa je 
morala pomagati tudi človeška roka 
ter jih zaščititi pred propadom. Če
prav je življenje dreves za naše pojme 
dolgo, pa je vendarle tudi tem mogoč
nežem treba priskočiti na pomoč, ka
dar se vanje zaženeta še bolj mogočni 
naravni sili, kot sta strela in vihar, ali 
pa jih napade zahrbtna bolezen, proti 
kateri drevesa nimajo naravne ob
rambe.

Najino pozornost pa je vedno znova 
privlačil hrbtu mogočnega kita podo
ben Ljubenski hrib. Z gostim gozdom 
poraščen je še dremuckal v svežini 
nedeljskega jutra in le tam na južnem 
koncu je kdaj pa kdaj leno pomežik
nil v svet z belo cerkvico svetega Vi
da. To je bil cilj najine poti. Vidova ne
delja je bila. In ker pravijo, da je sveti

Vid češenj sit, sva se tudi midva nade
jala tega dne na Ljubenskem hribu, ki 
je znan po češnjah, z njimi posladkati. 
Malo nagrade po dolgi poti človek 
vendarle zasluži. Toda pred nama je 
še bila pot. Bolj slutila sva jo, kot vide
la. Pod nama so bile Škrjanče in tam 
na nasprotnem bregu zaselek Malih 
škrjanč, potem pa se je pot izgubila v 
gozdu. Seveda pa sva vedela, da naju v 
njegovem objemu čakajo vasi Boriče- 
vo, Skrilje, Vrh, Mali Podljuben, Peta
ne in Veliki Podljuben. In vedela sva, 
da bova v teh vaseh srečala ljudi, ki 
nama bodo gotovo marsikaj povedali. 
Zato sva postajala že nestrpna. Toda 
še predno sva se spustila navzdol, sva 
usmerila korak k hrastu. Saj se spo
dobi, da kreneva na pot prav izpod 
njegove mogočne krošnje. In tako sva 
tudi storila.

ČE BI HRAST 
SPREGOVORIL

Hrast pri gostilni Hrib v škrjančah 
je zapisan v seznam slovenskih na
ravnih in kulturnih znamenitosti, saj 
je po velikosti četrti v Sloveniji, nje
govo starost pa ocenjujejo na 400 let. 
Ge bi drevesa znala govoriti, bi torej

Začetek nove poti pod mogočnim 
hrastom pri gostilni na Hribu. Orjak 
za nama ima v prsni višini kar 680 
cm premera in je po velikosti četrti v 
Sloveniji.

ta hrast lahko pripovedoval še o časih 
kmečkih uporov pa tudi o stoletjih 
zatem, saj se je na tem hribu, naselje
nem gotovo tudi že pred srednjim ve
kom, zvrstilo že mnogo rodov. Pol
drugo stoletje je bila tukai v Mrvarje- 
vem rodu tudi gostilna. Še danes je 
odprta.

Od nekdaj je bila priljubljeno ne
deljsko sprehajališče Novomeščanov, 
ki so si v prijetni kostanjevi in lipovi 
senci odpočili noge in privezali dušo. 
Sedaj, ko je postala gostilna znana tu
di po hrastu, je v sprehod seveda 
vključen tudi ogled tega velikana. 
Lansko poletje je strela treščila v 
enega od njegovih vrhov. Kot pripo
vedujejo domačini, to ni bilo prvič. 
Tokrat je napravila kar precejšnjo 
škodo in po navodilih novomeškega 
Zavoda za varstvo naravne in kul
turne dediščine je poškodovancu po
magal znani slovenski »drevesni dok
tor« Milan Šercer. Obžagal je poškodo
vane veje in jih zalil s smolo, vrhove 
pa povezal med seboj. Tako ozaljšan 
je hrast spet sposoben boriti se z 
vremenskimi nevšečnostmi.

Okoli hrasta pa niso vihrali samo 
naravni viharji, ampak tudi takšni, ki 
jim je botroval človek. V partizanskih 
zgodbah — druga stran jih (še) ni na
pisala — je Hrib dostikrat omenjen 
kot zadnja izpostava partizanskih čet 
pred okupiranim mestom. Tukaj se je 
zbirala pošta in material, ki je prihajal 
od ilegalnih pošiljateljev, od tukaj so 
oprezale patrulje in tukaj okoli so na 
gosto švigale krogle. Dostikrat so tudi 
zadele. Pokojni Kastelčev stric iz Škr
janč, nekoč gost v naši rubriki Obrazi, 
je tam povedal, da so na škrjanških 
mejah in razborih pobrali več kot tri
deset padlih partizanov. On je že ve
del, saj je moral večino ranjencev in 
mrtvih tudi sam prepeljati v varnejše 
kraje partizanskega zaledja. Od tukaj 
se je v svojih dnevih partizanstva 
plazil po pošto in cigarete na želez
niško čuvajnico tudi Alojz Vesel, ena 
redkih živih prič grozodejstev, ki so 
se kmalu po vojni dogajala v Rogu. 
Obstreljen je po sedmih dnevih prile
zel iz jame s tisoči trupel in več deset 
kilometrov pripešačil gol in bos do 
doma. Alojz pa ni samo živa priča ti
stega brezsmiselnega povojnega mor
jenja, priča je tudi brezsmiselne med
vojne delitve Slovencev. Takrat, ko je

mobransko puško oborožen njegov 
brat. Dosti ni manjkalo pa bi brat stre
ljal na brata. Sicer pa, kdove, če kdaj 
tudi res ni bilo tako? Aloj z, ki se je po
zneje pridružil svojemu bratu v me
stu, je drago plačal to dejanje.

PLEMENITI ŠKRJANŠKI
Od gostilne na Hribu sva pospešila 

korak po rosni travi proti vasi Škr
janče. Vasica ima le kakega pol ducata 
hiš, večina jih stoji ob cesti, ki pelje 
proti Ruperč Vrhu. Kot v mnogih dru
gih slovenskih vaseh, se tudi tukaj 
iznad hiš dviguje nekaj krošenj viso
kih lip. Menda jih je bilo včasih še več, 
saj je vas, čeprav majhna, precej sta
ra. Menda se omenja že v trinajstem 
stoletju, natančneje 1264, v listini, s 
katero je graščak s Prežeka podaril 
stiškemu samostanu osem kmetij. 
Tako piše v Slovenskem krajevnem 
leksikonu, kjer je moč najti tudi za
nimiv podatek, da je imela tukaj svojo 
posest precej stoletij tudi kranjska 
plemiška družina Schvveiger, ki si je 
prav po Škrjančah nadela svoj ple
miški naslov Lerchenfeld. Tako se 
namreč po nemško imenujejo Škr
janče. V tej rodbini je bil še najbolj 
znamenit Dunajčan Amand Schvvei- 
ger-Lerchenfeld (1864—1910), pisec 
potopisov, med drugim tudi po slo
venskih deželah. Vas pa se omenja v 
literaturi še nekajkrat, med drugim 
kar precejkrat v knjigi Jožeta Dularja 
Krka pa teče naprej. En krak Dularje
ve rodbine, kar precej premožen, je 
namreč bival tukaj. Sedaj se je ime že 
izgubilo, na delu nekdanjega Dular
jevega posestva pa gospodarijo Vid
marjevi. Prav mimo njihovih poslopij 
naju pelje pot proti Malim Škrjančam. 
Spustiva se v dolino, kjer sredi goz
dička zanemarjen sameva škrjanški

Znamenja popotniki pogosto srei 
jemo. Žal tudi taka, oskrunjena, K 
je tole na Malih Škrjančih, niso tal 
poredka.

V 
'a K
šnii

studenec. Videti je, da se je včas 
precej uporabljal, o tem pričajo 1 
številnih stopinj izlizane skale in t. d 
toniran napajalnik za živino, vend ®n< 
je sedaj vse zapuščeno. Vodovod J* 
prišel tudi v to vas in kot mnogoj* Q 
drugod, so tudi tukaj vaščani v ugod i.oo 
ob tekoči vodi iz pip hitro pozabili' 
dolžnost do studenca, ki jim je bil1 
življenja dolga desetletja. Pa bi bj 
dobro, če bi nekdo tudi na podežel 
skrbel za stare vodne vire, jih čistil N 
varoval pred propadanjem in oi jov 
snaževanjem. Nikoli se namreč ne ’ 'n'
kdaj bodo spet potrebni. Dobro pa ^ 
bilo tudi, če bi pristojne službe, Vod e(i 
skupnost ali Zavod za medicino in
gieno, te vire pitne vode v določef ^
časovnih razdobjih raziskale, ob ni S|a, 
pa postavile table z obvestilom, ali t Vj

Imgg&eG**
j?.~~

^ ***Č&j)t***— T*""

še za pitno vodo ali pa za od feka%|j 
gnojil in škropiv že zdavnaj unip 
studenec. Nič pa ne bi škodilo tudi. 
bi kdo vaščanom povedal, kako na) 
ravnajo, da bodo svoje naravne vod 
vire čimmanj onesnaževali. Navajf 
smo že, da je voda na oko povsem 
sta, ko pa pride kapljica pod miki1 
kop ali v kemično analizo, v njej K 
mrgoli vsake vrste primesi. ,. 1 

Komaj sva ob teh premišljevali 
prišla na vrh hriba, kjer naju je 
obronku gozda na levi pozdra^1 
znamenje, na desni pa vasica z dvei pi 
domačijama, že naju je pogled nale 
zopet razžalostil. Znamenje, ta zv^U'
spremljevalec popotnika po slov* 1)1

Alojz s partizansko puško stal na 
" iHi....................................straži na Hribu, je bil le kak kilometer 

naprej v šmihelski postojanki z do-

Skozi Škrjanče vodi pot na klanec 
Prosevce, na vrhu katerega čepi idi
ličen zaselek Male Škrjanče.

ski pokrajini, je bilo brez Krist 
Očitno je bil nekomu napoti, ali ps „„ 
ga je, kar tudi ni tako neverjetno,1 1$ 
želel imeti v svoji zasebni zbifl 
Vandalizem je eno in drugo.
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Avtomobili drsajo po hišah
•aradi zožene ceste Žlebič—Sodražica veliko nesreč — Pozimi pa jim s plugom 

namečejo na vrata toliko snega, da ne morejo ven — Čakajo na mrtve
SODRAŽICA — Na cesti Žlebič-Sodražica je dvoje nevarnih zoženj, zaradi 

aterih prihaja ne le do prometnih nesreč, poškodovanja zidov, vrat in strehe, 
■npak tudi do drugih nevšečnosti, predvsem pri pluženju snega.
FRANCKA LUŠIN iz vasi Vince št. 

pravi, daje zaradi prometa in ozke ce- 
e prav pri njihovi hiši največ zapletov 
Ozimi, ko Cestno podjetje napluži na 
rata snega za meter in več visoko. Zato 
E morejo iz hiše, dokler sami ne od- 
ranijo snega tako, da gredo ven skozi 
rata za hišo. Včasih so sneg odkidali, 
laj pa je sin naredil plug in ga s traktor- 
m odpluži. Prometne nesreče zaradi 
rženja so tu bolj redke. Enkrat so se 
tladinci, ki so ukradli avto, zaleteli v 
sžna vrata; drugič jim je tovornjak ob- 
rsal hišo in razbil šipo na oknu, pa tudi

POTAm sto/

sicer je hiša popraskana in obdrsana od 
avtomobilov. Predvsem zaradi pluženja 
so dvakrat pisali Cestnemu podjetju v 
Novo mesto, a niso nič uredili. Zato pri 
Lušinovih razmišljajo, da bi o vsem tem 
obvestili radio, in sicer uredništvo odda
je Kje pa vas čevelj žuli.

LADO BRINŠEK iz Zamosteca 14 
pa pravi, da je bilo pri njihovih hišah 
(eno imajo na tej, staro pa na drugi stra
ni ceste) gotovo že 100 nesreč, odkar so 
cesto asfaltirali. Prej jih ni bilo. Po nje
govem se zgodi največ nesreč zaradi 
prevelike hitrosti, ozke ceste in še po
sebno, če je cesta mokra ali zasnežena. 
Hiša je popraskana, še najhuje je po
škodovan spodnji del strehe in ostrešja. 
Visoki tovornjaki so odnesli že nekaj 
vrst strešne opeke, nekaj desk in lat in 
tudi močno tramovje je hudo poškodo
vano. V začetku je streho popravljal z 
opeko, deskami in drugim. Potem jo je 
pokrival s polivinilom, nazadnje s plo-

PISMO O CESTAH NA 
KOČEVSKEM

KOČEVJE, LJUBLJANA — Do 
nedavnega je bil večji del občine Kočev
je zaprto območje. To je pomenilo, da 
ni bilo dovoljeno dograditi ali posodo
biti nekatere ceste, ki so življenjskega 
pomena za občino. Predsednik občin
ske skupščine dr. Mihael Petrovič je 
zato pisal pismo predsedniku IS Repu
blike Slovenije Lojzetu Peterletu in ga 
opozoril, da je potrebno poskrbeti tudi 
za razvoj cestnega omrežja v kočevski 
občini, saj sicer odprtje zaprtega prosto
ra ne bo imelo nobene koristi in učinka. 
Te dni je občinska skupščina Kočevje 
prejela kopijo pisma republiškega se
kretariata za promet in zveze, naslov
ljenega na republiško upravo za ceste

l , —.-  --------——„ , , x. (direktorju Andreju Levičniku), ki mu
tonplet jedilnega pribora Berndorf. Sko- na|aga> daje treba takoj preveriti mož_

_____ ... ,, nosti za sofinanciranje in izvedbo del na
cesti med Faro in Dolom (obkolpska

dežurni
poročajo

Kdo BO JEDEL Z BERNDOR- 
. °M? — Neznanec je med 3. in 6. avgu- 

1,1 om prišel v samopostrežbo Mercatoija v 
°čni in iz izložbe neznano kam odnesel

OB AKUMULATOR — Alojz Gor- 
'k iz Škocjana ima v gramozni jami v 
aknicah nakladalec gramoza. V noči na 
avgust je stroj obiskal neznanec in od- 

asel akumulator, vreden 2.500 din.
LOVI RIBE — Jože Jerman iz Čmom- 

a je miličnikom sporočil, da mu je ne- 
—^anec v noči na 8. avgust ukradel iz hiše 

' ribiške palice. Škode je za 2.500 din. 
OB LUČ — Neznani storilec je v noči 

ali. avgust iz fička Miroslava Gutmana 
Novega mesta odnesel akumulator, 

reden 400 din. Vozilo je bilo parkirano 
* Cvelbaijevi ulici.
OKRADLI ITALIJANA — Italijan 

'iuliano Mariotti seje 12. avgusta nekaj 
tretji  popoldne prišel kopat na kopališ- 
pri gradu Otočec. Fotoaparat, oblačila 
hladilno torbo je odložil na klop pri bi
li. Medtem ko ga ni bilo, je nekdo vse 

;upaj odnesel, škode je za 5.000 din. 
PRIŠEL PO NIČ — Franc Maraž iz 
bnjega ima počitniško hišico v vino- 
lih na Liscu. V času od 31. julija do 3. 

Ivgusta je vikend skozi okno nasilno obis
ki vlomilec. Odnesel ni nič, škode zaradi 
loma pa je za 1.000 din.

DNESEL za 27.000 DIN 
m CIGARET
K MIRNA — V noči na zadnji julij je 

ta) 'a Mirni nekdo vlomil v kiosk Dela. lz- 
Wlo je za 27.000 din cigaret.

O8 VLOM V VIKEND
n D . &OBRNIČ — Marjan Grom iz Ljub- 
nd ®ne ima vikend v Liscu pri Dobrniču. V 
jd J5U od 21 .julija do 10. avgusta je v hišico 
.0)l pdo vlomil in odnesel televizor, daljno
vod rSUn nekaJ hrane- Grom Je na škod' m 
tli i WOdin-

Ub TOVORNJAK SE JE 
žel PREVRNIL
itil NOVO MESTO — Delavci Dale- 
of .QVo<la jz Zagreba so 7. avgusta opol- 
ie1 ®e na gradbišču daljnovoda pri Kuzar- 
p8 Jvem Ralu postavljali kovinski steber, 
od etar Čaleta je s tovornjaka, kije opre- 
in ,|Jen z dvigalom, razkladal kovinske 
iel) ''ernente za steber. Ko je bil tovor že 
j ni Vložen, je na tovornjaku popustil levi 
ili t ^dizator. Vozilo seje prevrnilo na le- 

'..?ok, delavci so se pravočasno umak- 
škode je za 10.000 din.

cesta) in ceste 
Brezovico.

med Rajndolom in

čevino. Pa vse skupaj ne zaleže. »Ni kaj 
popravljati, ker takoj spet poškoduje
jo«, pravi Lado Brinšek in dodaja, da 
ima s snegom in pluženjem tudi on po
dobne nevšečnosti kot Lušinovi. Pravi 
pa tudi, da gre pri vsem tem za srečo v 
nesreči, saj je bilo tu veliko avtov razbi
tih in veliko škode, na srečo pa ni še no
beden izgubil življenja. Doklej bo še 
srečno?

J. PRIMC

Škode je za 10.000 din. se bo moža
kfl 
nič 
di, 
naj 
od 
aj<

:rti
kr"
si*

Ji Neprimerna hitrost — ivan
•I R^har (55 let) iz Novega mesta je 12. av- 
le , popoldne vozil z osebnim avtom s 
?sS 'fjega Vrha proti Vinici. Ko je na Vinici 

/"Peljal v levi ovinek, gaje zaradi nepri- 
a j.erne hitrosti zaneslo v levo na travnato 
ry6 JjMkino. Vozilo se je prevrnilo na streho, 
OV« ?*har je bil laže ranjen, odpeljali so g\v 
3tu! ^°meško bolnišnico.
1 P0 it^ AZNA GGMA — Attila Adrovicz, 
lO, * 15 'Tarski državljan, je 12. avgusta ob 
bif c, . v°zil z osebnim avtom od Ljubljane 

jerot' Zagrebu. V Prilipah pri Brežicah se 
vozilu nenadoma izpraznila desna zad-

PRODAJAL
»SUPERTELEFONE«
KOČEVJE, RIBNICA — V ko

čevski in ribniški občini, verjetno 
pa tudi drugod, je pred kratkim še 
neznan moški prodajal »supertele- 
fone, s katerimi se je možno pogo- 
vaijati kar brez žice do 200 km da
leč.« Predstavil se je za zastopnika 
firme »Panasonic« iz Ljubljane, on 
sam pa da ima trgovino s takimi in 
podobnimi aparati ter rezervnimi 
deli na Dunaju. Nekateri so napra
vo, za katero je račun 2.000 DEM, 
kupili, potem pa razočarani ugoto
vili, da so ogoljufani, saj je telefon 
omogočal razgovor le iz sobe v sobo 
v stanovanju. Prodani telefoni so bi
li namreč otroške igrače, ki niso bile 
vredne niti 100 DEM. Za podjet
nim možem zdaj poizvedujejo mi
ličniki.

TAT NA NOVOMEŠKI 
TRŽNICI

NOVO MESTO — Metličanka Mari
ca Vinski je 10. avgusta okoli 11. ure na 
novomeški tržnici kupovala sadje. Pri tem 
je žensko torbico, v kateri je imela tudi 
denar, odložila na tla. Ta hipec je izkoristil 
neznanec in odšel s torbnico in 4.500 
dinarji-

Tovornjak 
je vozil po levi

Martin Rangus se mu je 
umikal v desno, vendar 

brez uspeha_____
NOVO MESTO — Martin Rangus 

(35 let) iz Gor. Vrhpolja je 9. avgusta ob 
21.50 vozil osebni-avto iz Šentjerneja 
proti Gor. Vrhpolju. Ko je pripeljal v 
Dol. Vrhpolje, mu je nasproti po levi 
strani pripeljal s tovornjakom Milan 
Zupančič (24 let) iz Cerovega Loga. 
Rangus seje umikal v desno, vendar sta 
vozili kljub temu trčili. Rangus je umrl 
na kraju nesreče.

LOVIL OTROKE 
PO VASI

NOVO MESTO — Novomeški mi
ličniki so bili 1. avgusta popoldne prisi
ljeni pridržati Ivana Bukovca (32 let) s 
Petan. Bukovec se je omenjenega dne 
okoli 1L ure med vožnjo na motorčku 
skozi Vrh pri Ljubnu prevrnil zaradi 
preveč pijače. Na vaščane, ki so bili v 
bližini, je začel kričati in jim groziti, da 
jih bo pretepel, po vasi pa je lovil tudi 
otroke. Nato seje odpeljal domov, kjer 
so ga obiskali miličniki, da bi naredili 
zapisnik. Miličnikom pa Bukovec ni 
zaupal prav nobenih podatkov, celo 
grozil jim je, nakar je sledila vožnja na 
hladno, saj ni bilo nobenega upanja, da 
se bo možak umiril.

Rekord šentjernejskega hipodroma
63. jugoslovanski kasaški derbi pritegnil več kot 6.000 gledalcev______

nja zračnica. Avto seje nekajkrat prevrnil 
preko strehe, laže sta bila ranjena voznik 
in sopotnica Beata Farkaš. Gmotne škode 
je za 30.000 din.

KOLESARKA V AVTO — Marjan 
Derganc (22 let) iz Vrtače pri Semiču je 
10. avgusta ob 18.40 vozil z osebnim av
tom skozi Štrekljevec. Peljal je za traktor
jem, ki ga je dohitel. Z dvorišča mu je z 
desne nenadoma na kolesu pripeljala 6- 
letna Maja Kambič in se zaletela v prednje 
desno kolo avtomobila. Punčka je bila la
že ranjena, pomoč soji nudili v črnomalj
skem zdravstvenem domu.

Padel iz fička 
in obležal mrtev
Miša Gordanič na Cesti 
herojev v Novem mestu 

ni obvladal vozila
NOVO MESTO — Miša Gordanič 

(19 let) iz Novega mesta se je 10. avgu
sta ob 4.40 vozil v fičku iz Ločne proti 
centru Novega mesta. Na Cesti herojev, 
v križišču s Koštialovo ulico, kjer cesta 
teče v blagem levem ovinku, gaje zače
lo zaradi neprimerne hitrosti zanašati v 
desno. Zapeljal je v levo prek ceste na 
neutijeno bankino ter po njej in nasipu 
vozil naprej. Podrl je prometni znak in s 
prednjim delom avta trčil v betonske 
stopnice, nato pa še v betonski zid za 
stopnicami. Miša je po trčenju z zidom 
padel iz avta in mrtev obležal na stop
nišču. Avto je zasukalo za 180 stopinj in 
prevračalo čez Ulico talcev, obstal je na 
boku v živi meji.

KRAVE IMAJO 
PREDNOST?

KRASINEC — Kmetje s Krasinca 
se pritožujejo nad neuvidevnimi avto
mobilisti. Kmetje gonijo živino na pašo 
in del poti, kakšnih 300 metrov, mora 
živina po cesti in takrat seveda zapre ce
sto. Neučakani avtomobilisti pa hupajo 
in se na vsak način rinejo mimo, tako da 
je že prišlo do nesreče. Kmetje zahteva
jo, da se to uredi s primernimi promet
nimi oznakami.

ROMA SKOZI OKNO^
NOVO MESTO — Skozi odprto 

okno hiše Justine Rifelj v Kotih je 10. 
avgusta ob 1.30 splezal neznan Rom, 
drugi mu je zunaj delal družbo, in odne
sel žensko torbico, v kateri je bilo 200 
din. Denar sta vzela, torbico pa vrgla 
nazaj v sobo.

POPRAVEK
NOVO MESTO — V prejšnji številki 

smo poročali, da je avtomobilistu Mirku 
Zoranu 30. julija ob 12.30 v Ločni z desne 
strani nenadoma pritekel pod avto 8-letni 
Gašpar Brgan. Pri trčenju da je fantku 
zlomilo levo stegnenico. Del podatkov je 
neresničen. Gašpar je pritekel z leve strani 
ceste glede na smer Zoranove vožnje, tr
čenje je bilo na desni strani ceste, deček 
ima zlomljeno desno stegnenico.

POPRAVEK
V prejšnji številki Dolenjskega lista z 

dne 9. avgusta je bil pod naslovom »S 
kolom mu je zlomil roko« objavljen ne
resnične potek dogodkov, ki v javnosti 
blati meje ime, zato prosim, da objavite 
popravek.

Na meji svoje njive sem postavil kole 
za električnega pastirja, ki jih je Ivan Irt 
iz Prapreč že večkrat izpulil in nato vo
zil po mojem zemljišču. Omenjenega 
dne se je Ivan Irt pripeljal s traktorjem 
in ponovno sem ga opozoril, naj ne puli 
kolov, saj stojijo na moji zemlji. Irt me 
je na te besede udaril s pestjo v obraz in 
mi poškodoval zobe, o čemer imam tu
di zdravniški izvid. Star sem 57 let, 
imam trojno poškodovano ramo in gle
de na to, daje Irt 20 let mlajši in fizično 
mnogo močnejši, sem v silobranu vzel 
kol, ki ga je Irt predhodno sam izpulil, 
in ga udaril.

Zadnjo besedo bo v vsakem primeru 
imelo sodišče.

FRANC KRAŠOVEC

ŠENTERNEJ — Prenovljeni hipo
drom je bil v nedeljo, prvič v svoji bogati 
zgodovini, prizorišče doslej največje ka
saške prireditve: 63. jugoslovanskega ka
saškega derbija. S prireditvijo, kije v vro
čem avgustovskem popoldnevu pritegnila 
več kot 6.000 gledalcev, so počastili 105- 
letnico konjskih dirk na šentjernejskem 
polju.

Za gledalce je bilo zanimivih vseh devet

POKAL GORJANCEV
GABRJE — V nedeljo, 19. avgusta, ob 

8. uri bo na tukajšnjem igrišču tradicio
nalni turnir v malem nogometu za pokal 
Goijancev, na katerem bodo po koncu te
kem podelili zanimive nagrade. Prijave za 
tekme in pristopnino bodo ekipe oddale 
pred začetkom turniija, lahko pa se prija
vijo tudi prej, in sicer na telefon 85-924.

V ŠENTJERNEJU 
ZA ODOJKA

ŠENTJERNEJ — To nedeljo ob 8. uri 
bo NK Petelin organiziral turnir v malem 
nogometu pri šentjemejski osnovni šoli. 
Zmagovalni ekipi bodo vročili ob pokalu 
še odojka in zaboj piva.

ZMAGALI »LEDIK« 
FANTJE

DOL. MOKRO POLJE — Domača 
nogometna kluba Kremen in Mokro Polje 
sta organizirala 12. avgusta pri Miklavžu 
na Goijancih 14. tradicionalno tekmo 
med poročenimi in neporočenimi Mo- 
kropoljčani. Po zagrizenem boju so z re
zultatom 9:5 zmagali »ledik« fantje.

PREMOČ KRKE 
V ZAGREBU

ZAGREB — Novomeški kolesaiji na
daljujejo serijo uspešnih nastopov. Robi 
Šebenik, tekmovalec ekipe Krke, je v 
članski konkurenci zmagal na dirki za Ve
liko nagrado Metalia Commerca v Zagre
bu, dobro pa so se uvrstili tudi ostali tek
movalci Krke. REZUTLATI: člani, cestna 
dirka (117,6 km) — 1. Šebenik (Krka) 
3:17,26,2. Polanc (Sava) isti čas, 3. Grbac 
(Siporex) +0,32; dirkališče (100 krogov) 
— 1. Božič 14 točk, 2. Robič (oba Krka) 
11,3. Milenkovič (OBK Beograd) 5; VN 
Metalia Commerca — 1. Šebenik (11 
točk), 2. Božič (10), 3. Polanc (9), 5. Ro
bič (9); starejši ml.: cestna dirka (68,80 
km) — 1. Šlangelj (Krka) 2:02,30,2. Pe
tek (Rog) isti č., 3. Fink +0,12,4. Mervar 
(oba Krka) isti č.; dirkališče — 1. Fink 25,
2. Pintarič 19,3. Poljanec 10. VN Metalia 
Commerca — 1. Fink 18. 2. Štangelj 17,
3. Pintarič 15, 5. Mervar 13. Mlajši ml., 
cestna dirka (29,40 km) — 1. Karažija 
(MC Zagreb), 2. Gimpelj (Krka), 3. 
Hauptman (Rog), 6. Filip (Krka); dirka
lišče (30 krogov)— L Gimpelj 14točk,2. 
Kosmač (Sava) 13.3. Pavli (Rog), 13; VN 
Metalia Commerca — 1. Gimpelj 191,2. 
Karažija 17,3. Studen 13,4. Filip 10 itd.

Tabor sevniških 
planincev 
v Tamarju

SEVNICA — Planinsko društvo 
Lisca Sevnica — Krško je od 23. julija 
do 1. avgusta pripravilo uspel pionir
ski tabor v T amarju. Udeležilo se ga je 
okrog 80 otrok iz Boštanja, Krmelja, 
Tržišča in Radeč, vodja tabora pa je 
bil Jože Prah, 27-letni mladinski vod
nik z Zajčje Gore pri Sevnici.

»Vsak drugi dan smo pripravili ture. 
Bili smo na Jalovcu, Poncah, Mojs
trovki, otroci pa so si z zanimanjem 
ogledali prizorišče snemanja mladin
skega filma Kekec na Mali Pišnici. 
Vsak dan smo prirejali družabne igre 
in pionirji so se v planinski šoli dodo
bra seznanili, kako se varno odprav
ljamo v naše lepe planine. Veliko sta k 
uspehu tabora pripomogla pedagoški

Jože Prah

vodja Erna Plazar in kulturni referent 
Julij Jeraj. V času našega tabora v 
Tamarju je naše planinsko društvo 
gostilo skupino 15 odraslih planincev 
iz češkega Tanwalda. Cehi so si pod 
vodstvom Vinka Šeška in Alojza An- 
zelca ogledali vrsto zanimivosti po 
Sloveniji. To priložnost smo izkoristi
li, da smo se s Čehi dogovorili, da 
pride k nam prihodnje leto 15 čeških 
otrok, v letu 1992 pa jim bomo mi vr
nili obisk,« je povedal Prah.

Naj omenimo, da seje pretekli pe
tek začel v Tamarju še mladinski ta
bor, ki ga obiskuje 20 planincev mla
dinskega odseka PD Lisca. Ta tudi 
prireja in vabi vse planince na planin
sko turo na avstrijski Grossglockner 
(Veliki Klek), in sicer od 24. do 26. 
avgusta. Prijave sprejema do 20. t.m. 
Jože Prah, tudi po telefonu (0608) 
82-787. Odpravo na Veliki Klek bo
sta vodila izkušena alpinista Mirko 
Kranjc in Jelka Tajnik. p p

dirk, katerih pokrovitelji so bili obrtniki, 
Dolenjska banka, Novotehna, 1MV Adria, 
Pionir, Krka, krajevna skupnost Šentjer
nej. Seveda je najbolj pritegnila osma dir
ka, v kateri so se pomerili najboljši jugos
lovanski štiriletni kasači na progi, dolgi 
2800 metrov. Pokrovitelj te dirke je bil Iz
vršni svet Skupščine občine Novo mesto. 
Čeprav je pretežni del dirke vodil Pero 
Crnkovič z Nevo B z Brda, je v cilj prva 
pritekla Larina na vajetih Franca Lavren
čiča iz Maribora. Ta si bo zmago na 63. 
jugoslovanskem derbiju dobro zapomnil 
ne le zato, ker je zanjo dobil 22.500 din, 
temveč tudi zato, ker ie svojo konjeniško 
kariero pričel prav v Šentjerneju pred 20 
leti, pa tudi Larina je prvo dirko začela 
prav na šentjernejskem hipodromu.

»Dirka je bila izredna. Čakal sem na od
ločilni zadnji krog, kije vse odločil. Tudi 
na takih dirkah je odločilna taktika, ki pa 
ni pretirano zapletena, če imaš na vajetih 
tako dobrega konja, kot je Larina. Prepri
čan sem, da so tudi gledalci uživali. Šent
jerneju in Šentjemejčanom seje oddolžila 
z zmago«, je takoj po tekmi povedal Franc 
Lavrenčič.

Slovenski kasači so osvojili tudi ostala 
tri mesta na derbiju, šentjemejski dvojki, 
Radkovič z Briško II in Narad z Dagrejo, 
pa sta čez ciljno črto pretekli kot šesta in

osma. Gledalci so bili veseli še dveh re
kordnih rezultatov hipodroma. Fit Avia, 
osemletni žrebec Jožeta Horvata iz Ljub
ljane, je dosegel nov rekord proge, ki je 
sedaj 1:18,1.

J. PAVLIN

EKIPI KRIŽE 
IN BRUSNICE IZPADLI
NOVO MESTO — V sredo, 29. avgu

sta, ob 20. uri bo na Stadionu bratstva in 
enotnosti v sejni sobi sestanek ekip, ki se 
bodo prijavile za občinsko ligo v malem 
nogometu za sezono 1990/91. Ob tej pri
ložnosti bodo tudi uradno razglasiti rezul
tate tekmovanj te lige v pretekli sezoni. 
Prijave za ligo sprejema novomeška 
ZTKO do vključno 28. avgusta, 9. sep
tembra pa naj bi se že začelo prvenstvo. 
Prijave za ligo naj ekipe pošljejo na 
ZTKO Novo mesto, p. p. 30,68000 Novo 
mesto, v njej pa naj navedejo vse igralce 
svoje, odgovorno osebo z naslovom in 
domače igrišče. Za novo ligo pohitite s pri
javami, za pred časom končana ligaška 
tekmovanja v malem nogometu pa po
vejmo, da sta se v njih uvrstili v 1. ligo eki
pi Partizana Straža in Vinice. Iz 1. v 2. A 
ligo se preselili ekipi Križe in Brusnice.

Trikrat naj — za Ljubljano
Kolesarjenje Kapelski kresovi — Vsi v predvidenem 

času — Organizatorjeva zahvala za pomoč
KOČEVJE — Kolesarska rekreativna 

preizkušnja, tradicionalni maraton Kapel
ski kresovi, ki gaje petič zapored odlično 
organiziral domači kolesarski klub Ko
čevski Rog, je še enkrat pokazala, da je to 
najtežja in hkrati najbolj izzivalna proga v 
republiki. Ta medrepubliški maraton vodi 
skozi pet občin: Kočevje, Delnice, Čabar, 
Cerknico in Ribnico in na njem morajo 
udeleženci premagati 157 km dolgo 
progo, kije speljana tudi skozi Gorski Ko
tar in ima tako tudi vzpone do 800 m 
nadmorske višine. Na letošnjem marato
nu je nastopilo 163 rekreativcev iz različ
nih krajev Slovenije.

Po zamisli organizatoija na tej priredit
vi ni zmagovalca, ampak so zmagovalci 
pravzaprav vsi tisti, ki prevozijo stezo med 
8. in 16. uro. Prav to se je zgodilo to leto: 
vsi so pošteno pritisnili na pedale in v 
predvidenem roku prispeli na cilj. Prvi 
med najboljšimi je bil Janez Zakotnik iz 
Ljubljane s časom 4 ure in 35 minut, samo 
minuto za njim sta zapeljala skozi cilj Za-

• Najstarejši udeleženec je bil 74- 
letni Milan Žirovnik iz Ljubljane, 
najmlajša na tej progi, Ljubljančanka 
Milenka Soss, pa je štela kar šestdeset 
let manj.

LOPATIČEVA SEGLA 
PO ZLATU

POSTOJNA —- Na odprtem po
samičnem prvenstvu Slovenije v atle
tiki v Postojni v drugem tekmoval
nem dnevu je pri ženskah Lopatičeva 
iz Brežic zmagala v skoku v daljavo s 
590 cm in v teku na 200 m. V teku na 
800 m je Udovčeva iz Novega mesta s 
časom 10:23,87 zasedla 2. mesto. V 
moški konkurenci je Novomeščan 
Primc v metu diska dosegel z daljavo 
53,02 drugo mesto. Za mesto slabši je 
bil pri skoku v višino Trajkovič iz 
Brežic z 205 cm. Dolenjski atleti so 
zabeležili še dve 4. mesti, in sicer sta ju 
dosegla Novomeščana Kajtazovič_v 
teku na 800 m s časom 1:52,57 in Ži
žek, kije vrgel kladivo 46,92 m.

OTROŠKI TRIATLON
DOLENJSKE TOPLICE — Tu bo 8. 

septembra letos otroški triatlon, ki se ga 
lahko udeležijo tekmovalci, rojeni 1976. 
do 1979. leta. O triatlonu, ki ga organizira 
ZTKO Novo mesto, lahko dobite pod
robnejše informacije pri Andreju Šventu 
na tel. št. (068) 26-645 in 28-358 ter na 
ZTKO Novo mesto na tel. št. 22-267.

NOČNO RAJANJE 
V PODBOČJU

PODBOČJE — Tukajšnja nogometna 
sekcija je priredila 4. avgusta četrti tradi
cionalni nočni turnir v malem nogometu, 
na katerem je sodelovalo 47 ekip iz Slo
venije in Hrvaške. Nočno rajanje seje na
daljevalo še naslednji dan in se končalo z 
zmago Starih fijakeijev iz Dubravice ter z 
drugim mestom ekipe M-bara iz Krškega 
in tretjim mestom nogometašev Radia 
Samobor. Za dobra mesta so ekipe bogato 
nagradili. Program so popestrili z vleče
njem vrvi, kjer je zmagala ekipa z Rake. 
Pohvaliti moramo dobrega organizatorja 
celotne prireditve, kije opravil delo na ze
lo visoki ravni in o tem ni nikakršnih 
pripomb.

A. JEKE, 
nogometna sekcija Podbočje

grebčan Zlatko Šimen in Rajko Ralič iz 
Ljubljane, ob 15.41 pa je prispel na konec 
maratonske proge že tudi zadnji udeleže
nec karavane.

Organizator se zahvaljuje vsem, ki so 
pomagali pripraviti to veliko prireditev.

M. GLAVONJIČ

Tenis v Mokronogu
Začetki »novega« športa 
ne brez problemov —

MOKRONOG — Tenis v Mokronogu 
poganja korenine in eden najvidnejših do
sedanjih dogodkov za potrditev te rasti je 
lanska dograditev dveh igrišč. Toda pri
čakovani pravi razcvet tenisa v tem do
lenjskem kraju pod Žalostno goro sprem
ljajo tudi težave.

Doslej zagnanim ljubiteljem tenisa ver
jetno zarac prepičlih denarnih sredstev še 
ni uspelo narediti pri igrišču slačilnice in 
umivalnice, kar so sicer napovedali letoš
njo spomlad kot razširitev ponudbe. Od 
končnih ureditvenih del na igriščih se jezi
jo nad pregrobim posipnim materialom, 
zaradi katerega igrišča težko vzdržujejo, še 
kako pa pa občuti tudi žogica. Za dodatek 
sta se na igrišču pobesili mreži, ker je zidar 
slabo zabetoniral nosilne stebričke. Vse to 
in drugo čaka pridnih rok sicer marljivih 
mokronoških teniških zanesenjakov. Med 
drugim bodo dorekli tudi zadeve okrog 
uporabe igrišč. »Zdaj so člani sekcije tako 
rekoč vsi tisti, ki kupijo vstopnico za igriš
če in za igranje je zdaj vsakdo plačal polno 
ceno. V bodoče naj bi član sekcije plačal 
članarino in delal določeno število ur na 
igrišču ter imel popust pri ceni igralne 
ure,« pravi Koračin, nekako vzdrževalec 
igrišč, in s tem povzema razmišljanje Mo- 
kronožanov, ki bi radi spravili v svojem 
kraju ta šport dlje od plenic.

Njihov uspeh je odvisen tako od Iskrine 
poslovne uspešnosti kot tudi od priprav
ljenosti domačih trgovcev, da začno pro
dajati, kar gre k teniški igri. Če bo dovolj 
tega dvojega, bi znal tenis Mokronoža- 
nom zlesti pod športno kožo vsaj tako, kot 
je znala svoje čase odbojka.

L. M.

Državni prvaki
Lep uspeh novomeš
kih modelarjev — Ter- 
______lep na SP______

NOVO MESTO — Modelarji AK 
Novo mesto so se 10. in 11. avgusta 
udeležili 44. državnega prvenstva in 
14. memoriala Izeta Kurtaliča v Liv- 
nu. Na državnem prvenstvu je v kate
goriji jadralnih modelov med posa
mezniki osvojil Slavko Može 2. 
mesto, Darko Bauer 3. mesto, Daniel 
Terlep 9. mesto in Borut Žulič 18. me
sto, s tem pa so ekipno zopet ubranili 
naslov državnih prvakov.

Na mednarodnem memorialu je 
zmagal Rod Lewis z Nove Zelandije, 
Bauerje bil drugi, Terlep tretji, Može 
pa trinajsti. Ekipno so tako Novo- 
meščani ponovno osvojili prvo mesto.

Daniel Terlep se je z odličnim re
zultatom uvrstil v mladinsko državno 
reprezentanco in bo nastopil na mla
dinskem svetovnem prvenstvu, ki bo 
od 20. do 26. avgusta v Mostarju.

Boštjan Koračin

DOLENJSKI UST
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!f iTELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 17. VIII.
8.35 — 11.45 in 15.30 — 0.35 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK

9.00 KLJUKČEVE DOGODIV
ŠČINE, 8/12

9.20 DELFIN FLIPPER, amer. 
naniz., 5/7

9.45 BOJ ZA OBSTANEK, angl.
poljudnozn. serija, 12/12 

10.10 NAPADALNOST IN RAZ
DIRALNOST 
KULTURA IN NASILJE 

10.40 VNOVIČ V BRIDESHEA- 
DU, angl. nadalj., 13/13

11.35 VIDEOSTRANI 
15.45 VIDEOSTRAN
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
17.55 EP VIDEOSTRANI
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 TV MOZAIK

KOT POTOVANJA — MESTA 
MOSTOVI: MOSTAR 

18.40SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
PET PRIJATELJEV, angl. naniz., 
8/13

19.10 RISANKA
19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2
19.50 VREME
19.54 ZRCALO TEDNA 
20.15 V 80 DNEH OKOLI SVETA, 

angl. dok. serija, 2/7
21.10 ZAKON V LOS ANGELESU, 

amer. naniz., 14/42
22.00 DNEVNIK 3
22.20 POLETNA NOČ

PRI HUXTABLOVIH, amer. na
niz., 9/22
POLNOČNI KLICI, amer. nadalj., 
16/17
HOOPERMAN, amer. naniz., 
10/10

0.25 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 22.55 ali 1.55 SP v košarki, 
polfinale
16.30 Satelitski programi — 18.15 Do
mači ansambli: Ansambel Otavia Brajka 
— 18.55 Berlin: atletski miting (prenos) 
—21.45 Izdajalci in vojni zločinci (dok. 
oddaja) — 22.30 Satelitski program

TV ZAGREB
9.55 TV koledai — 10.05 Skrivnostni 
otok (slovaška nadalj., 7/13) — 10.35 Ri
sanka — 11.05 Poletni program — 15.35

SOBOTA, 18. VIII.

DRUGI PROGRAM

TV ZAGREB

Športna sobota — 22.40 Informativna 
oddaja za goste iz tujine — 22.45 Program 
plus — 1.05 Poročila —1.10 Ekstra pro
gram plus

NEDELJA, 19. VIII.
8.50 — 13.10 in 15.30 — 22.55 TELE- 

TEKST
9.05 VIDEO STRANI 
9.15 OTROŠKA MATINEJA: ŽIV 

ŽAV
10.30  PET PRIJATUEV, angl. naniz., 

8/13
10.35 ZGODBE IZ MEST — BANJA 

LUKA, zabavnoglasbena oddaja
11.30 PO DOMAČE S STANKO KO

VAČIČ
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
13.00 VIDEOSTRANI
15.45 VIDEOSTRANI , y
15.55 PRAŠKI PANOPTIKUM, ČEŠ-

KOSLOV. NANIZ., 6/10
17.00 DNEVNIK 1
17.05 POSLOVNE INFORMACIJE
17.10 NEVESTIN OČE amer. film
18.50 RISANKA
19.00 TV MERNIK 
19.15 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2
19.50 VREME
20.00 POZITIVNA NIČLA, nadalj. TV 

Zagreb, 3/6
21.05 ZDRAVO 
22.25 DNEVNIK 3
22.45 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 16.15 DP v atletiki; 20.00 in
23.00 SP v košarki
10.00 Oddaja za JLA in igrani film —
14.00 Nedeljsko športno popoldne — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Veliki tektonski 
jarek (angl. poljudnoznan. serija, 1/3) - 
20.50 Satelitski programi — 0.30 Športni 
pregled

TV ZAGREB

črke — 18.40 Poročila za goste iz tujine — 
18.45 Noro, norejše, norišnica (humori
stična serija) — 19.05 Risanka — 19.30 
Dnevnik — 20.00 V Cityju (angl. nadalj.) 
— 21.00 Klub 10 (zabavnoglasbena od
daja) — 21.45 Dnevnik — 22.05 Du
brovniške poletne prireditve — 23.05 In
formativna oddaja za goste iz tujine — 
23.10 Program plus — 1.20 Poročila — 
1.25 Ekstra program plus

9.30 Poročila — 9.35 Snorčki (risana seri
ja) — 10.00 Nedeljsko dopoldne — 11.00 
Kmetijska oddaja — 12.00 Resna glasba
— 13.00 Otok z zakladom (serijski film)
— 14.00 Poročila — 14.05 Nedeljsko 
popoldne — 16.05 Znanstveno-populami 
film — 17.00 Šport na filmu — 18.45 Ri
sana serija —19.10 TV sreča — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Ko nekoč potrkaš na 
moja vrata (serijski film) — 21.05 Zabav
na glasba — 21.35 Dnevnik 3 — 21.55 
Športni pregled — 22.25 Informativna 
oddaja za goste iz tujine — 22.30 Program 
plus — 0.40 Poročila

PONEDELJEK, 20. VIII.

8.35 — 11.25 in 15.30 — 1.45 TELE- 
TEKST

8.50 VIDEO STRANI
9.00 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

SKE TVORNOSTI
11.15 VIDEOSTRANI 
15.45 VIDEOSTRANI
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
17.55 EP VIDEO STRANI
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 IZ TUJIH KUHINJ, ponovitev 9. 

dela
18.35 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2 
19.50 VREME 
19.54 UTRIP
20.15 ŽREBANJE 3x3
20.30 TEMNA STRAN SONCA, angl. 

film
22.10 DNEVNIK 3
22.30 POLETNA NOČ

PRI HUXTABLOVIH, amer. na
niz., 10/22
POLNOČNI KLICI, amer. naniz., 
17/17
ROŽNATA NANIZANKA, franc, 
naniz., 6/8

1.35 VIDEOSTRANI

Opomba: 19.55 ali 22.55 SP v kvarki 
15.00 Kako biti skupaj — 15.30 Športni 
program — 16.55 DP v atletiki — 19.00 
Poje vam oktet LIP Bled — 19.30 Dnev
nik —20.00 Glasbeni večer — 21.30 Po
ročila - 21.35 TV feljton -22.20 TV ga
lerija — 22.50 Satelitski programi

DRUGI PROGRAM

TV ZAGREB
9.25 TV koledar — 9.35 Čebelica Maja
— 10.00 Program plus (ponovitev) — 
12.10 Lov na srečo (angl. naniz., 2/4) — 
13.00 Prologomena (nadalj., 1/3) —
14.30 Ciklus filmov po delih M. Twaina: 
Skrivnostni tujec — 15.55 Rezerviran čas
— 16.50 Poročila — 17.00 Narodna 
glasba — 17.30 Ulica strahopetcev (TV 
nadalj., 3/12) — 18.20 Sedmi čut —
18.30 Prisrčno vaši —19.15 Risanka —
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Kapetan Grom 
in vojaki prihodnosti (amer. znanstveno- 
fant. serija) — 20.35 Neonska džungla 
(amer. film) — 22.05 Dnevnik 3 — 22.20

TOREK, 21. VIII.
8.35—11.00 in 15.30 

TEKST
8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK

0.30 TELE-

ZGODBE IZ ŠKOLJKE 
'ZAŽIV ŽAV 

ALPSKI VEČER
10.50 VIDEO STRANI 
15.45 VIDEOSTRANI
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE 
18.10SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
ČISTO PRAVI GUSAR, 4/5 
ZLATA PTICA 

19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2
19.50 VREME
20.00 MUSIČ HALL, franc, nadalj., 2/4
21.00 MONTREUX — JAZZ FESTI

VAL ’89
21.55 DNEVNIK 3 
22.15 POLETNA NOČ

PRI HUXTABLOVIH, AMER. 
NANIZ., 12/22
SIN Z OTOKA, amer.nadalj. 2/14 
MISS SZ, angl. dok. nadalj., 2/4 

0.20 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 19.00 Fol
klorni ansambel Dancas Maracaibo — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Zabavni torek 
— 21.00 Žrebanje lota — 21.05 Ekran 
brez okvira (nočni program iz kulture) — 
22.35 Satelitski programi

SREDA, 22. VIII.

8.35—10.55 in 14.10 — 0.35 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK

9.00 NINA IN IVO, 5/9 
9.15 ALIČE IN NJENA DRUŠ

ČINA, 11/16
9.30 UTRIP, ZRCALO TEDNA, 

TV MERNIK
10.15 MLADINSKI PEVSKI FESTI

VAL CELJE 81 
10.45 VIDEO STRANI
14.25 VIDEOSTRANI 
14.35 ZDRAVO, ponovitev
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 MOZAIK, ponovitev 

UTRIP, ZRCALO TEDNA
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
18.40 RADOVEDNI TAČEK 
18.55 CVETLIČNE ZGODBE, 

13/13
19.10 RISANKA
19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2 
19.50 VREME
20.00 BEG IZ SERIJE, češkoslovaška 

TV drama
21.25 GRUZINSKI KOMORNI ORKE- 

STER
22.00 DNEVNIK 3
22.20 POLETNA NOČ

PRI HUXTABLOVIH, amer. na
niz., 11/22
SIN Z OTOKA amer. nadalj., 
1/14
MISS SZ, angl. dok. nadalj., 1/14 

0.25 VIDEO STRANI

8.35 —12.15 in 15.30 — 0.25 TELE- 
TEKST

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK

9.00 OBLAKI, SONCE, DEŽ IN 
VETER, 1. del

9.25 ALIČE IN NJENA DRUŠ
ČINA, amer. naniz., 12/16 

9.40 BEZ IZ SERIJE, češkosl. TV 
drama

11.05 MUSIČ HALL. franc, na
dalj., 2/4

12.05 VIDEO STRANI 
15.45 VIDEOSTRANI
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 MOZAIK: PO SLEDEH NA

PREDKA
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
MOJA DRUŽINA IN OSTALE 
ŽIVALI, angl. nadalj., 8/13

19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2
19.50 VREME
20.00 FILM TEDNA 

ROKSANA, amer. film
21.50 DNEVNIK 3
22.10 POLETNA NOČ

PRI HUXTABLOVIH, amer. na
niz., 13/22
SIN Z OTOKA, amer. nadalj., 
3/14
MISS SZ, angl. dok. nadalj., 3/4 

0.15 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 19.00 Vino 
in vinska — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Glasbeni večer — 21.30 Svet poroča 
—22.30 Satelitski programi

ČETRTEK, 23. VIII.

17.00 Satelitski programi — 19.00 Ne
znani Zadar — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Zabavnoglasbena oddaja — 20.50 Po sle
deh napredka — 21.20 Igre brez meja — 
22.50 Satelitski programi

9.50 TV koledar — 10.00 Skrivnostni 
•otok (serijski film) —10.30 Risanka —
11.05 Poletni program — 12.35 Poletno 
popoldne — 14.35 Skice iz Indije —
15.05 Oddaja za otroke —15.40 Poročila
— 15.50 Program plus (ponovitev) — 
18.00 Poročila — 18.20 Številke in črke
— 18.40 Poročila za goste iz tujine — 
18.45 Dokumentarna oddaja — 19.15 
Risanka — 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 TV 
drama — 21.10 Zunanja politika — 
21.40 Dnevnik 3 — 22.00 Informativna 
oddaja za goste iz tujine —22.05 Program 
plus — 0.25 Poročila

8.35 —10.25 in 15.30 — 0.30 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK

GRIZLI ADAMS, 19. del amer. 
naniz.
ZAKON V LOS ANGELESU, 12. 
del amer. naniz.

10.15 VIDEOSTRANI 
15.45 VIDEOSTRANI
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 MOZAIK

PESEM KRAŠKEGA GOZDA 
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
ČUDEŽNA LETA, amer. naniz., 
10/18

19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2
19.50 VREME
20.00 MIHAILO LOMONOSOV, sov

jetska nadalj., 3/9
21.15 COMPLESSO SETTECENTES- 

CO ITALIANO
21.55 DNEVNIK 3
22.15 POLETNA NOČ

PRI HUXTABLOVIH, amer. na
niz., 14/22
SIN Z OTOKA, amer. nadalj., 
4/14
MISS SZ, angl. dok. nadalj., 4/4 

0.20 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski program — 19.30 Dnev
nik — 20.00 Na valovih spoznanj (dok. 
oddaja) — 20.35 Večerni gost: golobar 
Drago Habjan — 22.10 Večer v klubu 
(zabavnoglasb. oddaja HTV) —22.35 Sa
telitski programi

Se vam zdi,
da živite varno?

ŽIVLJENJSKO
ZAVAROVANJE

Če lahko mirnega srca obkrožite teh sedem točk,
ste na dobri poti.

Vaša varnost 
so zavarovani

in prihranki 
pred inflacijo.

Vsako leto v • •se povečujejo.

Z vašim 
partneijem 

zagotavljata varnost

življenjskim 
si vzajemno 
skupnega življenja.

Ko se vam 
dobite dodatna 

miren začetek

rodi otrok, 
sredstva za 
novega življenja.

Zagotovili ste 
šolanje

sredstva za 
otrok.

Starost vas ne skrbi, 
da boste uživali 

varčevalne

ker že danes veste, 
sadove razumne 
odločitve.

Tudi, če bo šlo 
kaj narobe, 

prebrodili

v življenju kdaj 
boste krizo 
z manjšimi težavami.

v
Z izpolnitvijo zavarovalne police, Življenjskega zavarovanja 

pri Zavarovalnici Triglav, z enim podpisom 
lahko izpolnite vseh zgornjih sedem točk.

i=zavarovalnica triglav
Kerživlieniepotrebuievarnost

-s ^
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•ozd
rudanki elektro
energetski kombinat 
edvarda kardelja, trtoodje

rudniki
rjavega premoga 
Slovenije

DO RRPS Trbovlje
TOZD Rudnik rjavega premoga Senovo

razpisuje
na osnovi sklepa delavskega sveta

LICITACIJO
za prodajo poslopja restavracija Senovo.

1. Ogled restavracije možen vsak delovni dan od 10. do 14. 
ure.

2. Varščina: 50.000,00 din.
3. Izklicna cena: 1.744.531,00 din.
4. Prometni davek ni vračunan v izklicni ceni in ga plača 

kupec.

Pisne ponudbe pošljite na naslov: DO RRPS Trbovlje, TOZD 
Rudnik rjavega premoga Senovo, Titova 106,68281 SENOVO. 
Rok: 31.8. 1990.

POZIV
PREJŠNJIM LASTNIKOM KMETIJSKIH ZEM
LJIŠČ, GOZDOV, ZGRADB IN DRUGIH 
NEPREMIČNIN

Pozivamo prejšnje lastnike (oz. njihove pravne naslednike) 
kmetijskih zemljišč, gozdov, zgradb, drugih nepremičnin, ki so 
prešle v državno oz. družbeno lastnino na podlagi agrarne re
forme in kolonizacije, nacionalizacije, arondacije, zaplembe in 
drugih načinov prehoda v državno oz. družbeno lastnino, da

PRIJAVIJO TE NEPREMIČNINE ZARADI EVIDENCE D010. 
SEPTEMBRA 1990

Sekretariatu za urbanizem in varstvo okolja občine Novo me
sto, Liublianska cesta 2. Novo mesto.
Prejšnji lastniki oz. njihovi pravni nasledniki naj v prijavi navede
jo oznako nepremičnin (parcelne številke in katastrsko občino) 
ter priložijo listino, iz katere je razviden način prehoda v državno 
oz. družbeno lastnino.
Prejšnji lastniki oz. njihovi pravni nasledniki dobijo pojasnila v 
zvezi s prijavami nepremičnin na Sekretariatu za urbanizem in 
varstvo okolja, v sobi št. 36/I, Ljubljanska cesta 2, Novo mesto, 
ali po telefonu št. 21 -040, int. 336.

Sekretariat za urbanizem 
in varstvo okolja občine 

Novo mesto

Republika Slovenija
OBČINA NOVO MESTO
ODBOR ZA RAZISKOVALNO DEJAVNOST

RAZPISUJE
nagrade v letu 1990, in sicer:

— 10 nagrad za raziskovalne dosežke in pospeševanje razis
kovalne dejavnosti

— 10 nagrad za inovativno delo
— 2 nagradi za mentorsko delo z mladimi na raziskovalnem 

področju
— 2 nagradi za ražiskovalno delo mladih
— 1 nagrada za življenjsko delo

Organizacije združenega dela, delovne skupnosti, druge orga
nizacije in skupnosti ter posamezniki iz občine Novo mesto naj 
do vključno 30. sept. 1990 pošljejo dokumentirane predloge na 
naslov: Občina Novo mesto, Sekretariat za družbeni razvoj, 
Novi trg 6, kjer dobijo tudi dodatna pojasnila (telefon: 21 -040 int.

LITARSTV*

LIVARSTVO Dobova p.o. Dobova 
68257 DOBOVA, Bratov Gerjevič 79

V skladu s statutom in sklepom delavskega sveta podjetja 
LIVARSTVO Dobova p.o. Dobova

objavljamo 
razpis za imenovanje

— DIREKTORJA PODJETJA —
za štiriletni mandat (reizbornost)

Kandidat mora poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, 
izpolnjevati še naslednje:
— da ima visoko izobrazbo družboslovne ali naravoslovno- 

tehnične smeri,
— da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj na vodilnih ali vod

stvenih delih,
— da predloži program razvoja podjetja za razpisano obdobje

Prijave z dokazili pošljite v 15 dneh po objavi na zgoraj navede
ni naslov, z oznako za »razpisno komisijo«. Kandidati bodo o iz
biri obveščeni v 15 dneh.

PRISRČNO POZDRAVLJENI!

Znova vas vabimo, da preživite svoj prosti čas v prijetni družbi 
prijateljev glasbe in plesa. Ni pomembno, ali ste napolnili že 6 
let ali šele 60! Pridete lahko sami, v paru ali s prijatelji. Za vsa
kogar bomo našli nekaj:

DRUŽABNI PLES I (za začetnike)
DRUŽABNI PLES II, III, (za boljše plesalce)
JAZZ DANCE ( za vsakogar)
OTROŠKA PLESNA ŠOLA (za predšolske otroke PLESNI 
VRTEC od 4.-7. leta, za šolske otroke od 7. do 15. leta)

NOVO V NAŠEM STUDIU - KLASIČNI BALET 
(za otroke od 7. do 15. leta)
IN ŠE
veliko drugih programov, kot so: PLESNA REKREACIJA za 
srednjo generacijo, PLESNI VEČERI Z ZABAVNIM IN PLES
NIM PROGRAMOM, DRUŽABNE in KULTURNE prireditve... 
(POPUSTI za družine, dijake in študente!)

VPISI IN PRIJAVE:
4. in 6. 9. 90 od 16. do 18. ure

5. 9. 90 od 16. do 18. ure 
7. 9. 90 od 16. do 18. ure

10. 9. 90 od 16. do 18. ure 
17. 9. 90 od 17. do 18. ure (za odrasle)

OŠ Dr. M. Rostohar 
KRŠKO

OŠ M. Kerin LESKOVEC 
OŠ BRESTANICA 
OŠ KOPRIVNICA 
Avla DKD Edvard 

Kardelj KRŠKO

INFORMACIJE: PLESNI STUDIO KRŠKO, Bohoričeva 19, 
Krško telefon: 32-795

UWU »TKI GLOBOKO
'""""'''''''''''''"SSSSSS"'/'''''"''''/'/'//*//////////////////////////////////////////////////////////////////////////

TRGOVINA NA VELIKO IN MALO -
GRADBENI MATERIALI STAVBNO POHIŠTVO

49,50 din/vreča 
34,34 din/vreča

- cement
- apno
- modularna 

opeka
- armaturne 

mreže 9*6
- pločevina 

pocink. 0,55
- klinker ploščice

I 137,88 din/m2
- strešna opeka

(Mediteran) 6,05 din/kom
- posode 2000 1 4.050,00 din/kom
- posode 2300 1 4.400,00 din/kom
- posode 2600 1 4.800,00 din/kom
TER VES OSTALI GRADBENI MATERIAL 
IN STAVBNO POHIŠTVO PO NAJUGOD
NEJŠIH CENAH'

6,10 din/kos

487,50 din/kos BARVE, LAKI
- hodrocol 6,60 din/kg
- lesol 50,20 din/kg
- bukolit 79,20 din/kg
- colomin 52,10 din/kg
- egalin 75,10 din/kg

12,58 din/kg

KMETIJSTVO
- kmetijski stroji

(traktorji, nakladalci, trosilci, multikultiva- 
torji, cisterne)

- umetna gnojila in škropiva ra sadjarje, 
vinogradnike in poljedelce.

VSE CENE SO BREZ PROMETNEGA 
DAVKA!

VELEPRODAJA POSLUJE: MALOPRODAJA (TRGOVINA V GLOBOKFM1 IF
- vsak dan od 7 do 15 ure ODPRTA: ’ Jt

— vsak dan od 7. do 19. ure TELEFON: 0608-69-374§
— ob sobotah od 7. do 13 ure TELEFAX: 0606-69-437 «

»OBIŠČITE NAS, ZAHTEVAJTE PONUDBE! JH
TKI GLOBOKO - TKI GLOBOKO - TKI GLOBOKO - TKI GLOBOKO

MOJI NOVI POSLOVNI PROSTORI BODO:

NA CESTI HEROJEV, AVTOBUSNA POSTAJA 
NOVI TRG V NOVEM MESTU IN 

V POSLOVNO-TRGOVSKEM CENTRU V METLIKI,
SEVEDA!

313o
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Oglejte si naCrte sodobnega objekta, pogovorite se s Pionirjevimi strokovnjaki, pozanimajte se za
motnosti kredita in se odločite!

V Pionirju vemo, da v danalnjih časih nakup poslovnega prostora ali lokala zahteva premišljeno 
odločitev. Pokličite nas na telefon (068) 21-826 ali 23-686 ali pa nas obtičite v Novem mestu, 
Kettejev drevored 37, kjer vam bodo nali strokovnjaki radi svetovali in pomagali pri odločitvi.

[faoisMfcflDra
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ENKRATNA PRILOŽNOST!
Želite v zelo kratkem roku opraviti vozniški izpit in obenem po
stati dober voznik?
Vse to vam nudi, po ugodnih cenah, pred kratkim ustanovljena

AVTO ŠOLA 
DUAL EXPRES, d.o.o.
NOVO MESTO
s pospešenim tečajem iz cestno-prometnih predpisov, kvalitet
nim učenjem praktične vožnje na novih avtomobilih —MAZDA 
121, konkurenčnimi cenami in brezplačno prvo uro učenja vož
nje. Študentom nudimo 20% nižje cene tečaja iz cestno
prometnih predpisov. Če želite postati dober voznik, se zglasite 
kar v sprejemni pisarni DUAL EXPRES, Novo mesto, Glavni trg 
30, vhod zadaj.

URADNE URE: Vsak dan, razen sobote, od 7. do 9. ure in ob 
sredah od 7. do 9. ure ter od 13. do 15. ure.

Obveščamo vse, da se bo naslednji tečaj iz CPP pričel med 15. 
in 20. avgustom 1990, zato se takoj prijavite!
Tečaji iz CPP bodo potekali enkrat mesečno.
Prijavite se lahko tudi po pošti na gornji naslov. SREČNO'

KRAJEVNA 
SKUPNOST 
MIRNA PEČ

objavlja
prosto delovno mesto

tajnila

pogoji:
— srednješolska izobrazba 

ekonomske ali gradbene 
smeri

— 2 leti delovnih izkušenj
— po možnosti lasten prevoz

Delovno razmerje bo sklenje
no za nedoločen čas in s 3- 
mesečnim poskusnim delom. 
Prijave sprejemamo 15 dni po 
objavi.

— garažna vrata
KG-o 5.025,40 dm'kom

— okno izolir 
140x140 1.793,00 din/kom

- stenske obloge 
hrast
2500*125x11 147,00 din/m2

- vhodna vrata
— vhodna vrata 3.838,10 din'kom

KDS3
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lf TEM TEnMII lf AC 7AMIMA TEDENSKI KOLEDAR - KINO - SLUŽBO IŠČE - SLUŽBO DOBI - STANOVANJA - MOTORNA VOZILA - KMETIJSKI STROJI 
V J tm I tunu VAO Z.AIMIIVI« prodam - KUPIM - POSEST - ŽENITNE PONUDBE - RAZNO - OBVESTILA - PREKLICI - ČESTITKE - ZAHVALE

tedenski koledar
Četrtek, 16. avgusta — Rok 
Petek, 17. avgusta — Vojko 
Sobota, 18. avgusta — Helena 
Nedelja, 19. avgusta — Marijan 
Ponedeljek, 20. avgusta — Bernard 
Torek, 21. agusta — Ivana 
Sreda, 22. avgusta — Timotej

uri) ameriški akcijski film Vzpetina 
smrti. 21. 8. (ob 21. uri) ameriška ko
medija Zaljubljen v vohunko.

~ * * “

LUNINE MENE
20. avgusta ob 14.39 — mlaj

kino
BREŽICE: 17. 8. (ob 20. uri) ame

riški film Pekel pravice. 19.8. (ob 18. in 
20. uri) ameriški film Nevarno moije.

ČATEŽ: 16. 8. (ob 21.15) ameriški 
film Pekel pravice. 20. 8. (ob 21.15) 
ameriški film Nevarno morje. 21.8. (ob 
21.15) ameriški grozljivi film Muha — 
2. del.

ČRNOMELJ: 16. 8. (ob 21. uri) 
hongkonški karate film Življenje Ni- 
ndže. 17.8. (ob 21. uri) ameriški erotič
ni film Me nismo device. 19. 8. (ob 21.

KRŠKO: 16.8. (ob 20. uri) ameriški 
avanturistični film Človek iz San Fer- 
nanda. 17. 8. (ob 22. uri) ameriški ero
tični film Resnične zgodbe IV. 19. 8. 
(ob 18. uri) holandska komedija Mama 
je znorela. 21.8. (ob 20. uri) hongkon
ški karate film Na zmajevi poti.

NOVO MESTO - DOM KUL
TURE: 16. 8. (ob 10. uri) matineja 
—avstralska nora komedija Mladi Ein
stein; ter (ob 18. uri) hongkonški karate 
film Življenje Nindže; in (ob 20. uri) 
ameriški akcijski film Bratova kri. Od 
17. do 19. 8. (ob 18. uri) in 21. 8. (ob 
10. uri) ameriške barvne risanke Fanta
zija. Od 17. do 19. 8. (ob 20. uri) pred
premiera Gorile v megli. Od 17. do 19. 
8. (ob 22. uri) ameriški erotični film 
Kratko srečanje. 20. in 21. 8. (ob 18. in 
20. uri) ameriška celovečerna risanka 
Rešitelj.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
17. do 19. 8. (ob 19. uri) film Knez te
me. Od 20. do 22. 8. (ob 19. uri) film 
Princ odkriva Ameriko.

Z 750, letnik 1981, obnovljen, pro
dam. Franc Špec, Stavča vas 5, 68361kmetijski stroji £vmorf-LK 1636

TRAKTOR ŠTORE ugodno pro
dam. 1t: (0608)81-673, ob nedeljah od 7. 
do 8. ure. 1596

TRAKTOR TIGRONE 740,40 KS, 
pogon na vsa štiri kolesa, prodam. 
« (047)76-938. 1597

FERGUSON 39, letnik 1987, dobro 
ohranjen, ugodno prodam. « (0608)75- 
740. 1609

NOVO PRIKOLICO za traktor s hi
dravliko — zavore s traktorja — prodam. 
*• (047)75-847, Smiljanič, od 6. do 14. 
ure. 1616

IZRUVAČ krompirja, vrtljivi, pro
dam. « 84-872. 1624

TRAKTORursus C 35, star 10 let, 
prodam. Brkopec, Vel. Brusnice 76.

1630
TRAKTOR HANOMAG (18 KM), s 

koso in hidravliko, in traktorski čelni na- 
kladač prodam. Stanko Hosta, Sela 16, 
Šentjernej, W 41-086. 1634

KABINO, novo, za traktor univerza!,

or pri Žužemberku. iojo
JUGO 45, letnik 1986, prodam za

5000 DEM ali menjam za golfa (benci- 
narja). ® 25-170. 1637

R 4 TL, letnik 1983, prodam. Slavko 
Gregorčič, Bela Cerkev 18, Šmarješke 
Toplice, ® 73-169. 1639

GOLF JXD, letnik 1986, svetlo rdeče 
barve, 67000 km, ugodno prodam. Jože 
Gliha, Meniška vas 63, Dolenjske Topli
ce. 1640

JUGO 45, nov, neregistriran, prodam. 
Janez Ponikvar, Birčna vas 55 a, « 43- 
622, popoldne. 1641

126 P, rdeče barve, star 6 mesecev, re
gistriran, prodam. Ana Ponikvar, Birčna 
vas 55 a, ® 43-622, popoldne. 1642 

GOLF, letnik 1987, prodam. Infor
macije na ® (0608)69-207. 1644

GOLF diesel, star eno leto in pol, pro
dam. ® 51-245. 1646

126 P, letnik 1981, obnovljen, pro
dam. ® 65-704. 1650

prodam. ® 27-293. 1648
IZRUVAČ krompirja »lifan« prodam.

Medle, Brusnice 47. 1664
TRAKTOR ZETOR 35—11 S in 

obračalnik sental prodam. ® 40-170.
1669

kupim
POTREBUJEM slamo (škopo) za 

72-3Lprekrivanje strehe. ® (061)772-364.
1585

motorna vozila
LADO SAMARO, september 1989, 

opremljeno, prodam za 11.500 DEM di
narske protivrednosti. ® (0608)61-534.

1589
LADO 1600, letnik 1981, prodam. 

Niko Goleš, Jugoije 1, Suhor. 1602 
ZASTAVO 101, letnik 1981, kampa- 

njola fiat in diesel motor 2200 D, prodam. 
Stane Kuplenk, Šmarješke Toplice 25.

1603
PREUREJEN APN 6, prednje in 

zadnje blažilnike in kolo BMX, prodam. 
® 24-350. 1606

LADO 1200 S, letnik 1987, 20.000 
km, prodam. ® (0608)31-813. 1608

LADO 1200, letnik 1987, prodam. 
Muhič, Birčna vas 3, ® 43-500. 1611

GOLF JGL diesel, 1983, prodam. 
Matko, Dol. Kamence 69. 1614

JUGO 45, star osem mesecev, pro
dam. ® 27-165. 1615

LADO SAMARO 1300/5 V, z do
datno opremo, staro 6 mesecev, prodam. 
® 28-341. 1617

GOLFA JGLD, letnik 1984, prodam. 
® 24-932. 1619

126 P, starega pol leta, prodam. ® 25- 
651. 1620

126 P, letnik 1985/11, prodam. 
® 27-673. 1625

GOLF JXD, letnik 1986/5, prodam. 
Na tratah 17, Novo mesto. 1626

JUGO 45 koral, letnik 1984, registri
ran do konca leta, prodam. Omerzu, 
Šmarješke Toplice 126. 1627

126 P, letnik 1980, prodam. Peter Ma
li, Šmihel 42, Novo mesto. 1628

126 P, letnik 1985, prodam. Franc Ja
klič, Jama 6, 68361 Dvor. 1629

JUGO 55 A, april 1989, ugodno pro
dam. ® 24-005, vsak dan. 1631

VW 1200, dobro ohranjen, letnik 
1965, registriran do decembra, prodam.

R 5 CAMPUS, star 8 mesecev, in nov 
šivalni stroj Bagat prodam. ® 27-978.

1652
126 P, letnik 1982, ohranjen, prodam. 

® 21-317. 1653
JUGO 45 A, letnik 1987, prodam. 

Cena po dogovoru. ® (0608)79-794.
1656

GOLF JXD, letnik 1986, prvi lastnik, 
prodam. Tone Turk, Vel. Brusnice 58 a, 
Brusnice, ® 42-972. 1658

SCHIROCO, starejši letnik, poceni 
prodam ali zamenjam za juga. Drage 1, 
68331 Suhor. 1661

JUGO KORAL 45, star eno leto, in 
motokultivator honda, z vsemi priključki, 
prodam. Tintor, Jamska 7, Mirna, ® 47- 
428. 1665

OPEL KADET 13 S, letnik 1986, z 
dodatno opremo, prodam. ® (0608)81- 
126. 1666 

FIAT 126 P, letnik 1986, prodam. 
® 25-035. 1667

ŠKODO 120 L, letnik 1987, registri
rano do 3. junija 1991,prodam. NaceBra- 
jer,Rožni Vrh 16, Trebnje. 1671

R 4 TLS, letnik 1980, registriran do ju-
lija 1991, prodam za 1800 DEM. 
® (068)87-020. 1672

GOLF DIESEL, letnik 1987, ter 
molzni stroj prodam. ® 49-327. 1673

Z 101, letnik 1977, dobro ohranjeno, 
prodam za približno 15.000 din. 
® 20-292. 1674

SIMCO GLS1006, letnik 1977, regis-

din. Pejčič,
trirano do julija 1991, prodam za 12.000
" “ Rim ----------

JUGA 45, letnik junij 1986, prodam---------- -------^ ..

ska cesta 29, Trebnje.
1675

Informacije: Milavec, Butorajska cesta 4, 
68340 Črnomelj. 1633

za 5300 DEM. ® 23-800, dopoldne in 
25-885, popoldne. 1676

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1983, 
dobro ohranjeno, 51000 km, prodam. 
® 86-146. 1680

Z 101 GT 55, letnik 1984, ugodno 
prodam. ® 46-673. 1682

MOTOR za motokros, tip Kavasaki, 
80 ccm, letnik 1989, prodam. Drago Šoš
tarič, Drage 8, Suhor pri Metliki. 1683 

126 P, letnik 1984, prodam. Bercko, 
Češča vas 23, Novo mesto. 1685

Z 101 GTL 55, letnik 1985, ugodno 
prodam. Janez Zupet, Škocjan 13. 1686 

126 P, letnik 1977, registriran za eno 
leto, prodam. Marjan Zorc, NHM 16, 
Sevnica. 1690

Z 101, april 1986, 43000 km, modre 
barve, prodam za 5900 DEM. 
® 76-370. 1692

JUGA 45, letnik 1981, in zastavo 750, 
letnik 1980, nujno prodam. ® (0608)82- 
620, popoldne. 1693

Z 750, letnik 1983, prodam. Renata 
Pavček, Gor. Karteljevo 1, Novo mesto.

1694

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.

ucscn uanac, dujoii uuuja, oteua i/uoiv, miiivii uonoc, tucimo liiiuil uiayaa,

Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič in Ivan Zoran. 
ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603,30624. Devizni račun št.:

52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB -1(LB — Dolenjska banka d.d. Novo mesto). 
IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 10 din, naročnina za 3. trimesečje

icije 200 din; za tujino 40 ameriških100 din; za delovne in družbene organizacije 200 din; za tujino 40 ameriških 
dolarjev ali 70 DM (ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 120 din, na prvi ali zadnji 
strani 240 din; za razpise, licitacije ipd. 140 din. Mali oglasi do deset besed 100 
din, vsaka nadaljnja beseda 10 din.din, vsaka nadaljnja I

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
23-606, 24-200, naročniška služba, ekouredništvo (068) 23-606, 24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda 

in fotolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov 
In fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za Informi-ografij ne vračamo. Na podlagi r 
ranje Republike Slovenije (št. 23 od 21. ol 
plačuje temeljni davek od prometa proizvodov 
filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

ija republiškega komiteja za infori 
ktobra 1988) se za Dolenjski list 
vodov. Časopisni stavek, prelom in

R 19, letnik 1988, ugodno prodam. 
Anton Tomše, Zdole n.h., Krško. 1695 

TAM 5000, kašo n 5,5 m, letnik 1973, 
škodo, letnik 1972, na novo registrirano, 
in diano, letnik 1977, registrirano, pro
dam. ® (0608)77-378. 1696

JUGA 45 A, letnik 1987, registrirane
ga do avgusta 1991, prodam za 41.000,00 
din. Prodam tudi videorekorder hitachi. 
® 73-408. 1698

R 4 GTL, letnik 1987 in letnik 1984, 
dobro ohranjena, prodam. ® 25-325.

1699
JUGO 45 koral, letnik 1989, karam- 

boliran, vozen, prodam. Slavko Vidmar, 
Stopiče 64. 1700

ZASTAVO 750 LE, letnik 1982, re
gistrirano do 9. julija 1991, prodam. Cena 
po dogovoru. Grčman, Stari log 13, Stara 
Cerkev pri Kočevju. 1702

126 PGL, letnik 1988, registriran za 
eno leto naprej, prodam. Zagorc, Loka 6 
a, Šentjernej. 1706

RENAULT 4, letnik 1976, registriran 
do decembra 1990, poceni prodam. Cesta 
brigad 31,® 27-252. 1707

VW 1300, letnik 1968, orgle Krumar 
in ozvočenje Elka prodam. ® (0608)68- 
411. 1708

GOLF DIESEL, letnik 1984,100.000 
km, prodam. Jerman, Krka 3, Novo me
sto. 1711

Z 128 1,1 GX, letnik 1988, prodam. 
«(068)52-169. 1712

GOLF DIESEL, letnik 1986, pro
dam. ® (068)52-018. 1713

R 4 GTL, letnik maj 1987, prodam za 
49.700 din. ® (068)76-270. 1714

FIAT 126 P, letnik 1980, prodam. Mi
le Ostič, Sevno na Trški gori 14, Otočec.

1716
HONDO CR 80 ccm za motokros, 

novo, prodam. ® 24-791, zvečer, 1719 
ZASTAVO 750, letnik 1979, prodam 

za 1000 DEM. ® (0608)88-829. 1724

obvestila
JARKICE, ijave, stare 3 mesece, prt> 

dam. Večje število dostavim na dom. Jurij 
Stanonik, Log 9, Škofja Loka. 1584 

ROLETE -ŽALUZIJE izdelujemo in 
montiramo po konkurenčnih cenah. 
«(068)44-662. 1591

DOBAVA IN MONTAŽA satelit
skih anten. Kvalitetno, hitro, poceni... 
® (0608)70-465, Bojan. 1598

V CENTRU mesta adaptiramo 
poslovne prostore (230 m2). Vabimo 
zainteresirane, da se vključijo s svoji
mi željami pri oblikovanju prostora. 
Ponudbe sprejemamo do 15. septem
bra na tel. (068) 28-733. (1966- 
OB-33)

KMETOVALCI! Trgovina Agroizbi- 
ra z rezervnimi deli za traktorje Tomo 
Vinkovič, Zetor, Ursus, Univerzal, vam 
po ugodnih cenah nudi akomulatoije 
Vesna Maribor ingume Sava Kranj. Slav
ko Prosen, Smledniška 17, Kranj, 
«(064)34-802. 1632

POSLOVNI PROSTOR
s skladiščem (68 m2) in sanitarijami za 
trgovino ali mirno obrt oddam v NA- 
JE1M družbenemu podjetju ali zaseb-

* ' “ Crniku. Janko Vranešič, Črnomelj, Ko
lodvorska 49, tel. 51-137.

FAMILY LINE, računalniško voden 
posel, vloga 2.000 din, dobitek 975.000 
din (140.000 DEM). «84-857. 1638

PLETILJSTVO
MARJETA GOLOB, Birčna vas 25, 
Novo mesto,

OBVEŠČA STRANKE,
daje delovni čas od 8. do 12. ure in od 
16. do 21. ure. Se priporočam!

preklici
OPOZARJAM Mihelo Bučar z Dr- 

ganjih sel, da takoj prekliče vse lažne be
sede v zvezi z Ireno Artnik iz Ljubljane in 
svojim možem Rudijem Bučarjem, sicer 
se bo zagovaijala pred sodiščem. 1613

posest

prodam
KOMBINIRANI otroški voziček, 

otroško kolo, šotor in 140—litrski hidro- 
for z enofaznim motoijem prodam.« 84- 
303. 1586

POCENI prodam 30 vreč perlita. 
® (068)47-781. 1587

HRASTOVO brunarico, (45 m2), od
lično ohranjeno, primerno za vikend, pro
dam. ® (0608)75-585. 1592

BARVNA TELEVIZORJA znamke 
Karting in Sab prodam. « 76-015.

1594
TELEVIZOR Gorenje, barvni, otroš

ki pograd (postelji) in jogi vzmetnico 140 
x 196 prodam. Kastelec, Novo mesto. 
® 28-735. 1599

BARVNI TV, znamke Gorenje akva- 
marin, dobro ohranjen, prodam. 
® (068)44-253 od 18. do 21. ure.

1604
ŠIVALNI industrijski, dvoigelni stroj, 

znamke Union special (trifazni), gospo
dinjski stroj znamke Bagat Danica in elek
tromotor za trifazni šivalni stroj prodam. 
Ivan Tomc, Krivoglavice 2 68332 Gra
dac. 1605

VEČJO KOLIČINO mešanih drv 
prodam. Slavko Dragovan, Svržaki 9, 
Metlika. 1607

ZAPAKIRANO usnjeno sedežno
garnituro SKAN Novoles, v svetlejši rjavi 

jiv in dva fotmat barvi, trosed, neraztegljiv in dva fote
lja, prodam za protivrednost 2.000 DEM. 
« 24-919, dopoldne ali 24-251, zvečer.

1612

PRODAM raztegljiv trosed ter 
dnevno sobo Katarina. « 26-461 in 
23-585.

GAJBE za krompir in rabljeno strešno
opeko prodam. Butalin, Ob Težki vodi 
32, Novo mesto. 1618

OVCE prodam. Polde Zupančič, Dol. 
Gradišče 10, Šentjernej, 42-588. 1622

ŠTEDILNIK s pečico, širina 40 cm, 
na trda goriva, prodam. ® 21-978.

1623
KROŽNO (band) žago prodam. 

® 27-810. 1635
GAJBICE za krompir in jabolka pro- 

‘ V233.dam. Prečna 49, Novo mesto,« 24-2
1643

TELICO, brejo, in kravo prodam. 
Smolenja vas 41. 1647

AVTOMOBILSKO prikolico, novo, 
nujno prodam. Cena 6000 din. «(0608) 
33-968. 1654

PRODAM regal lotos, trosed, telefon
ski aparat Iskra. « 20-382, popoldne.

1655
UGODNO prodam 5 kom hrastovih 

sodov po 100 do 5001.«(061)722-570.
1670

KOBILO, staro sedem let, pripuščeno, 
in kravo na izbiro, brejo ali s teletom, pro
dam. Dečja vas 15, Trebnje. 1677 

PRODAM traktor ursus 335, letnik 
1987, opravljenih 280 delovnih ur, tri vra
ta za gospodarsko poslopje dimenzij 70 x 
210 cm in štiri naveze za živino. Vid
mar, Stranje 8, Škocjan, « 42-737.

1678
VIDEOREKORDER scharp, nov, in 

klarinet amati, rabljen, prodam. « 43- 
776. 1681

STENSKO IN STROPNO smreko
vo oblogo poceni prodam.« 27-905,21 - 
835. 1684

MOŠKO KOLO na 10 prestav, dobro 
ohranjeno, prodam. « 23-924. 1687

PRALNI STROJ, rabljen, generalno 
obnovljen, prodam. « 28-728. 1689

PRODAM nov železni 16—eolski 
gumi voz (4 t), novo prikolico za osebni 
avto in zastavo 750. Anton Starič, Vinja 
vas 43, Novo mesto. 1691

BRAKO šotor prikolico z baldahi
nom, odlično ohranjeno, poceni prodam. 
® 85-046. 1701

STAREJŠO HIŠO z velikim vrtom 
in eno parcelo, ugodno za gradnjo viken
da, prodam. Vse skupaj je ob cesti v Rodi
nah pri Črnomlju. Cena je zelo ugodna. 
Informacije dobite pri Danici Kovačič, 
Rodine 14, Črnomelj, ali na «(042)57- 
641. 1588

STANOVANJSKO hišo z vrtom v 
Brestanici prodam. « (0608)34-731, 
zvečer. 1590

PARCELO na Sromljah, (30 a), pro
dam. « (0608)62-944. 1593

LEPO majhno kmetijo, lahko samo 
hišo z nekaj zemlje, v bližini Sevnice, pro
dam. «(041)155-205. 1601

HIŠI v Črnomlju prodam. « (061) 
559-125. M 1610

STAREJŠO HIŠO prodam za 
250.000 din. « 41-022. 1662

HIŠO, zgrajeno do 5 stopnje, prodam. 
Informacije na « 56-513 (Kočevar).

1679
PARCELO, 2840 m2 — vinograd, 

sadovnjak, njiva, v bližini Metlike, pro
dam. Naslov v oglasnem oddelku. 1688 

TRAVNIK v izmeri 70 arov in gozd v 
izmeri 40 arov, ugodno prodam. Parceli 
ležita ob Kamnem Potoku pri Trebnjem. 
Amalija Opara, Gor. Nemška vas 7, 
68210 Trebnje. 1705

molzni stroj vitrex ter plug Slavonec pro
dam. Anton Pate, Dol. Kamenje 18, Novo 
mesto. 1722

PRODAM skoraj novo peč za cen
tralno kurjavo TAM boderos 45000 KV, 
z bojleijem ter ostalo opremo in železno 
balkonsko ograjo (11 m). ® 25-616.

1723
KRAVO, po izbiri, prodam. Slavko 

Habinc, Kremen 20, Krško. 1725 
MLADIČKE, nemške ovčarke, 6 ted

nov, prodam. Seidl, Podgora 1, ® 23- 
529, zjutraj. ' 1726

ORGLE JAMAHA s spremljavo in 
mešalno mizo z zvočnimi skrinjami (2 x 
300 W) prodam. « 24-295. 1727

šankom, dobi delo. Ponudbe pod ši 
»DOBER OD« K

AKVIZITERJE za prodajo kozm 
ke iščem. « (0608)43-106, v četrtel 
petek po 17. uri. K

službo išče
DIPLOMIRANI ORGANIZAT(

dela išče službo. Naslov v oglasnem 
delku. 1(

ŽENSKA, 21 let, išče kakršnokoli 
poslitev, honorarno delo ali delo na do 
na območju Trebnjega ali Novega me 
® (068)87-148. lf

razno
PREVAJAM iz angleščine v slovenš

čino in obratno vse strokovne tekste. 
«27-384. 1649

GOSTINSKI LOKAL na relaciji 
Krško—Brežice—Čatež vzamem v na
jem. Šifra: »LOKAL« 1651

ŽENSKO za nego bolne mame išče
mo. Vse informacije dobite na « 73-663.

1659
MLAJŠO UPOKOJENKO ali žen

sko brez obveznosti sprejmemo za gospo
dinjo in občasno varstvo dveh otrok. 
Možnost stanovanja. « 22-308

stanovanja
STANOVANJE s centralno in teli

nom v Črnomlju zamenjam za stanovi 
v Novem mestu. Oglasite se
«(068)52-782.

DVOSOBNO STANOVANJE 
dam. « 23-700, zvečer.

GARSONJERO (25 m2) na Mest 
njivah, s centralno, prodam. « (068) 
375, po 19. uri. '*

ženitne ponudb

16.
ohr

službo dobi
DEKLE, z resnim odnosom do dela za

OSAMUENA VDOVA želi spoz 
ti moškega, starega do 70 let, z lastnim 
tomobilom.Ponudbe pošljite pod Ši 
»LISCA« 1!

ZDRAVSTVENI CENTER DOLENJSKE 
SPLOŠNA BOLNIŠNICA 
NOVO MESTO 
POSLOVODNI ORGAN

RAZPISUJE DELA IN NALOGE S POSEBNIMI POOBLASTILI 
IN ODGOVORNOSTMI ZA MANDATNO DOBO 4 LET

1. POMOČNIKA DIREKTORJA ZA MEDICINSKO 
STROKO — šefa zdravnik?

2. GLAVNE SESTRE BOLNIŠNICE
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati še 
naslednje:

pod 1:
visoka izobrazba medicinske smeri s specializacijo, 5 let de
lovnih izkušenj po opravljenem specialističnem izpitu 
pod 2:
strokovna izobrazba VII. stopnje — visoka šola ustrezne smeri 
in višja šola za zdravstvene delavce — smer zdravstvena nega 
in 5 let delovnih izkušenj na VII. stopnji, ali višja šola za zdrav
stvene delavce — smer zdravstvena nega in 10 let delovnih 
izkušenj
Kandidati naj vložijo pisne prijave z dokazili o strokovnosti v 15 
dneh po objavi na naslov SPLOŠNA BOLNIŠNICA NOVO ME
STO, Šmihelska c. 1.
O izidu razpisa bomo kandidate obvestili v 15 dneh po spreje
mu sklepa o imenovanju.
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AVTOMOBILSKA GORSKA DIRKA 
ZA DRŽAVNO PRVENSTVO

PODTURN - BAZA 20

PRODAM R 4 GTL, letnik 1988, 
7500 km, beige barve, garažiran, neregis
triran, in peč z bojlerjem Tam Stadler, 
moč 56 do 62 kcal, 250 kp, tip VLS 50. 
® (061)851-505, interna 163, Drago.

1704
OKNA, nova, zastekljena (120 x 80), 7 

kom (1800 din kom), in dve okni (90 x 
60—1200 din kom) prodam. ® 41-065.

1709
PRALNI STROJ Gorenje, brezhi

ben, in gumijast kanu za 3 osebe, star eno 
leto, prodam. « 47-682. 1710

PRALNI STROJ prodam. ® 21- 
148. 1715

ŽREBICO, staro dve leti, novo pant 
žago in barvni televizor prodam. « 43- 
663. 1718

TRAČNO ŽAGO z elektromotorjem 
za žaganje drv prodam. Informacije na 
« 26-812, v večernih urah. 1720

ELEKTROMOTOR (3 KW, 2800 
obratov) in avtomobilsko prikolico, oboje 
novo, prodam. « 27-445. 1721

KRAVO simentalko, brejo 8 mesecev, 
s tretjim teletom, dobro mlekarico, in

se
dt
n<

1 NAGRADA Walter WoH DOLENJSKA '9(
SOBOTA, 18.8.1990 NEDELJA, 19.8.1990
Prvi trening ob 14.20 uri. Trening ob 9.20 uri.
Drugi trening ob 17. uri. Prva dirka ob 12. uri.
Zabava s plesom — igra an- Druga dirka ob 14.30 uri. 
sambel RIVA — Zadar. Zabava s plesom — igrata

ansambla OBZORJE in 
ISKRA.

Organizator AMK Dolenjska

Skrb, delo in trpljenje, 
bilo tvoje je življenje.
Mnogo težkih bolečin si prestala, 
a zdaj boš v grobu mimo spala.

ZAHVALA

V 84. letu starosti nas je za vedno zapustila naša mama, stara mama, sestra, teta,
babica in tašča

MARIJA SMREKAR
Rožič Vrh 3 pri Črnomlju

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem za sočustvovanje z nami v 
najtežjih trenutkih, za podarjene vence in cvetje ter za izrečeno sožalje. Posebna hvala družini Planjnc in 
Rožič z Rožič Vrha, tovarišu Dolfu Planincu za poslovilne besede pred domačo hišo, kolektivu IMV Črno
melj, Iskra Črnomelj, Belt Črnomelj ter gasilskemu društvu Rožič Vrh, enako osebju Doma starejših občanov 
Črnomelj, pevkam in gospodu kaplanu za opravljen obred. Vsem še enkrat lepa hvala.

Žalujoči: vsi njeni

eu a.3
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Tudi, ko bi hodil po dolini 
smrtne sence, ne bojim se zlega, 
ker ti si z menoj.

(psalm 23,4)

V SPOMIN

VLADIMIRJU
HORVATU

16. avgusta bo minilo leto dni, odkar smo ostali brez tebe. Vsem, ki 
ohranjate spomin nanj, hvala!

Vsi njegovi

II
Ep —

Nihče ne ve, kako boli, 
ko tebe, dragi sin in brat, 
več na našem domu ni 
A spomin nate še živi!

V SPOMIN

16. avgusta mineva žalostno leto dni, odkar 
nas je zapustil dragi sin, brat, bratranec in 

nečak

JANEZ
PLUT

Gradnik 3

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in prijateljem in 
vsem, ki prinašate cvetje, prižigate svečke, obiskujete njegov grob in se 
ga kakorkoli spominjate. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Neutolažljivi: vsi njegovi

tl
ZAHVALA

V 77. letu starosti nas je nepričakovano za
pustila naša draga mama, stara mama in 

teta

ANA
BANIC

iz Mihovega

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom in znancem, posebno zahvalo pa 
izrekamo družinam Čukajne, Conta, Bratkovič ter Franko. Hvala 
vsem, ki ste nam stali ob strani in nam kakorkolli pomagali. Hvala gos
podu župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 83. letu nas je zapustila naša draga 
mama, babica, prababica in sestra

IVANA
PUCELJ

STUNSCEVA MAMA
iz Orlake pri Selih Šumberku

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam pomagali, izrazili sožalje, po
kojni darovali cvetje in jo pospremili na njeni zadnji poti. Še posebej se 
zahvaljujemo g. župniku iz Vel. Gabra, g. župniku iz Trebnjega in cerk
venemu pevskemu zboru iz Sel Šumberka za opravljen cerkveni po
grebni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

V 79. letu starosti nas je 7. avgusta po dol
gotrajni bolezni zapustil naš dragi mož, 

oče, stari oče, brat, stric in tast

JANEZ
BABIČ

iz Male Lahinje pri Dragatušu

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem 
za pomoč, izrečeno sožalje, darovane vence, sveče in cvetje. Posebej se 
zahvaljujemo OOS Belt Črnomelj in gospodu župniku za opravljen
obred.

Žalujoči: žena Ana, sin Stane in France ter hčerka Kristina z 
družinami

V vinskih goricah zidanica stoji, 
nemo te čaka, a tebe več ni

ZAHVALA

V 84. letu starosti nas je za vedno zapustil 
dragi oče, brat, stari oče in stric

LUDVIK
PATE

iz Rodin 6 pri Trebnjem

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste nam kakorkoli pomagali v težkih trenutkih, nam izrekli sožalje, po
kojnemu darovali vence in cvetje ter ga spremili na zadnji poti. Najlepša 
hvala dobrim sosedom, pevcem in osebju Doma starejših občanov ter 
župniku za opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi našega dragega

JOŽETA
PIRCA

iz Krškega

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem ter 
delovnim kolektivom Tovarne Videm, Imperial in NE Krško za izreče
no sočutje in darovano cvetje ter za spremstvo na njegovi zadnji poti. 
Posebej se zahvaljujemo predstavniku krajevne skupnosti Krško in 
predstavniku kolektiva Videm za poslovilne besede, oktetu s Senovega 
za zapete pesmi ter gospodu dekanu za opravljen pogrebni obred.

Žalujoči Pirčevi

ZAHVALA

Ob tragični izgubi našega dragega sina in 
brata

MIŠA
GORDANIČA

iz Novega mesta

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so nam pomagali. Posebno zahvalo 
smo dolžni poveljstvu garnizije v Novem mestu, sorodnikom, prijate
ljem in njegovemu dekletu Nives.

Mamica, oči in brat Mirko

V SPOMIN

16. avgusta bo minilo leto dni, odkar nas je 
za vedno zapustil naš dragi mož, oče, sin, 

brat, stric

JANEZ
JANEŽIČ

Zdi se, kot da si še včeraj bil med nami, odšel si tako nenadoma, da tega 
še danes ne moremo dojeti. Trpko je spoznanje, da te v resnici ni več, da 
je ostala le praznina in grenka bolečina v srcih vseh, ki smo te imeli radi. 
Hvala vsem, ki se ga spominjate.

Vsi njegovi

Delo, trud, trpljenje — 
tvoje je bilo življenje. 
Bolečine si prestal, 
zdaj boš v grobu mimo spaL

ZAHVALA

V 59. letu starosti nas je nenadoma zapustil naš dragi mož, oče, stari oče, stric in
zet

STANE PAPEŽ
z Rateža 9a

Iskreno se zahvaljujemo dobrim sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste nam kakorkoli poma
gali v težkih trenutkih, nam izrazili sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika spremili na zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujemo tovarni LABOD — Ločna, tovarni zdravil KRKA — TOZD Zdravila — tabletni 
oddelek in sindikatu, Gozdnemu gospodarstvu Novo mesto — DSSS, IMV — Revoz, Kolesarskemu društvu 
KRKA, družinam Turk, Modic, Mihalič in Vovko za vsestransko pomoč, gospodu Tekstoiju za besede slove
sa, gospodu župniku za lepo opravljen obred in pevkam za zapete žalostinke.

Žalujoči: vsi njegovi

Delo, trud, trpljenje — 
tvoje je bilo življenje. 
Bolečine si prestal, 
zdaj boš v grobu mimo spal

ZAHVALA

V 78. letu starosti nas je za vedno zapustil naš dragi mož, oče, brat, stari oče in
stric

/

FRANC PASIC
s Kala 20 pri Semiču

Prisrčna hvala vsem sorodnikom, sosedom, vaščanom, prijateljem in znancem, ki ste nam v težkih trenutkih 
kakorkoli pomagali, izrekli sožalje, pokojnika v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti in s cvet
jem zasuli njegov poslednji dom. Posebej se zahvaljujemo govornikom za poslovilne besede pred domačo 
hišo in ob odprtem grobu: GD Štrekljevec, ZB Štrekljevec, Društvu upokojencev Semič, invalidski organiza
ciji Semič, godbi na pihala iz Metlike, upokojenskemu pevskemu zboru iz Črnomlja, podjetju Iskra Semič, 
gospodu župniku in nevrološkopsihiatričnemu oddelku Splošne bolnišnice Novo mesto za lajšanje bolečin v 
zadnjih trenutkih njegovega življenja.

Žalujoči: vsi njegovi

Cvetje in zelenje si ljubil, z njim 
si se od nas poslovil v svoji rodni 
ljubljeni Raki.

ZAHVALA

Nepričakovano in mnogo prezgodaj je odšel od nas dragi brat, stric in svak

JOŽE — PEPI JAKŠ
Raka 74

Umrl je 5. avgusta v Wadenswilu — Švica. Žaro smo položili v soboto, 11. avgusta, v družinski grob na Raki. 
Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem na Raki, v Sevnici in Krškem, Genossenschaft 
MIGROS Zurich in sodelavcem MIGROS Wadenswil, občini Horgen, družini Petrač —Mišu, Mici, Liljani, 
Cvetanki, Di Jeso Fedona, Hildegard in vsem ostalim, ki so nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, izrekli 
sožalje, darovali toliko lepega cvetja, sveče in sv. maše in pokojnika pospremili na zadnji poti. Hvala prijatelju 
Jožetu Kranjcu za poslovilne besede, pevcem s Senovega in Brestanice. Vsem in vsakemu posebej, ki tu ni 
imenovan, iskrena hvala! Pepi, pogrešali te bomo!

t-
1

Vsi njegovi

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je zapustil dragi mož, oče in stari oče

IVAN ZUNIC
iz Kanižamice 24

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti ter zasuli 
njegov prerani grob z venci in cvetjem ter nam izrekli veliko besed sožalja. Posebna zahvala drugim sosedom 
Škarjakovim, Muhičevim, Savorjevim in Mravinčevim, sorodnikom in znancem, govornikoma rudnika Ka
nižarice in KS Kanižarica — Dobliče, ZB Črnomelj, ZZB NOV Slovenije, DO rudnik Kanižarica, OOS Belt 
Črnomelj, sodelavkam FRS Črnomelj in upokojenskemu pevskemu zboru Črnomelj.

Žalujoči: žena Dora, hčerke Vera, Darinka in Jasna z družinami
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IVAN MIRT
Iji izključno na doma pridelani 
krmi, in sicer na pašno kosni rabi 
travinja.

Seveda je za Pompetove še ka
ko pomembna že kar prislovična 
složnost v družini, s sorodniki in 
sosedi Ivan meni, da sta medse
bojna pomoč in sodelovanje s so
rodniki in sosedi že skoraj nujna 
za kakršenkoli napredek v teh

m

Kmetija Pompetovih na Križu, 
enem izmed številnih zaselkov 
Razborja pod obronki Lisce, spa
da med višinske kmetije. A ko bi 
nekdo zgolj po nadmorski višini 
skušal opredeliti, ali sodi kmetija 
kriških Pompetovih med višinske, 
bi se najverjetneje uštel, kajti tod 
se zasavsko hribovje ne vzpenja 
niti prek 400 metrov. Povsem 
druga pesem bi bila, če bi vzel pot 
pod noge in si pobliže ogledal, kje 
živijo in celo nadvse uspešno kme
tujejo tukajšni ljudje. Samo neje
verno bi zmajeval z glavo, češ da
to ni mogoče.

»Od leta 1961 do leta 1978
smo vsako leto z buldožerji odri
vali zemljo in po teh hribih speljali 
poti Škoda, ker naša industrija 
kmetijske mehanizacije izdeluje v 
glavnem le stroje za ravninske 
predele, na nas hribovce pa poza
blja. Morda bo zdaj, ko je uvoz 
bolj sproščen, tudi za nas ledje,« 
pravi gospodar, 57-letni Ivan. 
Prihodnjo pomlad, ko bodo vsi

hribih. Tako so tudi stroji v strojni 
skupnosti mnogo bolje izkorišče
ni in tudi do novih strojev, ki so 
vse prej kot poceni, ledje pride 
družno več kmetov. Ivan se ne 
strinja s pregovorom, da ima ne
umen kmet najdebelejši krompir. 
To se resda lahko primeri, toda 
danes je na kmetiji potrebno še 
kako veliko znanja. Zato sta s so
progo, ki pa je žal prezgodaj pre
minila, omogočila svojim otro
kom primemo izobrazbo za kme
tovanje in bodoči poklic. Prav 
izguba žene oz. matere je bilo za 
kriške Pompetove eden naj hujših 
udarcev, saj na tako trdni kmetiji 
gospodarjeva žena podpira tri 
hišne vogale. A življenje pač ubira 
svoja pota

Ivan si želi, da za kmetijstvo ne 
bi napočili pri nas še slabši časi 
Kadar je veliko besedičenja o 
kmetijstvu, se mu v resnici ne obe
ta nič dobrega Tako govori živ
ljenjska izkušnja Ivana Pompeta 
Pravi, da je bilo za kmetijstvo v 
Jugoslaviji najbolje tedaj, ko je 
država pozabila nanj.

Resno ga skrbi, ker je v zad
njem času toliko govoričenja o 
tržnem gospodarstva Prepričan 
je namreč, da se bo izseljevanje s 
hribo vitega sveta šele začelo in da 
bo še več ostarelih in osamelih na
zapuščenih kmetijah, če se bodo 

štirje otroci polnoletni, bo poskr- te napovedi uresničile. Take po 
bel, da bo tudi črno na belem zapi- glede odkrito zastopa tudi i 
sano, da prevzema vajeti kmetije upravnem odboru sevniške krneč

*
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*
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najstarejši sin Lado. On se prav
zaprav v tej vlogi pojavlja že nekaj 
časa. Tudi na nedavnem kmeč
kem prazniku v Tržišču, kjer so 
podelili priznanja sevniške kmeč
ke zadruge za naj vidnejše rezulta
te kmetij v letu 1989, so povedali, ko so Ljubljanske mlekarne izri- 
da je kmetija Ivana in Lada Pom- nile celjske, afera, ki ni prinesla 
peta na Razborju oddala največ kmetom nič boljšega. Ivana moti

ke zadruge in brez dlake na jezi
ku je bil tudi tedaj, ko je bil še 
predsednik zadružnega sveta biv
še temeljne organizacije koope
rantov. Po njegovem je bila, de
nimo, razvpita »mlečna vojna,«

— kar 71.706 litrov mleka. Tak 
dosežek omogočajo Pompetovim 
specializacija, usmerjenost v pri
delavo mleka, sodoben hlev na 
prosto rejo in tehnologija, ki teme-

tudi to, da se je Slovenska kmeč
ka zveza, ki naj bi bila kmetu v 
strokovno pomoč, toliko spolitizi
rala, ko je pristopila k Demosu.

P. PERC
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Od jutri naprej 
spet kandijski 
večeri s pivom

Z zasebno pobudo proti 
poletnemu mrtvilu

NOVO MESTO — O popestritvi 
turobnih in pustih poletnih dni v No
vem mestu in njegovi okolici je mnogo 
lažje govoriti kot kaj ukreniti. Turistič
no društvo spi spanje pravičnega. Letos 
je v nevarnosti celo prireditev Gozd,
gobe, cvetje, saj tudi gobe ne rastejo ta
ko kot včasih.

Vsega tega se zavedajo tudi v hotelu 
Kandija. Letos julija so nekaj prireditev 
že uspešno spravili pod streho, sedaj pa 
pripravljajo nove. Od 17. do 26. avgu
sta bo vsak dan na njihovem vrtu prire
ditev pod naslovom Dober večer s pi
vom — pivo in glasba. Prireditev, ki je 
imela še lani naslov Dnevi piva, bodo

• JUTRI DNEVI PIVA V KOČEV
JU — Od jutri, 17. do 19. avgusta bo
do v Kočevju dnevi piva, kijih orga
nizira hotel Pugled v sodelovanju s 
Pivovarno Union in Radensko. Prire
ditev se bo začela na ploščadi sredi 
mesta vsak dan ob 17. uri, trajala pa 
bo do polnoči. Poskrbljeno bo za po
kušnjo piva in pepsi cole. Nastopile 
bodo skupine Delavske godbe, na 
programu so šaljiva nagradna tek
movanja za mlade in starejše, obis
kovalce bosta zabavala ansambla 
Flamingo in MAK, program pa bo 
povezoval Lisjak iz Kočevja.

organizatorji Jože Tisu, Leon Šuštaršič 
in Miro Škufca popestrskufca popestrili predvsem z 
veliko glasbe. Zvrstili se bodo naslednji 
ansambli: Adria diksilend s pevko Met
ko Štok, ansambel Rubin, Abadoni iz 
Črnomlja, ansambel Ivana Puglja, Ču
ki, Bratje iz Oplotnice, Dolenjci, fol
klorna skupina iz Karlovca, Kres, Do
lenjski oktet, pripravili bodo modno 
revijo tovarn Beti, Novoteks in Labod 
in še kaj. Prireditve bodo popestrili s 
sejmom domače obrti, seveda pa želijo 
pripraviti še kaj, zato vabijo soustvar
jalce programa in idej. Letošnjo priredi
tev so omogočile pivovarne Union, 
Laško in Karlovac, mesarija KZ Krke, 
dolenjska pekarna. j p

LOV NA NAJTEŽJO 
RIBO

NOVO MESTO — Ribniška dru
žina Novo mesto obvešča svoje člane, 
da bo 25. avgusta tekmovanje v lovu 
na najtežjo ribo. Zborno mesto bo ob 
17. uri pri gostilni Prešeren v Krono- 
vem. Startnina znaša 50 din. Prijave 
sprejemamo do 23. avgusta na tele
fonsko št. 21-251 — Ribiška družina 
Novo mesto.

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«
Nikjer ni moč kupiti žarnic za moped — Kdaj bo odprt stadion — še težave z Ro

mi — Okoli Šentjerneja še vrši — Kritike cestarjem in tudi novinarjem
V času, ko večini slovenskih časopi

sov pada naklada, nas je razveselil klic 
bralke iz Dolenje vasi, iti seje želela na
ročiti na Dolenjski list. Rade volje smo 
ji ustregli. Že pred četrtkovim večerom 
se nam je oglasil M. R. iz Otočca, ki ga 
zelo moti, da avtomobili avto šole po
dnevi nimajo prižganih luči. Hudo gaje 
razkurilo tudi to, da v nobeni novomeš
ki trgovini z avto-moto deli ni mogel 
dobiti 6-voltne žarnice za moped. Več 
kot teden dni so se trgovci samo izgo- 

omanjklji-

Spet smo dobili klic iz Dobruške va
si, kjer Romi kosijo kmetom travnike in 
pobirajo pridelke na njivah. Bralka nas 
je prosila, naj podrezamo na občini in
poskušamo zvedeti, kako namerava

vost
rjali. V trgovinah so to poi 
ist priznali in povedali, da :so v Do-

lenjkini trgovini v Bršljinu žarnice 
dobili včeraj, v Novotehnini prodajalni
z avto deli pa že minuli konec tedna.

Robert iz Krškega je pokritiziral našo 
športno stran, kije ob poročanju z mir- 
nopeških tekov pozabila na rezultate 
pionirjev. Zanimalo ga je tudi, ali bo 
novomeški stadion res odprt že septem
bra. Pri slednjem vprašanju mu lahko le 
pritrdimo. Tekališča na stadionu, na ka
tera je zahodnonemška firma Polytam 
polagala plast umetne snovi, bi morala 
v teh dneh že biti nared za treninge. 
Uradna otvoritev stadiona pa bo 4. sep
tembra, ko bo v Novem mestu medna
rodni atletski miting.

nova oblast rešiti njihove težave. Če
prav je bolj malo upanja za učinkovito 
reševanje težav z Romi, se bo naš novi
nar glede tega pozanimal na občini.

Pisanje o Slavku Žuliču še vedno po
vzroča razburjanje v okolici Šentjerne
ja. Gospa iz Orehovca je dejala, da so 
njeni sovaščani ogorčeni, ker občina 
pomaga mladim, za delo sposobnim 
ljudem, na stare, bolne in drugače so
cialno ogrožene pa pozablja. »Pomaga
jo ciganom in pijancem, poštenim lju
dem, ki trdo delajo, pa ne! Prav je, da se 
ohranjajo kmetije, vendar bi morali iz
brati drugačen način. Lahko bi vprašali 
tudi vaščane, ki vedo, komu je treba 
pomagati,« se je hudovala in ob tem 
pokarala tudi naš časopis, ki je pisal o 
dogodku, ne da bi preveril stvari.

po njegovem z načinom pisanja po
roča

Protest»potomcev« Petra KIlem
V Osilnici so se oglasili Klepci., ki trdijo, da so sorodniki Petra Klepca in zahtev 

jo, da bi pravljičnega junaka in deželo predstavili bolj pošteno

OSILNICA — V Osilnici so se ogla
sili — kot so se predstavili — sorodniki 
(pravljičnega) ljudskega junaka Petra 
Klepca in protestirali, ker sije osilniška 
KS in TD Osilnica prilastila lik Petra 
Klepca in ga uporablja v reklamne na
mene. Pri prvem obisku so celo grozili s 
tožbo in trdili, da imajo dokumente, da 
so prav oni nasledniki Petra Klepca in 
da ne dovolijo, da bi njegovo ime in lik 
uporabljali za reklamo. Dogovorjeno je 
bilo, da bodo 8. avgusta te dokumente 
prinesli na razgovor v Osilnico.

In res so prišli na sestanek v Osilnico: 
58-letni Josip Klepač iz Čabra, njegova 
sestra Dragica Turk roj. Klepač iz 
Francije in njen mož Anton Turk. S se
boj so prinesli fotokopije nekaj strani 
knjige »Gorski kotar«, katere avtor je

(?) ljudskem junaku iz vasi Mali Lug pri 
Gerovu v občini Cabar. V tej vasi je ta
krat še stala hiša, kjer se je po avtoije- 
vem zapisu rodil in živel Peter Klepec. 
Prav v tej, Klepčevi, hiši sta se rodila in 
živela tudi že omenjena potomca Petra 
Klepca in njuna sestra Vera Jelen, roje
na Klepač.

Zgodbe o doživljajih in podvigih Pe
tra Klepca so še danes žive na slovenski 
in hrvaški strani Kolpe in Čabranke. 
»Potomci« želijo, da bi o Petru Klepcu 
pisali tako, kot govori legenda. Menijo 
da ni prav, ker je kot dežela Petra Klep
ca predstavljena le krajevna skupnost 
Osilnica, ne pa tudi hrvaški del in pred
vsem Mali Lug. Po njihovem mnenju je

i polju pi
nato preko Osilnice do Mittovičev. Ta-

V tej knjigi je napisano vse, kar je avtor 
zvedel o Petru Klepcu, tem pravljičnem

ble, ki bi opozarjale na deželo Petra 
Klepca, naj bi bile torej postavljene ob
vpadnih cestah pri Babnem polju, na 
Vršiču, pri Cabru in v Mirotivčih, med
tem ko so zdaj take table le v KS Osilni
ca. V Malem Logu pa naj bi postavili še 
posebno obeležje Petru Klepcu. Po 
enem izmed predlogov sorodnikov naj 
bi delno ali v celoti obnovili domačijo 
Petra Klepca, ki sojo poleti 1942 po
žgali Italijani in je hkrati z njo zgorelo 
veliko kulturnih in zgodovinskih zani
mivosti, ki jih je hiša hranila.

Dr. Stanko Nikolič, predsednik KŠD 
»Tone Ožbolt« iz Osilnice, je o vsem

OTVORITEV BALINIŠČA
SODRAŽICA — Otvoritev prenov

ljenega in pokritega balinišča bo v nedeljo, 
19. avgusta, ob 16. uri v Sodražici. Zdru
žena bo z veselico s srečelovom. Za zaba
vo in ples bosta igrala ansambla Pop de- 
sign in Veseli planšarji z Bracom Ko
renom.

TRIJE KLEPCI — Na steni gostilne 
Kovač v Osilnici je kip Petra Klepca, 
delo akademskega kiparja Staneta 
Jarma, in Josip Klepač ter njegova 
sestra Dragica, ki trdita, da sta po
tomca Petra Klepca.

SREČANJE
HARMONIKARJEV

SODRAŽICA — Srečanje harmoni
karjev bo v soboto, 18. avgusta, ob 20. uri 
v Sodražici. Gost večera bo citrar Karli 
Gradišnik. Program bo povezoval Janko 
Ropret. Srečanje bo na prostem v bližini 
osnovne šole Sodražica.

Maestro pri učencu v Kočevju
Profesor glasbe Siavuš Gadžijev 

konservatorija o učencu Eriku S
v iz moskovskega 
ulerju in Kočevju

kositi travo ob cestah in zakaj Cestno 
podjetje pusti pokošeno travo, dajo ne
urje odnaša v kanale in jih maši? Od 
Ločne do Gotne vasi raste ob cesti osat, 
ne manjka pa tudi zapuščenih košenic. 
Kdo bo poskrbel zanje? Kaj, če bi se za 
to zavzeli novomeški Zeleni?« je nizal 
vprašanja.

Nepokošena trava gre v nos tudi bre
zimnemu bralcu iz Suhe krajine. »No- 
vinarji bi morali videti tudi tako drobne 
stvari, predvsem pa se specializirati za 
določena vprašanja,« je predlagal. Sam 
je natrosil celo vrsto stvari, ki ga motijo, 
od jam na cesti do slabe založenosti no
vomeških trgovin z železnino in do 
osnovne šole v Ajdovcu, ki so jo pre
barvali samo s treh strani. Tudi ta klic je 
ostro ošvrknil po našem časopisu, pred
vsem po rubriki »Dežurni poročajo«, ki

Moskovski konservatorij slovi kot 
ena najboljših glasbenih šol na svetu. 
Poročali smo že, da na njem študira 
klavir tudi Erik Suler iz Kočevja. Te dni 
je bil pri Šuleijevih na obisku Erikov 
profesor na tej šoli, 37-letni Siavuš Ga
džijev, ki je tudi svetovno znan glas
benik.

»Naša šola je najboljša na svetu in 
ima poseben program. Zanj je veliko 
zanimanje med glasbeniki in glasbenimi 
pedagogi vsega sveta, je v pogovoru za
trdil profesor Gadžijev. Na moskovski 
šoli se izobražujejo najobetavnejši glas
beniki iz vsega sveta. Obiskoval jo je 
tudi Ivo Pogorelič. Iz Jugoslavije seje tu 
šolalo že kar precej glasbenikov. Prav

bo imel julija prihodnje leto 14-dnevni 
seminar za pianiste iz Ju

• Ko je govoril o svoji domovini 
Sovjetski zvezi, je gadžijev dejal, daje 
Gorbačov s perestrojko naredil veli
ko dobrega za umetnost. Umetniki 
zdaj lahko govorijo in pišejo, kar mis
lijo, česar pa prej niso smelil. Lahko 
tudi potujejo po vsem svetu. Se bolje 
bo, ko bo parlament sprejel zakon, da 
bo lahko imel vsak državljan potni list 
in bo lahko potoval po vsem svetu.

PROFESOR ZA KLAVIRJEM

oškodovancu še dodatno škodo.
B. DUŠIČ

pri Gadžijevu, ki tu poučuje že 10 let, pa 
le trije, med njimi Erik Suler iz Kočevja.

Profesorje povedal, daje imel Erik 
pozimi koncert v Mengšu, kjer gaje po
slušala tudi naša znana pianistka Du
bravka Tomšič in potem dejala da je 
Erik zelo perspektiven pianist. S to oce
no se strinja tudi profesor Gadžijev in

Halo, tukaj 
Dolenjski Ust!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 20. in 21. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

Justin Kranjčič iz Novega mesta se že 
nekaj časa vprašuje, kdo in s kakšno 
pravico je odstranil tablo z imenom ce
ste, ki pelje na avto cesto pri Kartelje- 
vem. Menda jo je lastnoročno pospravil 
krajevni funkcionar. »Kdo je dolžan

Ribniški sejem bo
Mesto bo prenovljeno

RIBNICA — Te dni je bilo v Ribnici 
slišati govorice, da tradicionalnega sej
ma suhe robe, lončarstva in obrti letps 
ne bo, ker je vsa Ribnica eno samo veli
ko gradbišče, pa tudi organizatorji sej
ma še niso prav dobro zastavili dela.

Vesna Lavrič, predsednica Turistič
nega društva Ribnica, je govorice zavr
nila takole: »Sejem suhe robe in lončar
stva zagotovo bo, seveda pa spet 
pričakujemo udeležbo obrtnikov, kra
marjev in drugih, katerih prijave že zbi
ramo. Izdelovalci predmetov domače 
obrti so na sejem — kot vsako leto — 
prav gotovo že pripravljeni. Bržkone se 
nanje pripravljajo tudi kulturniki s svo
jimi prireditvami. Res pa je, da je zdaj 
čas dopustov in je nekatere odgovorne 
težko dobiti.«

tem dejal, da so v njihovi kraje 
skupnosti res naredili veliko za pro 
gando tega (osilniškega) dela dežele
tra Klepca. Prav Tone Ožbolt, po ki

cšrrem se imenuje KŠD, je napisal knj 
Dežela Petra Klepca. Imajo turisU 
spominke z likom Petra Klepca, 
vhodu v krajevno skupnost z obeh si 
ri so ob cesti namestili table, ki opo; 
jajo, da je tu dežela Petra Klepca, 
ljudskem umetniku Maijanu Leši 
Gerovu so naročili še dva lesena k 
Petra Klepca, ki bosta visoka nad 31 
tre. Dr. Nikolič se je strinjal s pret 
gom, naj bi vse omenjeno obm< 
označili in propagirali kot deželo P< 
Klepca.

j. prh

V soboto in 
nedeljo dirka 
na Bazo 20

dodaja, da ima Erik zelo razvite delov
ne sposobnosti.

Profesoija pa preseneča, daje v Slo
veniji tako malo zanimanja za to sve
tovno priznano rusko klavirsko šolo.
Povedal je, daje bil že po vsej Jugosla- 

Dubrovniku,viji in imel predavanja v Dubrovniku, 
Sarajevu, Nišu, Skopju in drugod. Ved
no je imel veliko poslušalcev, med njimi 
pa ni bilo Slovencev. Povedal je tudi, da

Jugoslavije, Italije 
in Avstrije. Seminar bo v Kočevju. Iz

razil je prepričanje, da bi bilo Kočevje 
lahko center za glasbo in glasbenike iz 
vse Slovenije in še širše.

Očarala ga je kočevska narava,
predvsem Kolpa, ki je po njegovem

... ___ --•'gpgjjjmnenju ena najlepših rek na svetu. 
Razmišljal je, da bi Kočevje lahko dobi
lo kulturni ali glasbeni center, ki bi skoz 
vse leto privabljal tujce, če bi bili v njem 
kulturni in glasbeni festivali.

J. PRIMC

V zabavnem delu m 
stop ansambla Rivi 
zmagovalca Evrovizij

E
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DOLENJSKE TOPLICE - 
več kot mesec dni se vse v topliški d 
lini suče okoli dirke, ki jo doma 
avto-moto klub pripravlja za to sob 
to, 18., in nedeljo, 19. avgusta, nace: 
Podturn—Lukov dom na Bazi 2 
Organizatorji pričakujejo veliko štei 
lo gledalcev. Ti bodo zagotovo prii 
pozdravit in bodrit edinega voznika 
Dolenjske, Matjaža "Tomljeta, ki j< 
svojim beemvejem M3 letos zmag 
na dirki na Lovčen, to nedeljo pa je 
najtežji in najhitrejši kategoriji na d 
ki v Vlasenici ugnal tudi svojega ve 
nega klubskega tekmeca Šustra (ot

• Gasilci Podturna, Dolenjski 
Toplic, Vavte vasi, Dol. Straž 
Soteske, Dobindola in Uršnih s 
bodo skrbeli za varnost in reda 
stvo. Po končani dirki pa bodo p 
gasilskem domu v Podturnu pl 
pravili veliko vrtno veselico z al 
samblom Iskra.

Donit-Olimpija). Zmagal je z velil 
prednostjo in tudi kar za 25 sekul 
popravil rekord proge.

Dirka Dolenjska 90 je ta čas edil 
gorska cestno-hitrostna avtomobilsl 
dirka v Sloveniji, ki šteje za državi 
prvenstvo. Do sedaj se je prijavilo i 
72 voznikov, med njimi tudi glav 
favoriti v sedmih kategorijah: Susti 
Kuzmič, Kuvalja, Vlah, Adam 
domačin Tomlje. Dirke spremlj« 
nevarnosti.

Topličani so prepričani, da do ( 
sreče ne bo prišlo. Z gasilci iz sedrt 
društev bodo organizirali varnost
in redarsko službo, izdatno pomoč |
zavarovanju in pripravah pa so p 
spevati tudi vojaki iz Novega mesta 
Črnomlja. Cesta Podtum-Baza 201 
v soboto in nedeljo zaprta za 
promet.

• Dirka na Bazo 20 bo organiz
torja AMK Dolenjska veljal' ^
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150.000 din. Pokrovitelja sta K 
ka in Labod, proizvajalca pf
gramov Walteija VVolfa, ter d1 
h ujski obrtniki in zasebna pd
jetja. Kot kaže, IMV-ja avtorb 
bilska dirka na domačem terel 
ne zanima. Proizvajalcem avl 
mobilov se pač bolj splača vlagi 
velike denaije v veslanja in p ^ 
dobne neavtomobilske športe.

Dirka ne more brez zabave. Z*1 
bodo poskrbeli gasilci. V soboto I te, 
prvem uradnem treningu bo pri V ^ 
kovem domu igral ansambel Ri' 
(glavni zmagovalec Evrovizije), v t1 
deljo pa bo veselica z ansamblom č)l 
zoije iz Kočevja. Na Bazi 20 bodo p 
kli vola, zanimivo pa bo tudi za tisi 
kijih ne bodo zanimali hitri in rohni 
avtomobili.

J.l
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J. P.

DAN V STINICI — V soboto si bodo gledalci 1. programa TV Slovenije ob pol 
enajstih zvečer lahko ogledali zabavnoglasbeno oddajo, kije nastala v sodelo
vanju med slovensko in hrvaško televizijo. V oddaji poleg vrste zvenečih imen 
iz sveta zabavne glasbe, kot so Jasna Zlokič, Tomislav Ivčič, Simona VVeiss, 
Andrej Šifrer, Zorica Kondja ter skupin Forum, Djavoli, Big ben, Štajerskih 7, 
Pepel in kri ter Riva nastopajo tudi manekenke Reklam studia iz Novega mesta 
v modelih iz programov Adria in Foxy sevniške Lisce. Poleg GIP Pionir, kije 
glavni sponzor oddaje, je na snemanju sodelovala tudi IMV — Tovarna poseb
nih vozil s prototipoma Pika in Trim. Režiser oddaje je Petar Radovič iz Za
greba, direktor fotografije pa Ubald Tmkotzy iz Ljubljane. Ponovitev oddaje 
bo v ponedeljek, 27. avgusta, na 2. TV mreži ob 21. uri in 15 min. (Foto: M. 
Klinc)

Lestvica narodnozabavne glasbe 
o studio ^ Studia D in Dolenjskega lista

Žreb je prejšnji teden podelil nagrado za sodelovanje pri oblikovanju lestvic* 
TONETU PEVCU z Griča pri Klevevžu. Čestitamo!

Lestvica najbolj priljubljenih narodnozabavnih melodij pa je za ta teden z en1 
novostjo takšna:

1 (1) V nedeljo popoldne — ANSAMBEL L. SLAKA
2 (3) Slovenska polka — ANSAMBEL T. HERVOLA
3 (5) Biseri z moija — LIPA
4 (2) Pelji me, spomin, nazaj — ANSAMBEL I. RUPARJA
5 (7) Košnja — SPOMIN
6 (9) Planinski pozdrav — RUŠEVCI
7 (10) Ljuba naša Slovenija — ANS. L. LESJAKA
8 (—) Polka za staro in mlado — VESNA
9 (4) Stara ljubezen nikoli ne oveni — AVSENIK

10 (6) Soča voda — DOLENJSKI FANTJE 
Predlog za prihodnji teden: S harmoniko na preži.

.
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Glasujem za:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 10?, 68000 Novo mesto


